
 

 

 

B i u l e t y n    K l u b u    I n t e l i g e n c j i    K a t o l i c k i e j    w    K a t o w i c a c h  

O r g a n i z a c j i   P o ż y t k u   P u b l i c z n e g o        KRS 0000068764             ISSN 2081-6367 

Nr 3 (387)                                 10 marca 2024 
 

Program duszpasterski dla Kościoła w Polsce na rok 2023/2024 

Uczestniczę we wspólnocie Kościoła 
 

Errata do „Dlatego” nr 2 (386) z 18 lutego 2024 r. s. 2 

Św. Jan 3, 14-21 Rozmowa Jezusa z Nikodemem s. 2 

Antoni Winiarski: Rząd wybrany głosami katolików dąży do ateizacji Polski s. 7 

Stanisław Waluś: Zmarł ks. Tadeusz Isakowicz-Zaleski s. 8 

Oświadczenie Przewodniczącego KEP w związku z protestami rolników s. 9-10 

Homilia ks. bp. Wiesława Meringa s. 10-11 

ZAPROSZENIE DO MODLITWY NOWENNOWEJ W INTENCJI OJCZYZNY s. 12 

Prelekcja ks. prof. Waldemara Chrostowskiego do kapelanów wojskowych s. 17 

Stanisław Waluś: Zmarła Michalina Growiec s. 18-20 

Stanisław Waluś: Wybory samorządowe 2024 s. 21-22 

Felietony: Piotr Lutyk s. 26-28, Małgorzata Todd s. 29 

Stanisław Waluś: Warto czytać s. 29-33 

Jan Mikos: Wolne media publiczne bez zamachu stanu s. 33 

Apel Przewodniczącego KEP ws. ochrony życia dzieci nienarodzonych s. 33-34 

Ewa Kowalewska: Legalizacja aborcji nie chroni kobiet s. 34  

Aleksander Chłopek: Zachęta do aktywności seksualnej dzieci s. 34-35 

Okienko dla poezji: „Cóż mamy do stracenia?” i „Talitha Kum”  s. 36-37 

Jadwiga Chmielowska: Z historii Powstań Śląskich Cz. XXIII. Lud walczy s. 39 

Andrzej Dawidowski, Małgorzata Piechoczek: 1,5 % podatku i dar dla KIK s. 41-42 
 

 

Antoni Winiarski: USA. Północny wschód, cz. 1  
s. 43-44 

 

Bazylika Matki Bożej Niepokalanie Poczętej, Patronki USA, Narodowe 

Sanktuarium. Wysokość 72 m. Największy kościół katolicki w Ameryce Północ-

nej. Waszyngton DC. 

 

Fot: Antoni Winiarski 

 
 

 
 

Wersje kolorowe biuletynu „Dlatego” można pobrać: http://www.kik.katowice.opoka.org.pl/ 

http://www.kik.katowice.opoka.org.pl/


 2 

 

Errata do „Dlatego” nr 2 (386)  

z 18 lutego 2024 r. 
 

W artykule „Walentynki zamiast Popielca?” 

w biuletynie „Dlatego” nr 2 (386) z 18 lutego 

2024 r. na str. 1 i 4 zostało błędnie podane na-

zwisko Autora artykułu, za co go serdecznie 

przepraszamy. Autorem artykułu „Walentynki 

zamiast Popielca?” jest ks. Daniel Wachowiak. 

Stanisław Waluś. 

 

 

Św. Jan 3, 14-21 Rozmowa Jezusa 

z Nikodemem 
 

Podobnie jak Mojżesz na pustyni wywyższył 

węża, tak też jest konieczne wywyższenie Syna 

Człowieczego, aby każdy, kto w Niego wierzy, 

miał życie wieczne. Tak bardzo bowiem Bóg 

umiłował świat, że dał swojego jednorodzone-

go Syna, aby każdy, kto w Niego wierzy, nie 

zginął, lecz miał życie wieczne. Bóg przecież 

nie posłał swego Syna na świat, aby go sądził, 

lecz aby go zbawił. Ten, kto w Niego wierzy, 

nie podlega sądowi; ten jednak kto nie wierzy, 

już został osądzony, ponieważ nie uwierzył 

w to, kim jest jednorodzony Syn Boży. Sąd zaś 

polega na tym: na świecie pojawiła się świa-

tłość, lecz ludzie bardziej umiłowali ciemność 

niż światłość, ponieważ ich czyny były złe. 

Każdy bowiem, kto popełnia zło, nienawidzi 

światłości i nie lgnie do niej, aby jego czyny 

nie stały się jawne. Ten natomiast, kto żyje 

w prawdzie, zbliża się do światłości, aby jego 

czyny były widoczne – jako dokonane w Bogu. 

Pismo Święte Starego i Nowego Testamentu  

Najnowszy przekład z języków oryginalnych 

z komentarzem, Edycja Świętego Pawła,  

Częstochowa 2009, s. 2336-2337 

 

 

 

Ojciec Święty Franciszek do Polaków  
 

Audiencja ogólna – środa 10 I 2024 r. 

Pozdrawiam serdecznie Polaków. Na początku 

Nowego Roku ważne jest, aby pamiętać, że po-

kój, którego tak wszyscy pragniemy, rodzi się 

w sercu człowieka. Niech Maryja, Królowa po-

koju, wspiera was, by wasze plany i decyzje wy-

pływały z pragnienia dobra swojego, waszych 

rodzin, Ojczyzny i całego świata. Z serca Wam 

błogosławię! 

Biuletyn Radia Watykańskiego, 10 I 2024  

 

Audiencja ogólna – środa 17 I 2024 r. 

Pozdrawiam serdecznie Polaków. Dzisiejsza 

katecheza jest zachętą, by stawić czoła rozwią-

złości. Walka z tą wadą może trwać przez całe 

życie, ale nagroda jest niezrównana: zachowanie 

piękna, które Bóg wpisał w swoje stworzenie, 

kiedy przewidział miłość między kobietą i męż-

czyzną. Niech pomaga wam w tym wstawiennic-

two i nauczanie św. Jana Pawła II, który z wiel-

kim oddaniem wychowywał młodych do dojrza-

łej miłości. Z serca wam błogosławię. 

Biuletyn Radia Watykańskiego 17 stycznia 2024  

Audiencja ogólna – środa 24 I 2024 r. 

Drodzy bracia i siostry Polacy. „Ku wolności 

wyswobodził nas Chrystus”, i zachęca nas do 

życia w wolności. Do życia z sercem wolnym od 

tego co przyziemne, czyli tego co niszczy relacje 

z bliźnimi i z Panem Bogiem. Przyjmijcie 

z otwartym sercem dar Chrystusowej wolności! 

Z serca was pozdrawiam i wam błogosławię! 

Biuletyn Radia Watykańskiego, 24 I 2024  

Audiencja ogólna – środa 31 I 2024 r. 

Serdecznie pozdrawiam polskich pielgrzymów. 

Nowy Rok rozpoczęliśmy od zaproszenia do bu-

dowania pokoju na świecie, w ojczyźnie, w ro-

dzinie, w swoim sercu. Pamiętajcie, że pokój 

można budować tylko na prawdzie. Niech troska 

o wspólne dobro, właściwe panowanie nad 

gniewem i wzajemne przebaczenie, pomogą 

wam budować cywilizację miłości w waszej 

obecnej sytuacji. Z serca błogosławię wam i wa-

szym rodzinom. 

Biuletyn Radia Watykańskiego, 31 I 2024 

Audiencja ogólna – środa 7 II 2024 r. 

Pozdrawiam serdecznie Polaków. Każdy 

z Was nosi w swoim sercu pragnienie szczęścia, 

poczucia bezpieczeństwa i własnej wartości. 

Niech wierność Bogu i Jego przykazaniom oraz 

pielęgnowanie w sobie czystego serca, otwartego 

na Boga i drugiego człowieka, wzmacniają na-

dzieję i męstwo w życiu osobistym, rodzinnym 

i społecznym. Z serca Wam błogosławię. 

Biuletyn Radia Watykańskiego, 7 II 2024 

Audiencja ogólna – środa 14 II 2024 r. 

Serdecznie pozdrawiam Polaków, którzy dają 

się dziś mocno słyszeć. Na początku Wielkiego 

Postu, we wszystkich kościołach w waszej oj-

czyźnie prowadzona jest dziś zbiórka funduszy 

na pomoc Ukrainie. W obliczu tak wielu wojen 

nie zamykajmy naszych serc na potrzebujących. 

Modlitwa, post i jałmużna niech będą drogą bu-

dowania pokoju. Z serca błogosławię wam i wa-

szym rodzinom! 

Biuletyn Radia Watykańskiego, 14 II 2024 
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Święty Jan Paweł II Wielki 
 

Czesław Ryszka 

Święty XXI wieku. Jan Paweł II 

Wydawnictwo SALWATOR, Kraków 2011 

Do ojczyzny 

Ojciec Święty tym razem mówił swoim roda-

kom, że Bóg jest Miłością. Wydawałoby się, że 

katolików nie trzeba przekonywać do tej ewan-

gelicznej prawdy. Tymczasem Jan Paweł II pod-

czas centralnej Mszy św. w Warszawie wołał: 

„Uwierzcie, że Bóg jest Miłością! Uwierzcie na 

dobre i na złe! Obudźcie w sobie nadzieję! Niech 

ta nadzieja wyda w was owoc wierności Bogu 

we wszelkiej próbie!”. Papież Polak pragnął tym 

samym przelać w nas własną wiarę w tę cudow-

ną prawdę o Bożej miłości. Dlatego słowa z Ja-

nowej Ewangelii przewijały się każdego piel-

grzymkowego dnia, niezależnie od tego, czy Oj-

ciec Święty mówił o godności człowieka, 

o sprawiedliwości społecznej, czy też zachęcał 

do budowania cywilizacji miłości. Nic dziwne-

go, wszak słowa „Bóg jest Miłością” są – we-

dług Jana Pawła II – wielkim hymnem uwielbie-

nia Ojca Niebieskiego i przedziwnych dzieł Jego 

miłosierdzia (por. audiencja generalna po piel-

grzymce, 23 VI 1999). Było to przemierzanie 

ziemi swoich ojców w pielgrzymce miłości 

i dziękczynienia. (…) 

s. 144-145                  Wybrał Stanisław Waluś 

 

Człowiek modlitwy 

45. rocznica wyboru kard. Karola Wojtyły  

na Stolicę Piotrową 

Czterdzieści pięć lat temu 16 października by-

łem na tarasie Sekretariatu Stanu, kiedy kard. Pe-

ricle Felici po pojawieniu się białego dymu ogło-

sił nazwisko nowego Papieża: Karol Wojtyła. 

ABP Agostino Casaroli (rok później został kar-

dynałem), który był tam z nami, skomentował: 

„Jak wielką odwagę wykazali kardynałowie, 

wybierając kardynała z kraju zza «żelaznej kur-

tyny»! Co za odwaga!”. (…) 

Św. Jan Paweł II był osobowością nieprzecięt-

ną, Papieżem, który włączył się w nurt tradycji 

Kościoła z niezaprzeczalnym rysem nowości, ale 

także całkowitej wierności nauce, przekazanej 

przez apostołów. (…) 

Św. Jan Paweł II był przede wszystkim wiel-

kim człowiekiem Bożym, ożywianym nieza-

chwianą wiarą. (…) 

Wielkość jego długiego pontyfikatu tkwi przede 

wszystkim w tym, że rozbudził w świecie zmysł 

religijny. W zsekularyzowanym społeczeństwie 

swoich czasów pomagał on chrześcijanom uwol-

nić się od błędnego poczucia niższości względem 

dominującej kultury laicystycznej i nie bać się 

być i deklarować się chrześcijanami. (…) 

Jan Paweł II ufał w siłę kwestii duchowych 

i moralnych i był świadkiem wyjątkowego forma-

tu również ze względu na swoją wyraźną spój-

ność – u niego nie było rozłamu między tym, co 

myślał, i tym, co mówił; między tym, w co wie-

rzył, i tym, czym był. W nim była pełna jedność 

wiary i życia.  

Oprócz tego, że był człowiekiem Bożym, Jan 

Paweł II był żarliwym obrońcą człowieka, godno-

ści, praw i wolności każdej osoby ludzkiej. (…) 

Przy podejmowaniu decyzji główną sprawą dla 

niego było to, żeby postępować w obliczu Boga 

zgodnie z prawdą, sprawiedliwością i słuszno-

ścią, a nie to, czy były one popularne, czy nie. 

Nigdy nie zabrakło mu koniecznej odwagi. (…) 

Ważnym aspektem jego duchowości było na-

bożeństwo do Matki Bożej – wymiar maryjny, 

wyrażający się w motcie „Totus tuus”, naznaczał 

całe jego życie. Było to dziedzictwo, jakie pozo-

stawiła mu przedwcześnie zmarła mama, które 

później pogłębiał i rozwijał, prowadzony przez 

ojca na drodze dojrzewania duchowego. (…) 

Msza św. była dla niego rzeczywistością naj-

wznioślejszą, najważniejszą i najświętszą.  

Cały świat śledził ostatnie dni Papieża Jana 

Pawła II. Swoim przykładem nauczył nas, że ży-

cie jest darem, który trzeba przeżyć do samego 

końca z ufnością w Boga i akceptując z pogodą 

ducha uciążliwości choroby. Wskazał nam, jak 

przebywać drogę ku tajemnicy, która nas czeka, 

kiedy również dla każdego z nas otworzą się 

bramy wieczności. To była jego ostatnia nauka – 

nauka jako Papieża. 

Giovanni Battista Re, Dziekan Kolegium Kar-

dynalskiego, L’Osservatore Romano, wydanie 

polskie, nr 11 (457) 2023, s. 45-47 

Wybrał Stanisław Waluś 

 

Słowa św. Jana Pawła II do Polaków 

na stronie internetowej KIK w Katowicach 

Co tydzień na stronie internetowej katowickie-

go KIK zamieszczane są krótkie fragmenty ho-

milii św. Jana Pawła II. Zaczęliśmy od homilii, 

które wygłosił w 1991 r. podczas IV pielgrzymki 

do Polski, a dotyczyły one przykazań Dekalogu, 

który jest najlepszą drogą do uzyskania pełnej 

wolności. Od grudnia 2022 r. zamieszczane są 

fragmenty homilii z pierwszej pielgrzymki do 

Ojczyzny – w 1979 r. Na każdy tydzień wybra-

łem jedno – dwa zdania.          

Stanisław Waluś 
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Ojciec Święty Benedykt XVI 

odszedł do domu Ojca (cz. XIV) 
 

Jolanta Sosnowska 

Tajemnica opuszczenia 

Łodzi Piotrowej 

Życie Benedykta XVI 

Biały Kruk, Kraków 2023 
 

Rozdział 2: Bawarskie 

korzenie 

Ostoją wiary nadal pozo-

stawał rodzinny dom. 

Wspólne modlitwy, czyta-

nie Pisma Świętego, uczestnictwo w nabożeń-

stwach roku liturgicznego, szczególnie w okresie 

Wielkiego Postu – czwartkowe, na pamiątkę 

modlitwy w Ogrójcu, oraz liturgia Wielkiego 

Tygodnia, w tym przede wszystkim Wielkiej 

Soboty – dzień ten utkwił w pamięci przyszłego 

papieża jako moment przejścia z ciemności do 

światła. Na śpiew księdza „Chrystus zmar-

twychwstał” spadały z kościelnych okien zasło-

ny a wnętrze świątyni, które w czasie triduum 

spowijała ciemność, przepełniało bijące światło. 

Joseph przez dwa pierwsze lata chodził pieszo 

z Hufschlag do Traunstein i z powrotem. Droga 

do gimnazjum zajmowała mu około pół godziny. 

Miał wtedy czas na rozmyślania i powtórzenie 

w pamięci przyswojonej wiedzy. (…) 

Joseph, mając 14 lat, został w 1941 r. na mocy 

hitlerowskiego prawa wcielony obowiązkowo do 

Hitlerjugend, podobnie jak wcześniej siostra Ma-

ria i brat Georg, który jesienią 1942 r. dostał po-

wołanie do Wehrmachtu. (…) 

Służba w ochronie powietrznej nie sprawiała 

Josephowi, w odróżnieniu od wielu jego rówie-

śników, ani radości, ani satysfakcji, nie dawała 

też poczucia dorosłości. Dla takiego „niewoj-

skowego człowieka” jak on była nieprawością, 

zadanym gwałtem, niesprawiedliwością. (…) 

Cały swój wolny czas siedemnastoletni Joseph 

poświęcił na czytanie. Działał ponadto w cał-

kiem niemałej grupie praktykujących katolików, 

który zorganizowali w wojsku naukę religii oraz 

wymogli na przełożonych zgodę na chodzenie od 

czasu do czasu do kościoła. (…) 

Pod koniec kwietnia lub na początku maja 

[1945 r.] osiemnastoletni Joseph zdezerterował 

z Wehrmachtu. Jak to prosto określił, „zdecydo-

wał się pójść do domu” – mimo, że Traunstein 

otoczony był żołnierzami, którzy mieli rozkaz 

rozstrzeliwać dezerterów. (…) s. 34-36 

Dalsza prezentacja książki w kolejnych  

numerach „Dlatego”, Stanisław Waluś 

Błogosławiony kard. Stefan Wyszyński  

Prymas Tysiąclecia 
 

Non possumus wczoraj i dziś 

Obok świętego Jana Pawła II za najważniejszą 

postać polskiego Kościoła XX w. został uznany 

prymas Polski kardynał Stefan Wyszyński. (…) 

Słynne wyrażenie: „Non possumus”, sprzeciwia-

jące się podporządkowaniu Kościoła władzy pań-

stwowej, było zawarte w memoriale z 8 maja 1958 

r. skierowanym przez kardynała Wyszyńskiego do 

komunistycznych władz w imieniu polskich bisku-

pów. Stanowiło reakcję na dekret z 9 lutego 1953 r. 

„O obsadzaniu duchownych stanowisk kościel-

nych”, będący jawną ingerencją w wewnętrzne 

sprawy Kościoła. Na jego mocy to nie Kościół, ale 

rząd miał decydować o nominacjach i zwalnianiu 

wszystkich duchownych. (…) Komuniści likwi-

dowali katolickie pisma i kościelne wydawnictwa, 

zamykali szpitale i inne kościelne placówki, pod-

nosili podatki, posługiwali się szantażem. (…) 

Kardynał Wyszyński potwierdził swój protest 

wobec władz podczas procesji Bożego Ciała 4 

czerwca 1953 r. na Krakowskim Przedmieściu w 

Warszawie. Mówił wtedy do 200-tysięcznej rze-

szy wiernych, że „Kościół będzie bronić wolno-

ści kapłaństwa nawet za cenę krwi”. (…) 

Tymczasem nasiliły się represje wobec Kościoła. 

Aresztowano wielu księży. Biskup Czesław 

Kaczmarek został oskarżony o „szpiegostwo na 

rzecz Stanów Zjednoczonych oraz Watykanu” i po 

pokazowym śledztwie skazany na 12 lat więzienia 

jako wróg Polski Ludowej. Od prymasa oczekiwa-

no publicznego potępienia działalności biskupa 

Kaczmarka. Stanowcza odmowa kardynała Wy-

szyńskiego była bezpośrednim powodem do pod-

jęcia przez władze decyzji o jego aresztowaniu. 

(…) Kardynał Wyszyński spodziewał się areszto-

wania i był gotowy ponieść ofiarę dla Kościoła. 

Oto jego słowa: „Trzeba być razem z narodem, 

który tyle doświadczeń dziś znosi. Wolę więzie-

nie niż przywileje, gdyż będąc w więzieniu, będę 

po stronie tych najbardziej umęczonych”. (…) 

W dniu swego aresztowania prosił warszawskich 

kapłanów w zakrystii kościoła św. Anny, aby za 

niego odmawiali różaniec. 25 września 1953 r., 

w późnych godzinach wieczornych, do Pałacu Ar-

cybiskupów Warszawskich przy ul. Miodowej 

wtargnęli uzbrojeni funkcjonariusze Urzędu Bez-

pieczeństwa, aby aresztować prymasa na podsta-

wie uchwały Prezydium Rządu PRL. (…)   

Lidia Dutkiewicz, Sieci nr 42 (360),  

21-27 X 2019, s. 85-87 

Wybrał Stanisław Waluś,  

ciąg dalszy w następnym numerze „Dlatego” 
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Błogosławiony  

ks. Jan Franciszek Macha 
 

Wierny do końca 

O procesie beatyfikacyjnym ks. Jana Machy 

opowiada ks. dr hab. Damian Bednarski. 

(ciąg dalszy ze styczniowego „Dlatego”) 

Szymon Babuchowski: Na czym właściwie po-

lega zadanie postulatora? 

Ks. Damian Bednarski:   

Jego zadaniem na etapie diecezjalnym jest ze-

branie wszystkich dokumentów i świadectw, które 

mogłyby posłużyć do spisania positio. Stanęliśmy 

tu wobec trudnego zadania, bo od śmierci ks. Jana 

Machy minęło już wówczas 70 lat. Osób, które by 

go znały, pamiętały, które by z nim współpracowa-

ły – żyło już niewiele. Ale dotarliśmy do rodziny 

i do starszych parafian z Chorzowa Starego i Rudy 

Śląskiej. A także do dwóch ministrantów, którzy 

w 1941 r. towarzyszyli ks. Masze podczas aresz-

towania. (…) 

W sumie dotarliśmy do osiemnastu archiwów: 

od Katowic, przez Berlin, aż do Rzymu! Cenne 

dokumenty przechowywała także rodzina: listy 

więzienne, świadectwa szkolne czy odnalezione 

właśnie kazania. 

Szymon Babuchowski: Czy to bogaty materiał? 

Ks. Damian Bednarski: Stosunkowo bogaty, 

musimy jednak pamiętać, że ks. Jan Macha prze-

żył tylko 28 lat. Skrupulatnie jednak przechowa-

ne zostały przez rodzinę wszelkie ślady jego ak-

tywności, począwszy od legitymacji członka 

Żywego Różańca, klubu sportowego Azoty Cho-

rzów, przez wszystkie świadectwa szkolne, na-

wet zaświadczenia o udziale w przysposobieniu 

wojskowym – aż po wspomniane dokumenty 

z teczki personalnej w archiwum. (…) Ciekawą 

materią są też kazania – ponad 700 stron ręcznie 

pisanych homilii z lat 1939-1941. 

Szymon Babuchowski: Jaki obraz człowieka 

wyłania się z listów i kazań ks. Machy? 

Ks. Damian Bednarski: Jest to obraz kapłana 

bardzo dojrzałego w wierze i świadomości swo-

jej misji. Ta dojrzałość – mimo młodego wieku – 

rzuca się od razu w oczy. Wszystkie teksty po-

kazują też jego radykalizm i bezgraniczne odda-

nie kapłaństwu, a potem także sprawie pomocy 

charytatywnej. To jest też obraz księdza, który 

ma czyste intencje. Nie ma w nim śladu poka-

zywania siebie w lepszym świetle. Po prostu: 

szczery, uczciwy, wierzący, modlący się i zako-

chany w Bogu kapłan. 

Gość Ekstra, Rok 2021, Śląski Męczennik, s. 26-29 

Wybrał Stanisław Waluś 

 

Program duszpasterski dla Kościoła 

w Polsce na rok 2023/2024 

Uczestniczę we wspólnocie Kościoła 
 

 

Marzec 2024: Rok liturgiczny buduje wspólnotę 

2024.03.03 – Adwent 

2024.03.10 – Boże Narodzenie 

2024.03.17 – Wielki Post 

2024.03.24 – Wielkanoc 

2024.03.31 – Czas zwykły 
 

Kwiecień 2024: Kapłani we wspólnocie Ko-

ścioła 

2024.04.07 – Upodobnienie się do Chrystusa 

w miłości pasterskiej 

2024.04.14 – Głoszenie Słowa Bożego i spra-

wowanie sakramentów 

2024.04.21 – Przynależność do Kościoła lokal-

nego 

2024.04.28 – Wszyscy jesteśmy odpowiedzialni 

za powołania 
 

Dany temat można rozwinąć korzystając z linku: 

https://www.rodzina.archidiecezjakatowicka.pl/

wazne/287-uczestnicze-we-wspolnocie-kosciola 

 

 

Kongres Eucharystyczny Diecezji 

Gliwickiej 24 III 2024 r. – 30 V 2024 r. 

cz. IV 
 

https://diecezja.gliwice.pl/news/kongres-

eucharystyczny-2024 
 

Terminy Kongresu Eucharystycznego 2024 

Rozpoczęcie Kongresu Eucharystycznego: 

diecezjalne: 24 marca 2024 r. Niedziela Pal-

mowa 

w parafiach: 28 marca 2024 r. –  Msza Św. 

Wieczerzy Pańskiej 

Wspólne zakończenie: 

30 maja 2024 r. w Uroczystość Najświętszego 

Ciała i Krwi Chrystusa 

 

Materiał dostępny w parafiach 
 

DROGA SIOSTRO!  

DROGI BRACIE! 

Serdecznie pozdrawiamy Cię we 

wspomnienie Matki Bożej z Lo-

urdes w Światowy Dzień Cho-

rego, powtarzając słowa św. Ja-

na Pawła II „Jesteście skarbem 

Kościoła”. 

Wraz z Tobą prosimy o opiekę 

Maryi – Niewiasty Eucharystii! 
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Wraz z Tobą adorujemy Jezusa, który przychodzi do 

Ciebie! Pokornie prosimy Cię o modlitwę w intencji 

Kongresu Eucharystycznego i ofiarowanie swojego 

cierpienia w tej intencji tak ważnej dla przyszłości 

naszej gliwickiej diecezji, aby to był czas duchowej 

odnowy nas wszystkich. 

Błogosławimy Cię z całego serca! 

Biskup Sławomir 

Biskup Andrzej. 
 

ZAWIERZENIE MATCE BOŻEJ 
 

AKT KOMUNII DUCHOWEJ 
 

MODLITWA KONGRESU 

EUCHARYSTYCZNEGO DIECEZJI GLIWICKIEJ 

 

Modlitwa Kongresu Eucharystycznego 

Ojcze Niebieski, źródło życia i świętości! 

Ześlij nam Ducha Świętego, abyśmy coraz 

bardziej miłowali Chrystusa obecnego w Eucha-

rystii, który każdego dnia zapewnia nas: „Ja je-

stem z wami”.  

Spraw Ojcze, aby czas Kongresu Euchary-

stycznego służył odnowie duchowej naszej die-

cezji – pogłębianiu wiary w żywą obecność 

Chrystusa i odkrywaniu piękna wspólnoty zgro-

madzonej na modlitwie. Prosimy, aby nasze sio-

stry i nasi bracia, którzy z różnych powodów, 

czasem bardzo bolesnych, oddalili się od Eucha-

rystii, powrócili do Chrystusa i do naszych 

wspólnot.  

Daj nam serca otwarte, abyśmy potrafili Chry-

stusa spotkać, miłować i służyć Mu, nie tylko na 

Eucharystii i adoracji, ale także w drugim czło-

wieku, szczególnie chorym, starszym i samot-

nym.  

Prosimy o to przez wstawiennictwo patronów 

Kongresu Eucharystycznego: św. Jana Pawła II 

i bł. Carla Acutisa. Który żyjesz i królujesz na 

wieki wieków. Amen. 

 

 

Błogosławieństwo dla Polski 

16 lutego 2024 r. 
 

Plakat na tablicy zewnętrznej 

w parafii Matki Boskiej Ko-

chawińskiej w Gliwicach 

(Diecezjalne Sanktuarium 

Matki Bożej Dobrej Drogi). 

NOC WALKI  

O BŁOGOSŁAWIEŃSTWO 

DLA POLSKI 

16.02.2024 19:00: Rozpo-

częcie, Różaniec, Adoracja 

Najśw. Sakramentu 

21:00: Apel Jasnogórski, Akt Zawierzenia, Msza 

Święta. 

MIEJSCE: Sanktuarium Matki Bożej Dobrej Drogi 

ul. Kopernika 63a, GLIWICE. 
 

 
Na parkingu przed kościołem stoją samochody gości 

z innych parafii. 
 

Nabożeństwo rozpoczęło się wystawieniem 

Najświętszego Sakramentu i tajemnicami bole-

snymi Różańca Świętego.  
 

 
 

Rozważania prowadził o. Mieczysław Kożuch 

i potem zachęcił nas, abyśmy wzywali o pomoc 

świętych polskich wezwaniami Litanii Narodu 

Polskiego. Po odśpiewaniu pieśni „Z dawna Pol-

ski Tyś królową” i Apelu jasnogórskiego nastąpił 

Akt zawierzenia Polski i siebie Niepokalanemu 

Sercu Najświętszej Maryi Panny.  

Mszy św. przewodniczył proboszcz parafii 

o. Łukasz Dębiński. 
 

 
Od lewej: ks. Paweł z archidiecezji katowickiej, dia-

kon Tomasz Kosiek, o. Łukasz Dębiński – proboszcz 

parafii, o. Mieczysław Kożuch. 
 

Homilię wygłosił ojciec proboszcz Łukasz Dę-

biński. Nawiązał do słów papieża Benedykta 

XVI o Wielkim Poście. Powiedział, że post dla 
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żydów był bardzo ważny. Nawet dzisiaj w Jero-

zolimie w dzień postu nie mogą jeździć autobu-

sy. Izraelici przed walką pościli, bo oni nie wy-

grywali swoją mocą, ale mocą Bożą. W Wielkim 

Poście jesteśmy zaproszeni do modlitwy, postu 

i jałmużny. Dalej powiedział, aby na zło nie od-

powiadać złem. Jeśli ja życzę komuś czegoś złe-

go to zły duch wygrywa. Módl się za tego, który 

ciebie prześladuje. Post jest jak prezent. Jeste-

śmy wezwani do nawrócenia, do przyglądnięcia 

się swojemu postępowaniu, aby wrócić na ścież-

kę Jezusa. Jest też post myśli – aby nie myśleć 

o kimś źle, bo zrobił mi coś złego. Największe 

zwycięstwo to zwycięstwo nad sobą. Modlitwa, 

post i jałmużna – robimy to dla siebie, aby 

w moim życiu nastąpiło nawrócenie. 

Po błogosławieństwie końcowym odśpiewali-

śmy Boże coś Polskę.  
 

 
 

Boże coś Polskę przez tak długie wieki 

Otaczał blaskiem potęgi i chwały. 

Coś ją osłaniał tarczą swej opieki 

Od nieszczęść, które przygnębić ją miały. 
 

Przed Twe ołtarze  

zanosim błaganie, 

Ojczyznę wolną 

pobłogosław, Panie! 
 

Ty, któryś potem tknięty jej upadkiem, 

Walczących wspierał za najświętszą sprawę, 

I chcąc świat cały mieć jej męstwa świadkiem, 

W nieszczęściach samych pomnażał ich sławę. 
 

Wróć naszej Polsce świetność starożytną, 

Użyźniaj pola, spustoszone łany, 

Niech szczęście, spokój na nowo zakwitną! 

Poprzestań kary, Boże zagniewany! 
 

Boże, którego ramię sprawiedliwe 

Żelazne berła władców świata kruszy; 

Zniwecz tych wrogów zamiary szkodliwe, 

Obudź nadzieję w biednej naszej duszy. 
 

Boże najświętszy, przez Twe wielkie cudy 

Oddalaj od nas klęski, mordy boju; 

Połącz wolności węzłem Twoje ludy 

Pod jedno berło Anioła Pokoju. 

Potem nastąpiło zasłonięcie obrazu i zakoń-

czenie „Nocy walki o błogosławieństwo dla Pol-

ski” pieśnią Maryjną. Wychodząc z kościoła 

zwróciłem uwagę na osoby, które wydawały mi 

się zupełnie obce. Spotkałem Barbarę i Krzysz-

tofa Zioło z parafii Świętych Apostołów Piotra 

i Pawła w Gliwicach.  

Tekst i zdjęcia Stanisław Waluś 

 

 

Rząd wybrany głosami katolików dąży 

do ateizacji Polski 
 

Rząd, wybrany głosami katolików, chce usu-

nąć religię z polskich szkół. Podąża w ten sposób 

za fanatycznym lewicowym ekstremizmem, dą-

żącym do opanowania UE przez lewicową ate-

istyczną ideologię.  

Religia nauczana jest w szkołach w 23 krajach 

UE, z czego w ośmiu z nich udział w szkolnych 

lekcjach religii jest obowiązkowy (Austria, Cypr, 

Dania, Finlandia, Grecja, Malta, większość nie-

mieckich landów i Szwecja), zaś w 15 krajach jest 

dobrowolny (fakultatywny). Są to kraje: Belgia, 

Chorwacja, Czechy, Estonia, Hiszpania, Holan-

dia, Irlandia, Litwa, Łotwa, Polska, Portugalia, 

Rumunia, Słowacja, Węgry i Włochy. Tylko 

w czterech państwach UE: Bułgarii, Francji, Sło-

wenii i Luksemburgu, religia jest nauczana przez 

związki wyznaniowe poza szkołą. 

We wszystkich krajach, gdzie nauczanie religii 

obecne jest w publicznym systemie oświaty, za-

równo w formie obowiązkowej, jak i dobrowolnej 

– jest ona finansowana ze środków publicz-

nych – państwowych i samorządowych, 

a nauczanie religii jest traktowane na tych samych 

zasadach, co nauczanie innych przedmiotów. 

Zapleczem naukowym nauczania religii 

w szkołach jest m.in. Europejskie Forum dla 

Edukacji Religijnej w Szkołach (EuFRES), które 

jest niezależnym gremium pedagogiczno-

religijnych badań oraz wymiany doświadczeń 

w obszarze szkolnego nauczania religii. 

Prezydentem Europejskiego Forum Nauczania 

Religii w Szkołach, jest ks. prof. dr hab. Roman 

Buchta, profesor Uniwersytetu Śląskiego.  

Syn mojego znajomego, niemieckiego profeso-

ra, zdawał maturę w Niemczech, a wybrał sobie 

religię, jako przedmiot maturalny. Warto o tym 

wiedzieć. 

Tekst w oparciu o 

https://stefczyk.info/2024/02/15/rzad-chce-

wyrugowac-religie-ze-szkol-a-jak-jest-w-innych-

krajach-ue/  

Antoni Winiarski 
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Zmarł ks. Tadeusz Isakowicz-Zaleski 
 

Śp. Ksiądz Tadeusz Isakowicz-Zaleski 

– Kustosz Pamięci Narodowej 

9 stycznia 2024 r. w Chrzanowie zmarł ks. Ta-

deusz Isakowicz-Zaleski, działacz opozycji an-

tykomunistycznej, kapelan podziemnej Solidar-

ności, opiekun niepełnosprawnych – prezes Fun-

dacji im. Brata Alberta, historyk Kościoła, zwo-

lennik lustracji duchownych, publicysta, rzecz-

nik upamiętnienia ofiar i potępienia sprawców 

ludobójstwa dokonanego na polskiej ludności 

Kresów Wschodnich przez ukraińskich nacjona-

listów. 

Urodził się 7 września 1956 r. w Krakowie. 

W młodości był związany z parafią św. Mikoła-

ja, jako ministrant, lektor i członek ruchu oazo-

wego. Jak sam wspomina, Ruch Światło-Życie 

stał się dla niego środowiskiem, które ukształto-

wało go i miało wpływ na wybór kapłańskiej 

drogi życiowej. (…) 

Rodzice, matka – Teresa z Isakowiczów i oj-

ciec Jan Zaleski, pochodzili z Kresów Wschod-

nich. Ojciec i jego rodzina przeżyli rzeź, której 

dokonali banderowcy we wsi Korościatyn. (…) 

Z powodu zaangażowania i wsparcia środo-

wisk opozycyjnych ks. Tadeusz był represjono-

wany przez aparat bezpieczeństwa. W 1985 r. 

dwukrotnie podjęto zamach na jego życie, naj-

pierw w rodzinnej kamienicy w centrum Krako-

wa, następnie na terenie Woli Justowskiej, gdzie 

został przeniesiony po pierwszym nieudanym 

ataku „nieznanych sprawców” (zob. autobiogra-

fię Moje życie nielegalne i film dokumentalny 

Zastraszyć księdza). Nie wpłynęło to jednak na 

zahamowanie jego aktywności. (…)  

Na działalność i postawę ks. Tadeusza Isako-

wicza-Zaleskiego – jak sam wspominał – miały 

wpływ trzy postaci: doktor Judym – bohater po-

wieści Ludzie bezdomni Stefana Żeromskiego, 

brat Albert – Adam Chmielowski (powstaniec, 

malarz, opiekun biednych i bezdomnych) oraz 

kard. Karol Wojtyła – Jan Paweł II. (…) 

W 2006 r. za działalność opozycyjną ks. Tade-

usz Isakowicz-Zaleski został odznaczony przez 

prezydenta Lecha Kaczyńskiego Krzyżem Ko-

mandorskim Orderu Odrodzenia Polski. Cztery 

lata później otrzymał nagrodę Kustosza Pamięci 

Narodowej, przyznawaną przez Instytut Pamięci 

Narodowej w dowód uznania za zasługi w upa-

miętnianiu historii narodu polskiego.  

Łucja Marek, Biuletyn IPN, nr 1-2 (218-219), 

styczeń-luty 2024, s. 189-191 
 

 

Zmarł ks. Tadeusz Isakowicz-Zaleski 

Wczoraj rano w szpitalu w Chrzanowie zmarł 

ks. Tadeusz Isakowicz-Zaleski. Urodził się 

7 września 1956 r. w Krakowie. (…) 

SJ, KAI, Nasz Dziennik, nr 7 (7876),  

10 I 2024, s. 8 
 

Uroczystości pogrzebowe ks. Tadeusza 

Isakowicza-Zaleskiego 

Dzisiaj w kościele pw. św. Brata Alberta 

w Radwanowicach zainaugurowane zostaną uro-

czystości pogrzebowe śp. ks. Tadeusza Isakowi-

cza-Zaleskiego. (…) Jutro Mszy św. pogrzebo-

wej o godz. 12.00 przewodniczyć będzie kra-

kowski biskup pomocnicy ks. Bp Damian Mus-

kus. (…) 

SJ, KAI, Nasz Dziennik, nr 13 (7882),  

16 I 2024, s. 16 
 

Zmarł ks. Tadeusz Isakowicz-Zaleski 

Po ciężkiej chorobie zmarł ks. Tadeusz Isako-

wicz-Zaleski. Był duszpasterzem osób niepełno-

sprawnych, prezesem Fundacji im. Brata Alber-

ta, działaczem społecznym, duszpasterzem Or-

mian, wieloletnim uczestnikiem opozycji anty-

komunistycznej w czasach PRL, a także pisa-

rzem. poetą i publicystą. (…) 

Szymon Babuchowski, Gość Niedzielny,  

nr 3, rok CI, 21 I 2024, s. 8 
 

Kapłan niezłomny 

(…) Uroczystości pogrzebowe zaplanowano na 

18 stycznia w kościele parafialnym w Radwa-

nowicach: Mszę Świętą pogrzebową, następnie 

egzekwie w rycie ormiańskim, a po nich obrzęd 

„pieczętowania grobu” na cmentarzu parafial-

nym w Rudawie. (…) 

Niedługo po święceniach angażował się we 

współpracę i duszpasterstwo z podziemną „Soli-

darnością”. Później napisał książkę „Księża wo-

bec bezpieki”. Piętnował tolerowanie nadużyć 

i dewiacji seksualnych wśród duchowieństwa. 

Uhonorowany został m.in. (…) Krzyżem Wol-

ności i Solidarności (2016). 

i, Idziemy, nr 3 (949), 21 I 20224, s. 17 
 

Pożegnanie 

(…) Był niewątpliwie jednym z najbardziej 

wyrazistych kapłanów ostatnich 30 lat. Odważ-

nie angażował się w debaty publiczne, szczegól-

nie te dotyczące lustracji w Kościele i rzezi wo-

łyńskiej. Nie szczędził mocnych słów i nie bał 

się krytyki. (…) 

T.M. Niedziela nr 3, 21.01.2024, s. 22 
 

Opracował Stanisław Waluś 
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Nie dla masonerii 
Prezes Papieskiej Akademii Teologicznej bp 

Antoniu Stagliano w wywiadzie dla watykań-

skich mediów przypomniał powody, dla których 

nie ma zgody między wiarą katolicką a myślą 

masońską. (…) 

Idziemy, nr 9 (955), 3 III 2024, s. 8  

 

 

Kard. Ambongo: afrykańscy biskupi 

są jednomyślni ws. Fiducia supplicans 
 

Kościół w Afryce nie ma problemu z teologią 

błogosławieństw przedstawioną w deklaracji Fi-

ducia supplicans. Błogosławieństwa są w Afryce 

powszechną praktyką. Tylko jednego punktu te-

go dokumentu biskupi nie mogą zastosować, 

a mianowicie błogosławienia par homoseksual-

nych – mówi kard. Fridolin Ambongo. 11 stycz-

nia za zgodą Papieża ogłosił on list, w którym 

potwierdza, że w Afryce Kościół nie będzie bło-

gosławił par jednopłciowych. (…) 

Biuletyn Radia Watykańskiego, 

15 stycznia 2024 r.  

 

 

Apel o odwołanie ks. Kard. Fernándeza 
Akademia utworzona przez byłych członków 

Papieskiej Akademii Pro Vita wezwała do odwo-

łania ks. kard. Victora Manuela Fernándeza 

z funkcji prefekta Dykasterii Nauki Wiary, 

twierdząc, że „nie posiada on niezbędnego mi-

nimum cech wymaganych do pełnienia roli 

obrońcy wiary”. Członkowie Akademii Jana 

Pawła II na rzecz Życia Ludzkiego i Rodziny 

stwierdzili w oświadczeniu, że Papież Franciszek 

powinien zastąpić go „kompetentnym teologiem 

wiernym moralnemu nauczaniu Kościoła”. 

 SI, KAI, Nasz Dziennik,  

nr 19 (7888), 24 I 2024, s. 9 

Warto przeczytać artykuł Grzegorza Górnego 

„Zaklęte rewiry kardynała Fernándeza” w tygo-

dniku Sieci nr 4 (582), 22-28 I 2024, s. 50-52. 

Stanisław Waluś 

 

 

Komunikat prasowy JE Marca Ailleta, 

biskupa Bajonny, Lescar i Oloron,  

Francja 
1 lutego 2024 r. 

Minęło już piętnaście lat, odkąd w notatce pra-

sowej z 6 października 2009 r. pt. „O gospodarkę 

i rolnictwo w służbie człowieka” pisałem: Go-

spodarka jest dla człowieka, a nie człowiek dla 

gospodarki. Dlatego Kościół broni prawa każde-

go człowieka do życia z owoców własnej pracy, 

do otrzymywania «godziwego wynagrodzenia» 

lub «godziwej zapłaty» według sprawiedliwej 

stawki, żeby mógł zapewnić godne życie sobie 

i całej swojej rodzinie”. W tym samym duchu 

kilku biskupów wypowiadało się w ostatnich 

dniach, wyrażając poparcie dla słusznych żądań 

rolników, którzy z niesłabnącą determinacją 

walczą dziś o przetrwanie. (…) 

Uprzykrzają im życie rozmaite przymusowe 

ograniczenia i nieznośny ucisk (standardy, regu-

lacje, kontrole itp.). Na przykład: czy cokolwiek 

wiadomo o statystykach oficjalnych, które dono-

szą, że we Francji co dwa dni dochodzi do sa-

mobójstwa jakiegoś rolnika? Pragnę zatem za-

pewnić rolników, że mają moje całkowite 

wsparcie moralne i duchowe. (…) 

Jak można twierdzić, że ratuje się rolnictwo, 

skoro nikt nie zakwestionował kilkudziesięciu 

wynegocjowanych i ratyfikowanych w Brukseli 

umów o wolnym handlu czy traktatów? Trakta-

tów inspirowanych neoliberalną i globalistyczną 

ideologią, stanowiących zagrożenie dla całego 

rolnictwa francuskiego i europejskiego? (…) 

I niech Bóg błogosławi wieś i rolników Fran-

cji, który pracują w trudzie i znoju! 

tłum. Wanda Kapica 

Tekst za https//diocese64.org 

Nasz Dziennik, nr 36 (7905), 13 II 2024, s. 11 

Wybrał Stanisław Waluś 

 

 

Nowa Wiosna Ludów? 
Przez Europę i Polskę przetaczają się rolnicze 

protesty. Zdecydowana większość Polaków po-

piera postulaty rolników. W sondażu IBRiS dla 

„Rzeczypospolitej” swoje poparcie wyraziło aż 

77 proc. respondentów; przeciwnego zdania jest 

11 proc. Na zachodzie i południu Europy jest 

podobnie. (…) 

Krzysztof Ziemiec, Idziemy,  

nr 9 (955), 3 III 2024, s. 5 

 

 

Oświadczenie Przewodniczącego 

Konferencji Episkopatu Polski 

w związku z protestami rolników 
 

Wielu z nas doświadcza dzisiaj poczucia bli-

skości z polskimi rolnikami. Jedni, dlatego, że 

jako członkowie ich rodzin przeżywają te same, 

co oni emocje, w tym niepokój o przyszłość za-

wodową i los własnego gospodarstwa. Inni, bo 
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zdają sobie sprawę z wagi rolnictwa w systemie 

wyżywienia ludności. Jeszcze inni, gdyż nie mo-

gą w tych dniach przejechać sprawnie przez mia-

sto, czy też między miastami autostradą. 

Warto jednak zastanowić się nad przyczynami 

protestu rolników, które mają miejsce w wielu 

krajach Unii Europejskiej. Generalnie mówi się 

o niekontrolowanym napływie żywności z za-

granicy, z którą polscy rolnicy nie są w stanie 

konkurować cenowo. Z drugiej zaś, wskazuje się 

na unijną politykę tzw. zielonego ładu, która 

w odczuciu rolników stawia sobie za cel ograni-

czenie produkcji rolnej w Unii, lub niemal cał-

kowitą jej likwidację. Rolnicy w związku z tym 

czują się zagrożeni – także z uwagi na zaciągnię-

te kredyty – perspektywą bankructwa i utraty 

swoich gospodarstw, które są dorobkiem pracy 

całych pokoleń. Ich dramatyczne położenie za-

sługuje na naszą uwagę i solidarność. 

Rolnicy jednak nie są po prostu jedną z grup 

zawodowych, a produkcja żywności jest czym 

innym niż produkcja np. samochodów. „Praca 

tych, którzy uprawiają ziemię, poświęcając temu 

szczodrze czas i siły, stanowi prawdziwe powo-

łanie. Zasługuje na to, by być uznana i odpo-

wiednio dowartościowana, również w konkret-

nych decyzjach politycznych i gospodarczych” – 

powiedział Ojciec Święty Franciszek. Chleb 

uczestniczy poniekąd w sakralności ludzkiego 

życia, a zatem nie można go traktować tylko jak 

towar. Potrzebny jest dostęp do zdrowej żywno-

ści, produkowanej w odpowiednich warunkach, 

a jednocześnie dostęp zapewniony w sposób sta-

bilny, także w okresie międzynarodowych kry-

zysów. Tymczasem, chociaż zboże przychodzi 

z Ukrainy, to w znacznym stopniu nie jest ono 

zbożem wyprodukowanym przez ukraińskich 

rolników indywidualnych, ale własnością za-

chodnich konsorcjów, które w przemysłowej 

produkcji stosują środki chemiczne niedopusz-

czalne w Unii Europejskiej. 

Podstawą rolnictwa jest własność ziemi, pol-

skiej ziemi. Ziemi, której nie da się przenieść 

w inne miejsce, niczym oszczędności, które 

można przetransferować do innego banku, choć-

by za granicą. W tym sensie przez wieki wieś 

kojarzyła się także z obroną polskości. Od cza-

sów kosynierów mówiliśmy, iż rolnicy: „Żywią 

i bronią”. Mam świadomość, że wraz z rozwo-

jem technologii zmienia się sposób produkcji 

żywności i zmienia się sposób funkcjonowania 

rolnictwa. Nie zmienia się jednak fakt, że każde-

go dnia potrzebujemy pokarmu. Nie zmienia się 

również fakt, że nie wolno nam przechodzić obo-

jętnie obok dramatu rolników, którym tak wiele 

zawdzięczamy. 

Proszę wszystkich o modlitwę w intencji rolni-

ków i ich rodzin oraz w intencji naszej Ojczy-

zny. 

+ Stanisław Gądecki 

Arcybiskup Metropolita Poznański 

Przewodniczący Konferencji Episkopatu Pol-

ski 

Warszawa, dnia 23 lutego 2024 roku. 
https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-nie-

wolno-nam-przechodzic-obojetnie-obok-dramatu-

rolnikow/ 

pobrał 6 III 2024 Stanisław Waluś 

 

 

Homilia ks. bp. Wiesława Meringa, 

włocławskiego biskupa seniora,  

wygłoszona w czasie Mszy Świętej 

w parafii św. Stanisława BM  

we Włocławku 4 marca 2024 r. 
 

Drodzy moi Bracia i Siostry, Czcigodni 

Księża koncelebrujący tę Mszę Świętą. (…) 

Co dzisiaj, teraz, zaraz, jak najszybciej może-

my zrobić, by Polska była rzeczywiście, jak tego 

uczył ksiądz kardynał Wyszyński, rzeczywistym 

królestwem Twego Syna i Twoim. Droga pro-

wadzi bez wątpienia przez świadectwo, przez au-

tentyzm naszej własnej religijności. (…) 

Proponuje się dzisiaj młodym Polkom życie ła-

twe, przyjemne. Nawet szkoła ma nie budzić – 

zdaniem nowej przełożonej resortu – ma nie bu-

dzić stresu, dlatego trzeba wyrzucić zadania do-

mowe, oceny. (…) 

Jan Paweł II wołał: „Polsce potrzeba ludzi su-

mienia”. Nam też potrzeba ludzi sumienia. (…) 

Niedawno ksiądz arcybiskup Józef Michalik 

wołał w swojej homilii: nasz świat traci sumie-

nie. Nasz świat, my jesteśmy tym światem, tra-

cimy sumienie. (…) 

Nie wmawiajcie młodemu pokoleniu, że nie 

ma nic złego w zabiciu poczętego dziecka. Je-

śli matka gotowa jest zabić swoje dziecko – 

mówiła Matka Teresa – to właściwie co może 

powstrzymać mnie przed zabiciem ciebie? 

Jeszcze proponuje się piętnastoletnim dzieciom 

pigułkę „dzień po”, niby jesteśmy tacy euro-

pejscy, ale uwierzcie mi, nie ma w żadnym eu-

ropejskim kraju możliwości dania piętnastolet-

niemu dziecku takiej pigułki bez recepty lekar-

skiej. (…) 

Chcą nam obrzydzić Polskę. Chcą nam 

wmówić, że powinniśmy się jej wstydzić, od-

rzucić jej historię, jaj kulturę. Słyszę, że mini-

https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-nie-wolno-nam-przechodzic-obojetnie-obok-dramatu-rolnikow/
https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-nie-wolno-nam-przechodzic-obojetnie-obok-dramatu-rolnikow/
https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-nie-wolno-nam-przechodzic-obojetnie-obok-dramatu-rolnikow/
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ster kultury twórczość własnego pradziada, 

wielkiego polskiego pisarza, uważa za obcia-

chowe grafomaństwo. Musiałem to sobie zapi-

sać dokładnie, żeby dokładnie przekazać ten 

cytat. „Obciachowe grafomaństwo”, którego 

się wstydzi, choć jego pradziad dostał przecież 

pierwszą dla Polski Nagrodę Nobla. Tak chcą 

zrobić, reformując nieudolnie polskie szkoły, 

chcą Polaków niedouczonych, takich, którym 

wystarczy internet, Polaków, którzy nie czyta-

ją, którzy kierują się hasłem „Róbta, co chce-

ta”. Darowałbym to jeszcze Owsiakowi, ale 

żeby pod to hasło podczepił się dawny generał 

jednego z zakonów, ksiądz Boniecki. „Róbta, 

co chceta” – dlatego robią, co chcą, w szko-

łach, na studiach. (…) 

Zaborcy – i ci ze wschodu, i ci z zachodu – 

chcieli, aby Polacy kończyli tylko trzy klasy 

podstawówki, bo mieli zostać głupi. Głupi, nie-

douczeni, zdolni tylko do pracy fizycznej. (…) 

Praca nad rodziną jest dzisiaj pierwszym 

obowiązkiem tych, którzy chcą być wierni Bo-

gu. Tylko rodzina silna Bogiem. Znów tu odsy-

łam do błogosławionego Stefana Kardynała 

Wyszyńskiego, księdza tej diecezji. On stąd po-

szedł na biskupstwo do Lublina, a potem do 

Warszawy. Rodzina miała być silna Bogiem, to 

było jedno z haseł dziewięcioletniej nowenny 

przygotowującej Polaków do obchodów tysiąc-

lecia chrztu. (…) 

A posłuchajmy: „Polskość wywołuje we mnie 

niezmiennie odruch buntu. Historia, geografia, 

pech dziejowy. To brzemię, którego nie mam 

specjalnej ochoty dźwigać. Piękniejsza od Polski 

jest ucieczka z Polski. Z tej ziemi konkretnej, 

przegranej, brudnej i biednej”. (…) Myślę, że nie 

muszę używać nazwiska autora tego tekstu. [Do-

nald Tusk – dopisek redakcji.] Znamy też inne 

jego wypowiedzi w tym duchu. (…) 

Jak mamy doprowadzić do pokoju w naszym 

kraju? Jan Paweł II jakby dla kontrastu: „Proszę 

was, ocalcie to dziedzictwo. Pomnóżcie je 

i przekażcie następnym pokoleniom. Zmar-

twychwstania życzę tobie Polsko, Ojczyzno mo-

ja”. Tak mówił w 1991 roku do nas. Maryjo, na-

sza Matko i Królowo, umocnij nas w drodze ku 

Bogu. Umocnij na drodze wierności Ewangelii, 

krzyżowi i Kościołowi, żebyśmy nie skarleli du-

chowo, żebyśmy mieli siły zaprosić w nasze 

progi, jak ci młodzi w Kanie Galilejskiej, Jezusa, 

Jego Matkę i Jego uczniów. Amen. 

Nasz Dziennik, nr 56 (7925), 7 III 2024, s. 13-14 

Wybrał Stanisław Waluś 

 

Nowenna – 16-24 marca 2024 r. 
 

 
NOWENNA W INTENCJI OJCZYZNY, ZGODY 

NARODOWEJ I POSZANOWANIA ŻYCIA 

LUDZKIEGO 

16-24 marca # 21:20  

i po każdej Mszy Św. w każdej parafii 

MODLITWA ZA WSTAWIENNICTWEM  

ŚW. ANDRZEJA BOBOLI  

I BŁ. JERZEGO POPIEŁUSZKI. 

UKŁAD NOWENNY 

1. Znak krzyża 

2. Odczytanie intencji na dany dzień 

3. Ojcze nasz… 

4. Zdrowaś Maryjo… 

5. Dowolna modlitwa w intencji Ojczyzny (su-

gerowana modlitwa za Ojczyznę ks. Piotra 

Skargi SJ) 

INTENCJE NA KAŻDY DZIEŃ 

16.03. sobota Módlmy się o odnowienie WIARY 

każdego z nas, by prowadziła do umocnienia ducha 

naszego narodu  

17.03. niedziela Módlmy się o POJEDNANIE naro-

dowe, mądrość dla rządzących i solidarność spo-

łeczną 

18.03. poniedziałek Módlmy się o zachowanie 

POKOJU i bezpieczną przyszłość dla Polski 

19.03 wtorek Módlmy się o odczytanie prawdziwej 

roli mężczyzny i kobiety w małżeństwie oraz trwa-

łość RODZIN 

20.03 środa Módlmy się o siłę i odwagę dla 

MŁODYCH w odkrywaniu wiary i życiowego powo-

łania 
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21.03 czwartek Módlmy się o światło dla nas jako 

NARODU, byśmy kierowali się zawsze dobrem Oj-

czyzny 

22.03 piątek Módlmy się o prawdę i odpowiedzial-

ność za słowo w PRZESTRZENI MEDIALNEJ, tak-

że w mediach społecznościowych 

23.03. sobota Módlmy się o szacunek i język 

DIALOGU w przestrzeni publicznej 

24.03 niedziela Módlmy się o pełną ochronę prawną 

ŻYCIA dzieci nienarodzonych 
 

MODLITWA ZA OJCZYZNĘ 

KS. PIOTRA SKARGI SJ 

Boże, Rządco i Panie narodów, z ręki i karności 

Twojej racz nas nie wypuszczać, a za przyczyną Naj-

świętszej Panny, Królowej naszej, błogosław Oj-

czyźnie naszej, by Tobie zawsze wierna, chwałę 

przynosiła Imieniowi Twemu a syny swe wiodła ku 

szczęśliwości. 
 

Wszechmogący wieczny Boże, spuść nam szeroką 

i głęboką miłość ku braciom i najmilszej Matce, Oj-

czyźnie naszej, byśmy jej i ludowi Twemu, swoich 

pożytków zapomniawszy, mogli służyć uczciwie. 
 

Ześlij Ducha Świętego na sługi Twoje, rządy kraju 

naszego sprawujące, by wedle woli Twojej ludem 

sobie powierzonym mądrze i sprawiedliwie zdołali 

kierować. Przez Chrystusa, Pana naszego. Amen. 

 

Konferencja Episkopatu Polski 

ZOBACZ ILU NAS JEST: NOWENNA2120.PL 
 

Niedziela, nr 10, 10 III 2024, s 82 
 

 

ZAPROSZENIE DO MODLITWY 

NOWENNOWEJ W INTENCJI 

OJCZYZNY 
 

W związku z rodzącą wiele pytań i niepokojów 

sytuacją społeczną w naszej Ojczyźnie, proszę 

wszystkich o wspólną modlitwę w ważnych dla 

naszego kraju intencjach. 

Zapraszam do włączenia się w modlitwę no-

wennową „Akcja 21:20” w intencji Ojczyzny, 

zgody narodowej i poszanowania życia ludzkie-

go. Nowenna będzie mieć miejsce w dniach od 

16 do 24 marca 2024 roku, czyli przed Dniem 

Świętości Życia, przypadającym dnia 25 marca. 

W łączności z Sanktuarium Matki Bożej na Ja-

snej Górze wznośmy nasze modlitwy do Boga, 

odmawiając Apel Jasnogórski, po nim, o godz. 

21:20 modlitwy nowennowe, także po każdej 

Mszy św. Jeśli nie będzie to możliwe, nowennę 

można odmówić indywidualnie w dowolnym 

momencie dnia. 

 

Układ Nowenny jest bardzo prosty. Wystarczy 

odczytać intencję na dany dzień i odmówić „Oj-

cze nasz”, „Zdrowaś Maryjo” oraz modlitwę 

w intencji Ojczyzny, np. autorstwa ks. Piotra 

Skargi. Zachęcam gorąco, aby odmawiać modli-

twę w kościołach, kaplicach, parafiach i wspól-

notach duszpasterskich. 

Pragniemy modlić się za wstawiennictwem św. 

Andrzeja Boboli i bł. ks. Jerzego Popiełuszki - 

wielkich orędowników Polski. 
 

✠ Stanisław Gądecki 

Arcybiskup Metropolita Poznański 

Przewodniczący Konferencji Episkopatu Polski 
 

Warszawa, 4 marca 2024 roku 
https://nowenna2120.pl/ 

 

 

GOŚĆ EXTRA 
 

01-2024 (8). WIELKI 

POST Z PASJĄ.  

WIELKI POST JEST DLA 

NAS SZANSĄ NA 

GŁĘBSZE ZROZUMIENIE 

WŁASNEGO ŻYCIA, 

NAWYKÓW I RELACJI 

Z BOGIEM ORAZ 

INNYMI LUDŹMI. 

WYKORZYSTAJMY JĄ!  

Któryś za nas cierpiał rany, 

Jezu Chryste, zmiłuj się nad nami. 
 

Ks. Adam Pawłaszczyk: Priorytety, s. 1 

Ks. Tomasz Jaklewicz: Proch wezwany do 

chwały, s. 4-9 

Marcin Jakimowicz: Co za smak!, s. 10-15 

Szymon Babuchowski: Krótka historia Wiel-

kiego Postu, s. 16-21 

Ks. Adam Pawlaszczyk: W Jego ranach zdrowie. 

Pięć rad na Wielki Post, s. 22-27 

Franciszek Kucharczak: Wyrzeczenie korzyst-

ne, s. 28-31 

Magdalena Dobryniak: W świecie, oddzieleni 

od świata, s. 32-37 

Marcin Jakimowicz: Prosto z mostu, s. 38-43 

Aleksander Bańka: Jak księżyc wśród gwiazd, 

s. 44-49 

Franciszek Kucharczak: Wizja szokująca, s. 

50-55 

Agata Puścikowska: Krzyż i dziecko, s. 56-59 

Ks. Prof. Wojciech Węgrzyniak: Przede 

wszystkim nie straszyć, s. 59 

S. Michaela Rak ZSJM: Życie najlepiej uczy… 

życia, s. 6063 
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Beata Zajączkowska: Przystanki w drodze ku 

Wielkanocy, s. 64-69 

Odkurzony zwyczaj – O wielkopostnej tradycji 

kościołów stacyjnych w Rzymie i w Polsce oraz 

o swoich ulubionych rzymskich świątyniach sta-

cyjnych mówi Hanna Suchocka w rozmowie 

z Beatą Zajączkowską, s. 70-73 

Leszek Śliwa: Bracia Chrystusa, s. 74-79 

O. Wojciech Morański, jezuita: Jak się dobrze 

wyspowiadać?, s. 80-85 

Ks. Adam Pawlaszczyk: Miecze boleści, s. 86-91 

Wiesława Dąbrowska-Macura: Pięć pięknych 

modlitw na Wielki Post, s. 94-96 

Przedstawił Stanisław Waluś 

 

 

Zdrapka wielkopostna 2024 
 

 
 

Odkryj źródło nadziei. X Zdrapka Wielkopost-

na 2024. Przed Tobą ponad 40 inspiracji na każ-

dy dzień Wielkiego Postu. Zdrapuj kolejne pola 

i realizuj odkryte zadania. 

„Ale nie tylko to, lecz chlubimy się także 

z ucisków, wiedząc, że ucisk wyrabia wytrwa-

łość, a wytrwałość – wypróbowana cnotę, wy-

próbowana cnota zaś – nadzieję”. List św. Pawła 

do Rzymian. 

Pola z datą: zdrap w terminie oznaczonym na 

zdrapce. 

Pola bez daty: zdrap w dowolnym momencie. 

Symbol po zdrapką: „>” oznacza: odwróć 

kartkę i przeczytaj odpowiedni komentarz. 

Błogosławieństwo: odkryte pod zdrapką bło-

gosławieństwo przyjmij i przekaż dalej. 

Drogi krzyżowe 
 

 
Drogi krzyżowe wykonane przez uczniów Szkoły 

Podstawowej nr 12 w Gliwicach. 
 

 

Jedna z nich. 

Zdjęcia Stanisław Waluś – 4 III 2024 

 

 

Wielkanoc 2023 w parafii Narodzenia 

Najświętszej Maryi Panny i Świętego 

Walentego w Bielsku-Białej Lipniku 
 

W tym roku obchodzenie Świąt Zmartwych-

wstania Pańskiego przypomniało mi trochę dzie-

ciństwo. Zwykle jesteśmy w Gliwicach. Dwa ra-

zy byliśmy na Wielkanoc u córki w Sztokholmie 

i do dziś pamiętam grób w kościele polskim 

w 2012 roku z biało-czerwoną flagą przewieszo-

ną przez krzyż zbity z dwóch desek i cierniową 

koronę na ich skrzyżowaniu.  

W 2023 r. córka chciała swoje urodziny (13 

kwietnia) spędzić w naszym drewnianym, prze-

szło stuletnim domu w Bielsku-Białej Lipniku. 

Przyjechała do nas z mężem i dwoma córkami 

9 kwietnia po południu. Z żoną przyjechaliśmy 

do Lipnika w sobotę 8 kwietnia. Poszedłem do 

kościoła na Mszę św. o 18.00. Plan uroczystości 

wywieszony w gablotce różnił się wyraźnie od 

harmonogramu w mojej parafii w Gliwicach 

i niżej dzielę się jego fragmentami (spośród 12 

punktów podaję punkty od 4 do 8). 

4. W Wielki Czwartek Msza św. Wieczerzy 

Pańskiej o godz. 18.00, następnie Godzina Świę-
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ta prowadzona przez Honorową Straż NSPJ i ad-

oracja indywidualna Pana Jezusa w Ciemnicy do 

godz. 22.00. 

5. W Wielki Piątek o 15.00 Godzina Miłosier-

dzia i rozpoczęcie Nowenny przed Niedzielą Mi-

łosierdzia Bożego. Droga Krzyżowa o godz. 

17.00 wokół Kościoła (jeśli będzie sprzyjająca 

pogoda). Liturgia Wielkiego Piątku, składająca 

się z Liturgii Słowa Bożego, adoracji Krzyża 

i Komunii św. rozpocznie się o godz. 18.00. 

W tym dniu obowiązuje post ścisły, zachęcamy 

też do wstrzemięźliwości od pokarmów mię-

snych do Wigilii Paschalnej, a jeśli jest taka tra-

dycja rodzinna to nawet do śniadania wielkanoc-

nego. Składka przy adoracji Krzyża Świętego 

jest przeznaczona na Boży Grób w Jerozolimie. 

6. W Wielką Sobotę Liturgia o godz. 18.00, 

prosimy przynieść paschaliki lub inne świece 

i pojemniki na wodę święconą. Święcenie po-

karmów na stół wielkanocny przed południem od 

godz. 9.00 do 13.00 co 15 minut. Zachęcamy, 

aby do wskazanego kosza składać dary dla ubo-

gich rodzin naszej Parafii i Uchodźców z Ukra-

iny, które Zespół Charytatywny przekaże potrze-

bującym. Mogą to być artykuły spożywcze 

o długotrwałym terminie przydatności i środki 

chemiczne oraz artykuły higieniczne, które moż-

na przynosić od jutra przez cały Wielki Tydzień 

do kosza ustawionego w Kościele przed Ołta-

rzem Świętego Walentego. 

7. Adoracja Pana Jezusa w Ciemnicy i w Bo-

żym Grobie według planu podanego w gazetce 

parafialnej, na stronie internetowej naszej Parafii 

i w gablocie z ogłoszeniami. 

8. W Wielką Niedzielę procesja wokół Kościo-

ła i Msza św. Rezurekcyjna o godz. 6.00, w tym 

dniu nie będziemy śpiewać Godzinek. 
 

Wielki Piątek*) 

21:00 – Koła Koronkowe i Koło Przyjaciół 

Radia Maryja 

22:00 ‒ Młodzież – Misterium Drogi Krzyżo-

wej prowadzone przez Oazę 

23:00 – Róże Różańcowe i Rycerstwo Święte-

go Michała Archanioła 

24:00 – Wspólnota małżeństw „Rodziny Ra-

zem” i Wspólnota Szkaplerza Świętego 

1:00 – Krąg Biblijny, Schola i Wspólnota 

„Zawierzenie33” 

2:00 – Mieszkańcy ul. Krakowskiej i przyle-

głych 

3:00 – Mieszkańcy ul. Polnej i przyległych 

4:00 – Mieszkańcy ul. Lipnickiej i przyległych 

5:00 – Mieszkańcy ul. Ks. Brzóski i przyle-

głych 

6:00 – arcybractwo Honorowej Straży NSPJ 
 

*) adoracja może zaczęła się wcześniej – godz. 

21:00 była pierwszą na zdjęciu, jakie zrobiłem.  
 

Wielka Sobota 

7:00 ‒ Ciemna Jutrznia (recytowana, pięć mi-

nut wcześniej próba) 

14:00 – adoracja w ciszy 

15:00 ‒ Koła Koronkowe 

16:00 – adoracja w ciszy 

17:15 – Apostolstwo Dobrej Śmierci – Koron-

ka do Siedmiu Boleści NMP 
 

 
Plakat ewangelizacji wizualnej przed kościołem: 

PUSTY GRÓB PEŁNIA ŻYCIA. 8 IV 2023. 
 

 
Początek liturgii Wielkiej Soboty. 8 IV 2023. 

 

 
Kościół parafialny – godz. 5.55. 9 IV 2023. 
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Procesja rezurekcyjna wychodzi z kościoła. 
 

 
Ministranci z paschałem i krzyżem.  
 

 
Poczet sztandarowy Honorowej Straży Najświętsze-

go Serca Pana Jezusa. Za nim poczet Ochotniczej 

Straży Pożarnej.  
 

 
Po trzykrotnym okrążeniu kościoła wierni weszli do 

niego, a orkiestra strażacka stojąc przed schodami 

nadal grała. 

Homilię wygłosił ks. Adam Bieniek, którą za-

kończył słowami: Chrystus zmartwychwstał. 

Wierni odpowiedzieli: prawdziwie zmartwych-

wstał, a ksiądz dodał: Alleluja. 

Jedno z wezwań modlitwy wiernych było na-

stępujące: Módlmy się o pokój na świecie, 

a szczególnie na Ukrainie, aby żaden człowiek 

nie doświadczał koszmaru wojny.  

Pod koniec Mszy św. odśpiewaliśmy 14 zwro-

tek Te Deum. W ogłoszeniach parafialnych usły-

szeliśmy między innymi: „W piątek 14 kwietnia 

jest Święto Chrztu Polski. Jest to święto pań-

stwowe. Prosimy o wywieszenie flag narodo-

wych”. 
 

 
ALLELUJA na figurze Pana Jezusa na krzyżu. 
 

 
Pusty grób Pana Jezusa z aniołem.  

 

 
Po wyjściu z kościoła mięliśmy okazję wysłuchać 

koncertu orkiestry. 

Tekst i zdjęcia Stanisław Waluś 
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Ekumenizm 
Nie tylko za nimi proszę, ale i za tymi, którzy 

dzięki ich słowu będą wierzyć we Mnie; aby wszy-

scy stanowili jedno, jak Ty, Ojcze, we Mnie, a Ja 

w Tobie, aby i oni stanowili w Nas jedno, aby 

świat uwierzył, żeś Ty Mnie posłał. (J 17, 20-21) 
 

Ikona „Męczenników i świadków wiary” 

XX wieku. Ikona ekumeniczna 
 

 
Wspólnota Sant'Egidio. Bazylika San Bartolomeo na 

wysepce na Tybrze w Rzymie. 

Napisana przez Renatę Sciachì i Laboratorio arty-

styczne Comunità di Sant'Egidio. 
 

Opis ikony 

Ikona przedstawia spotkanie, które Jan opisuje 

w Księdze Apokalipsy: 

„Potem ujrzałem wielką rzeszę, której nikt nie 

mógł policzyć, ze wszystkich ras i plemion, i lu-

dów, i języków. Stali przed tronem i przed ba-

rankiem, ubrani w białe szaty i z gałązkami pal-

mowymi w rękach” (Ap 7,9). W XX wieku wie-

lu chrześcijan doświadczyło męczeństwa – nie 

tylko kilka odważnych jednostek, ale całe rzesze 

chrześcijan, jak pisze Andrea Riccardi w swojej 

książce „Sto lat męczenników”. 

Procesja męczenników z gałązkami palmowy-

mi w rękach uroczyście wstępuje do Chrystusa. 

Jednocześnie widzicie także Marię, ewangeli-

stę Jana, Jana Chrzciciela, apostołów Piotra, 

Pawła i Andrzeja, a także świętych męczenni-

ków Bartłomieja i Adalberta. Tym dwóm ostat-

nim poświęcona jest rzymska bazylika San Bar-

tolomeo. Są tam także upamiętnieni „nowi mę-

czennicy” XX wieku. Poniżej aniołowie rozłoży-

li namiot Boży na ziemi, jak opisuje widzący 

z Księgi Apokalipsy. 

Na ziemi, pośrodku, znajduje się obóz koncentra-

cyjny, przedstawiony jako wielka bazylika z drutu 

kolczastego, najwyższe miejsce modlitwy i jedności 

Kościołów Wschodu i Zachodu. Poniżej miasto ze 

zrujnowanymi murami jest symbolem zniszczenia 

współistnienia ludzi różnych kultur i religii. 

Jest tam upamiętnionych wielu świadków wia-

ry: Ormianie, chrześcijanie w Algierii, Indiach 

czy Libanie. W zbezczeszczonym kościele męż-

czyźni i kobiety są mordowani podczas modlitwy. 

Przez bramę miasta przechodzą ci, którzy zginęli 

w wyniku marszów śmierci, np. Ormianie. 

Na dole, po lewej stronie, wspominane są cier-

pienia Rosyjskiej Cerkwi Prawosławnej z obo-

zem na Wyspach Sołowieckich, Na dole po pra-

wej stronie widać Kościół Zachodu, w tym prała-

ta Romero i księdza Puglisi. 

Jeśli cofniesz się w prawo, zobaczysz, jak dzi-

siejsi męczennicy na nowo przeżywają cierpienie 

Chrystusa. Mamy do czynienia z niesprawiedli-

wym procesem, takim jak anglikańskiego arcybi-

skupa Ugandy, Luwum. Widzisz tortury i drwiny, 

wyrok śmierci i egzekucję. Widzicie tu rosyjskie-

go księdza Aleksandra Mienia i burundyjskich 

seminarzystów z Buta, którzy nie zgodzili się na 

podział na grupy Hutu i Tutsi. Wśród straconych 

rozpoznacie Abunę Petrosa, patriarchę etiopskich 

Koptów, męczenników Hiszpanii i Meksyku oraz 

Zeferino, męczennika Cyganów, zamordowanego 

podczas hiszpańskiej wojny domowej. 

Jeśli pójdziesz w górę od lewego dolnego rogu, 

zobaczysz dzieła męczenników. Modlitwa: 

w ciemnościach rumuńskiego więzienia katolicy, 

prawosławni i baptyści dzielą między sobą Bi-

blię, aby móc ją zapamiętać i recytować sobie 

nawzajem. Sam mężczyzna w celi przypomina 

więźniów w Chinach. 

Miłość: Maksymilian Kolbe, a wraz z nim 

wszyscy, którzy oddali życie za chorych, głod-

nych i za gościnność wobec swoich wrogów. 

Wreszcie przekaz Ewangelii przypomina 

wszystkich misjonarzy, którzy zostali zamordo-

wani na wszystkich kontynentach. 

(tłum. Google Translate)  
https://sanbartolomeo.org/sanctuary-of-the-new-

martyrs/icon-of-the-new-martyrs-and-20th-century-

witnesses-of-the-faith/?lang=en 

Stanisław Kruszyński  
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Prelekcja księdza profesora  

Waldemara Chrostowskiego  

do kapelanów wojskowych na Jasnej 

Górze na temat dialogu z Żydami 
 

Są, proszę księży, dwa wyznaczniki żydow-

skości. Jeden, to Żydem jest ten, kto jest urodzo-

ny z matki Żydówki. Proszę zauważyć zatem, że 

żydowskość idzie po linii matki, nie po linii ojca. 

Dlaczego? Talmud odpowiada bardzo prosto, 

kto jest matką człowieka zawsze wiadomo, na-

tomiast kto jest jego ojcem to może mieć kłopoty 

nawet jego własna matka. W związku z tym ży-

dowskość idzie po tej linii, która jest pewna, po 

linii krwi. Zatem proszę zwrócić uwagę na 

pierwszą sprawę, jeżeli ktoś ma ojca Żyda, na-

tomiast matka nie jest Żydówką, to w świetle 

żydowskiego prawa, w ocenie rabinów, w uzna-

niu rabinów, taki człowiek nie jest Żydem. 

Kazus, nasz prezydent. Otóż my mówimy, że 

generalnie opinia panuje, że jest Żydem, nato-

miast w świetle [prawdy] on ma ojca Żyda, na-

tomiast w świetle prawa żydowskiego Żydem w 

żaden sposób nie jest, ponieważ żydowskość 

idzie po matce. 

Oczywiście bliżej jest mu do żydostwa niż 

komu innemu, ale tak na niego patrzą powiedz-

my sobie ci, którzy mieniliby się jego współbra-

tymcami. 

Żeby abstrahować od tego jednego przykładu, 

proszę zwrócić uwagę, że jeżeli Polka wychodzi 

za mąż za Żyda, jej dzieci nie będą żydowskimi. 

Przypominam sobie z Jerozolimy sprzed ponad 

20 lat taki przypadek, jak to po 1968 roku wy-

emigrowali do Izraela, wyemigrowała rodzina. 

On profesor Uniwersytetu Warszawskiego, ona 

pracownica tego uniwersytetu, on Żyd, ona Po-

lka. Tam urodził im się syn. W międzyczasie ten 

ojciec, mąż jej zachorował na raka i zmarł. Ona 

pracowała w szpitalu, a ten syn spotkał się tam 

z całkowitym odrzuceniem i jako dziecko napisał 

taki wiersz. 

Mam dwie ojczyzny i obie nie moje. 

Jedna bom był Żydem, druga bom jest gojem. 

To jest problem wielu małżeństw mieszanych 

polsko-żydowskich tak zwanych. 

Drugi wyznacznik żydowskości, który trzeba 

mieć na uwadze, to jest żydem jest ten, kto jest 

wyznawcą judaizmu. Zatem o ile po pierwszej 

linii, tej linii krwi nie można stać się Żydem, bo 

matki sobie nie dobieramy, o tyle po drugiej li-

nii, mianowicie po linii religii, można przybliżyć 

się do żydostwa, ale człowiek, który decyduje się 

na to, żeby przyjąć judaizm, a takie przypadki się 

zdarzają, w Polsce corocznie kilkudziesięciu 

chrześcijan, katolików przechodzi na judaizm, 

aczkolwiek żydzi zarzucają nam prozelityzm, to 

oni sami uprawiają prozelityzm w naszych śro-

dowiskach. Ale taki człowiek, który przechodzi 

na judaizm nie jest uznawany za żyda, jest 

uznawany za prozelitę. Dopiero jego dzieci będą 

żydami. On natomiast nie. To jest cena, jaką pła-

ci za wejście do tej nowej społeczności. 

I tu dochodzimy do pytania. No dobrze, a jeże-

li ktoś urodził się z matki Żydówki, ale urodził 

się w kraju muzułmańskim, w jakimś tam Maro-

ku, Tunezji albo gdziekolwiek i jest wyznawcą 

islamu. To proszę mi podpowiedzieć, zdaniem 

rabinów, jest Żydem czy nie? Urodził się z matki 

Żydówki, wyznaje islam, jest żydem? Rabin po-

wie, jest kalecznym, pokracznym, krzywym, 

garbatym, potrzebującym uleczenia, ale Żydem. 

Posuńmy się dalej. Jeżeli ktoś urodził się w ta-

kim rozległym państwie jak Związek Radziecki, 

i tamte przykłady szły w miliony. I urodził się 

z matki Żydówki, ale jest ateistą. Komunistą, 

ateistą. Jest Żydem czy nie? Co powie rabin? 

Rabin powie, że to jest kaleczny, pokraczny, 

garbaty, wymagający uleczenia, ale Żyd. 

Idźmy dalej. A jeżeli ktoś urodził się z matki 

żydówki, a stał się chrześcijaninem, katolikiem 

czy chrześcijaninem innego wyznania? Kazus? 

Arcybiskup Paryża kardynał Lustiger? Jest Ży-

dem, czy nie? co powie rabin? Rabin powie: Nie 

jest. Nie jest Żydem. 

Proszę zwrócić zatem uwagę, ... Bo to jest bar-

dzo ważne dla zrozumienia dialogu, że z żydow-

skiego punktu widzenia lepiej jest być ateistą niż 

być chrześcijaninem. Proszę zapamiętać, to jest 

bardzo ważna przesłanka. Lepiej być muzułma-

ninem, ateistą, kimkolwiek, wolno myślicielem, 

nie wiadomo kim, niż chrześcijaninem. 

Zatem, proszę zauważyć, w żydowskim samo-

określaniu się, w żydowskim postrzeganiu siebie 

jest zawarty bardzo silny element antychrześci-

jański. I tego musimy być świadomi. Tego księ-

ża specjalnie nie przeczytają, bo o tym się głośno 

nie mówi. 

Oni nam bez przerwy zarzucają potencjał anty-

żydowski czy antyjudaistyczny, natomiast 

w żadnym wypadku nie chcą się przyznać do te-

go, co w ich samookreślaniu się ma charakter 

zdecydowanie antychrześcijański. 
 

https://gloria.tv/share/4mzrt1wAQjcgDUBSbL1zmnhDk 

 

Przedstawiają Jan Świtkowski, Stanisław Waluś 

Ciąg dalszy w kwietniowym „Dlatego” 
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Informacja z zebrania Zarządu KIK 

w Katowicach 21 lutego 2024 r. 
 

1. Omawiano sprawy finansowe (rozliczenia 

podatkowe, regularność płacenia składek 

i inne). 

2. Zarząd KIK w Katowicach zwolnił człon-

ków KIK w Katowicach, którzy ukończyli 

80 lat, z obowiązku ku płacenia składek 

członkowskich.  

3. Kontynuowano temat utworzenia sekcji pro-

gramowej w Siemianowicach Śląskich. 

4. Ustalono termin rekolekcji dla członków 

KIK w Katowicach, które odbędą się w Ko-

koszycach w dniach od 13 do 15 września 

2024 r. 

5. Zarząd KIK w Katowicach udzielił poparcia 

Danucie Sobczyk (wiceprezes KIK w Kato-

wicach) kandydującej w wyborach samorzą-

dowych w 2024 r. na prezydenta Siemiano-

wic Śląskich z listy PiS. 

6. Poinformowano o zaproszeniu na uroczysto-

ści z okazji Dnia Żołnierzy Wyklętych. 

Zofia Osiecka 

 

 

Zmarła Michalina Growiec 
 

Z żalem zawiadamiamy, że dnie 16.12.2023 r. zmarła 

w wieku 90 lat  

Ś.p. Michalina Growiec 

MSZA ŚWIĘTA ŻAŁOBNA zostanie odprawiona 

w piątek 22.12.2023 r. o godz. 12
00

 w Kościele Naj-

świętszych Imion Jezusa i Maryi  w Katowicach 

Brynowie, ul. Przyklinga 12, po której nastąpi od-

prowadzenie Zmarłej na cmentarz w Katowicach 

przy ul. Sienkiewicza o czym zawiadamiają Synowie 

z Rodzinami.  
 

https://www.facebook.com/p/Wydzia%C5%82-Wokalno-

Aktorski-AM-Katowice-

100057095364548/?paipv=0&eav=AfY6gm_lRZIErD7Wr

g7__mM9g1hjdRsSExWzbc5G3CnyoqMf7Utf0e0HhL4rn

IIatik&_rdr 
 

Growiec Michalina – prof. zwyczajny, Kie-

rownik Katedry Wokalistyki. W latach 1952-56 

kształciła się równolegle w A.G.H i Średniej 

Szkole Muzycznej w Krakowie. Po ukończeniu 

studiów w A.G.H na Wydziale Ceramicznym 

kształcenie w zakresie śpiewu solowego konty-

nuowała w Średniej Szkole Muzycznej w Gliwi-

cach w klasie prof. Adrianny Lenczewskiej. 

W roku 1957 otrzymała dyplom z wyróżnieniem 

i rozpoczęła studia na Wydziale Wokalnym 

w PWSM w Katowicach. W czasie studiów roz-

poczęła działalność koncertową. W roku 1962 

ukończyła studia debiutem w partii Małgorzaty 

w op. Faust Gounoda w Państwowej Operze Ślą-

skiej w Bytomiu i otrzymała dyplom z odzna-

czeniem. Dalsze doskonalenie sztuki kontynu-

owała na stypendium we Włoszech (Siena-

Accademia Musicale Higiana) ‒  prof. Farwaret-

to. Brała udział kilkakrotnie w kursach mi-

strzowskich w Weimarze w klasie prof. Krauze 

i prof. Sokorskiej. (…) 

Ponadto wielokrotnie występowała na festiwa-

lach: Koszalin, Kraków ‒ Tynieckie Dni Orga-

nowe, Wisła, Cieszyn, Częstochowa ‒ z progra-

mem „Koncertów na głos i organy” H. Schütza, 

a także Legnica Cantata, Wratislavia Cantans 

„Jeunesses Musicales” ‒ Częstochowa. „Silesia 

Cantat” ‒ Katowice, „Europa Genti” ‒ Włochy, 

feste Medicee ‒ Florencja, USA ‒ Filadelfia. 

Liczne recitale pieśniarskie wykonywała we 

wnętrzach pałacowych, muzeach ‒ Pszczyna, 

Duszniki Zdrój, Kąsna Dolna, Zamek Książ. 

Muzeum w Romanowie, Muzeum w Żarnowcu, 

Zamek w Dukli, Zamek Książąt Pomorskich 

w Kołobrzegu, Zamek w Łańcucie i inne. (…) 

Działalność naukowa: 

Równolegle z pracą koncertową, pedagogiczną 

i organizatorską zajmuje się pracą naukową. 

W zeszytach naukowych „Polskiego Stowarzy-

szenia Pedagogów Śpiewu” znajdują się publi-

kacje autorstwa prof. M. Growiec. (…) Posiada 

odznaczenia: Srebrny i Złoty Krzyż zasługi, od-

znakę Radia i Telewizji oraz złotą odznakę 

SPAM. 

https://am.katowice.pl/informacje/growiec-

michalina-281 
 

Zmarła Michalina Growiec 

Z wielkim smutkiem przyjęliśmy wiadomość 

o śmierci ś.p. prof. Michaliny Growiec ‒ śpie-

waczki, wspaniałego pedagoga, wychowawczyni 

wielu pokoleń śpiewaków, znakomitej organiza-

torki i animatorki życia wokalnego. Współpra-

cowała z Operą Śląską (w latach 1958-59), przez 

wiele lat była Dziekanem i Kierownikiem Kate-
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dry Wokalistyki Akademii Muzycznej im. Karo-

la Szymanowskiego w Katowicach. 

Rodzinie oraz przyjaciołom Pani Profesor 

składamy serdeczne wyrazy współczucia. 
https://opera-slaska.pl/aktualnosci/news/776/zmarla-

michalina-growiec 
 

 
Spotkanie opłatkowe KIK w Katowicach – 4 I 2007 – 

Michalina Growiec – za zieloną choinką na stole. 

 

 
Spotkanie opłatkowe 8 I 2009 – Msza św. w kaplicy. 

Michalina Growiec – w pierwszej ławce – druga 

z lewej. 
 

 
Spotkanie opłatkowe 8 I 2009 – Msza św. w kaplicy. 

Michalina Growiec śpiewa psalm międzylekcyjny. 

 

 
Spotkanie opłatkowe 8 I 2009. Michalina Growiec – 

pierwsza z lewej. 

 

 
Spotkanie opłatkowe 5 I 2011. Michalina Growiec – 

pierwsza z lewej. 

 

 
Spotkanie opłatkowe 4 I 2013. Michalina Growiec – 

druga z lewej. 

 

Michalina Growiec urodziła się 19 kwietnia 

1933 r. w Męcince koło Jedlicza, zmarła 

16 grudnia 2023 r. Była członkiem Klubu Inte-

ligencji Katolickiej w Katowicach od listopada 

1988 r.  

Zdjęcia i opracowanie Stanisław Waluś 

 

https://opera-slaska.pl/aktualnosci/news/776/zmarla-michalina-growiec
https://opera-slaska.pl/aktualnosci/news/776/zmarla-michalina-growiec
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Nauka społeczna Kościoła  

katolickiego, samorządność i media 
 

Konferencja „Nauka społeczna Kościoła kato-

lickiego w czasach Wojciecha Korfantego 

i obecnie” miała miejsce w Sali Sejmu Śląskiego 

w Katowicach w sobotę 2 marca 2024 r. 

Po powitaniach i wystąpieniach zaproszonych 

gości oraz przedstawieniu historii i architektury 

budynku Sejmu Śląskiego, uczestnicy konferen-

cji wysłuchali pięciu wykładów. 

Pierwszy wykład pt. „Nauka społeczna Kościo-

ła katolickiego, zasady” wygłosił ks. prof. UŚ dr 

hab. Arkadiusz Wuwer z Uniwersytetu Śląskiego 

w Katowicach. Powiedział, że w XIX w. na na-

ukę społeczną Kościoła katolickiego powoływali 

się zarówno posłowie lewicy, jak i katolicy. Po-

dał przykłady, że nauczanie społeczne było 

obecne w Kościele od samego początku. Waż-

nym dokumentem była encyklika Leona XIII Re-

rum novarum ogłoszona w 1891 r. Prelegent 

omówił 6 zasad katolickiej nauki społecznej. 

Drugi wykład pt. „Problemy społeczne w na-

uczaniu Kardynała Augusta Hlonda w okresie 

międzywojennym” przedstawił ks. prof. UE dr 

hab. Rafał Śpiewak z Uniwersytetu Ekonomicz-

nego w Katowicach. Podkreślił znaczenie listu 

pasterskiego na Wielki Post w 1924 r. mający 

wyrwać ludzi z letargu, w który popadli goniąc 

za konsumpcją i rozrywką. Kardynał Hlond na-

uczał o odpowiedzialności za duchowe i mate-

rialne dziedzictwo oraz wskazywał na zagroże-

nia ze strony liberalizmu i prymatu materii nad 

duchem. Prelegent stwierdził, że żadne gremia 

ustawodawcze nie mają kompetencji do roz-

strzygania, co jest dobre, a co złe. 

Podczas trzeciego wykładu pt. „Zasada dobra 

wspólnego i pomocniczości w prawie admini-

stracyjnym”, prof. dr hab. Irena Lipowicz 

z Uniwersytetu Kardynała Stefana Wyszyńskie-

go w Warszawie, omówiła trzy filary będące 

podstawą polskiej Konstytucji. Zwróciła uwagę 

na patologie, których przyczyną było niestoso-

wanie zasady pomocniczości. 

Następnie wysłuchaliśmy wykładu pt. „Zasada 

solidarności społecznej jako podstawa aksjolo-

giczna samorządu terytorialnego”, który wygło-

sił prof. dr hab. Radosław Mędrzycki z Uniwer-

sytetu Kardynała Stefana Wyszyńskiego w War-

szawie. Stwierdził, że zasady solidarności i po-

mocniczości muszą być ściśle ze sobą powiąza-

ne. 

W ostatnim wykładzie „Etyczne wyzwania me-

diów”, wyzwania te omówił Bogusław Chrabota, 

medioznawca, redaktor naczelny dziennika 

Rzeczpospolita. Opowiedział o pracach Rady 

Etyki Mediów utworzonej w 1995 r. i wypraco-

wanych przez nią zasadach. Stwierdził też, że 

dziennikarstwo społeczne korzystające z mediów 

społecznościowych nie szanuje norm i praw. 

Konferencję zakończyła dyskusja, w której 

udział wzięli prelegenci i uczestnicy konferencji, 

m.in. członkowie katowickiego KIK Danuta 

Sobczyk i dr Antoni Winiarski. 
 

 
 

Od lewej: Danuta Sobczyk, Mirosław Sekuła, prze-

wodniczący konferencji i Andrzej Dawidowski 

współprzewodniczący konferencji. 
 

Przebieg konferencji został nagrany i jest do 

zobaczenia oraz odsłuchania na YouTube 

https://youtu.be/7PiS5fVM7JE    

Organizatorem Konferencji był Związek Gór-

nośląski, a współorganizatorami byli Klub Inte-

ligencji Katolickiej w Katowicach, Stowarzysze-

nie Promowania Myślenia Obywatelskiego 

i Fundacja Służby Rzeczypospolitej. 

Patronami honorowymi byli Ks. Abp Adrian 

Galbas – Metropolita Katowicki, Pan Jakub 

Chełstowski – Marszałek Województwa Śląskie-

go i Pan Marcin Krupa – Prezydent Miasta Ka-

towice. 

Tekst i zdjęcie Antoni Winiarski 

 

 

Posłałem protest 
 

Ursula von der Leyen 

Szanowna Pani, 

W Pani niedawnym filmie upamiętniającym 

ofiary Holocaustu dopuściła się Pani znacznych 

przekłamań historycznych, informując o śmierci 

ofiar na Litwie, w Polsce, Ukrainie, Austrii bez 

podawania informacji, że terytoria te znajdowały 

się pod okupacją nazistowskich Niemiec. Traktu-

ję tą sytuację jako próbę wybielenia historii nazi-

stowskich Niemiec na granicy z kłamstwem 

oświęcimskim. Skandalem jest, że to właśnie 

https://youtu.be/7PiS5fVM7JE
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Pani jako przedstawicielka Niemiec nie informu-

je o historii zagłady zorganizowanej i przepro-

wadzonej przez niemiecką nazistowską III Rze-

szę w sposób pełny. Ofiary obozów zagłady nie 

były mordowane na terenie Litwy czy Polski, 

a na terenach znajdujących się pod kontrolą bądź 

okupacją nazistowskich Niemiec. 

Oczekuję od Pani oficjalnych przeprosin za tą 

świadomą bądź nie próbę pominięcia historycz-

nych sprawców zagłady Żydów, za którą pełną 

odpowiedzialność ponosi ówczesne Państwo 

niemieckie, którym była III Rzesza. 

Z poważaniem, 

Jan Mikos  

PS Protest w języku angielskim posłałem pocz-

tą elektroniczną 29 stycznia 2024 r. 

 

 

Wybory samorządowe 2024 
 

Jak powinien głosować katolik, protestant, 

prawosławny, żyd mesjanistyczny, etyczny hu-

manista? 

Spotkałem się z informacjami, że byli katolicy, 

którzy w wyborach parlamentarnych w 2023 ro-

ku przyczynili się (świadomie lub nieświadomie) 

do powstania „koalicji 13 grudnia” i jej rządów. 

A co obecny rząd robi złego? O jednej sprawie 

można przeczytać na pierwszej stronie „Gościa 

Niedzielnego”, nr 9, rok CI, 3 III 2024 r.: 

„HISTORIA ROBIONA NA SZARO. Czy to, co 

wiąże się z Bogiem i ojczyzną, na listach lektur 

i w nauczaniu historii będzie w pierwszej kolej-

ności do odstrzału?”. Inną dziedziną jest stosowa-

nie prawa – o tym, co obecny rząd robi, będzie 

można się dowiedzieć z referatów konferencji 

„Kryzys praworządności i wymiar sprawiedliwo-

ści – co dalej?”, która odbędzie się w Toruniu 9 

marca 2024 r. w auli Akademii Kultury Społecz-

nej i Medialnej. Jednym z prelegentów będzie 

prof. dr hab. Anna Łabno, która jest członkiem 

Klubu Inteligencji Katolickiej w Katowicach. 

Program tej konferencji jest zamieszczony w ty-

godniku „Niedziela”, nr 9, 3 III 2024, s. 81. 

Konkretne, sensowne wskazówki dla katolika 

przed wyborami parlamentarnymi 15 X 2023 r. 

podał Bogumił Łoziński w artykule „Katolik 

wybiera” zamieszczonym w „Gościu Niedziel-

nym”, nr 40, rok C, 8 X 2023, s. 46-47. Niżej 

przytaczam fragmenty. 
 

Katolik wybiera 

Skupimy się na pięciu ugrupowaniach, które 

w sondażach mają poparcie rokujące, że znajdą 

się w parlamencie. (…) Podstawowym kryterium 

wskazanym przez Katolicką naukę społeczną jest 

stosunek do wartości fundamentalnych, które nie 

podlegają negocjacji, dotyczą podstaw porządku 

moralnego. W polskiej rzeczywistości toczy się 

ostry spór o większość z nich. Przede wszystkim 

o prawo do życia od poczęcia do naturalnej 

śmierci, co oznacza zakaz aborcji i eutanazji. 

Wartością fundamentalną jest też rodzina oparta 

na małżeństwie kobiety i mężczyzny, co wyklu-

cza uznanie związków jednopłciowych za mał-

żeństwo i nadanie im takich samych praw. (…) 

Wreszcie wolność sumienia i religii, która jest 

obecnie kwestionowana. (…) 

Wartości fundamentalne są podstawą progra-

mu Prawa i Sprawiedliwości, jego politycy czę-

sto też nawiązują do nich w swoich publicznych 

wypowiedziach. Realizowane są również 

w praktyce, m.in. to ta partia doprowadziła do 

zakazu aborcji eugenicznej, twardo broni rodziny 

jako związku kobiety i mężczyzny, znacznie 

ograniczyła również zjawisko odbierania dzieci 

rodzicom bez dostatecznego powodu. (…) 

Drugą partią, której członkowie deklarują 

wierność wartościom fundamentalnym, jest Kon-

federacja. Jednak w ugrupowaniu tym istnieje 

pewien problem, bowiem składa się ono z trzech 

podmiotów politycznych, które nie we wszyst-

kim mówią jednym głosem. (…) 

Ruch 2050 Szymona Hołowni kwestionuje 

część wartości fundamentalnych, a nawet uczy-

niło z walki z nimi element swojego programu. 

Inaczej przedstawia się sprawa z PSL. Ugru-

powanie to deklaruje wierność wartościom 

chrześcijańskim, jednak w praktyce opowiada się 

przeciwko nim, np. poparło legalizację in vitro, a 

w sprawie aborcji chce referendum. (…) 

Obecnie nie znajdziemy kandydatów opowia-

dających się za wartościami fundamentalnymi 

w Koalicji Obywatelskiej – do tego stopnia, że 

jej lider Donald Tusk jako warunek znalezienia 

się na liście wyborczej postawił poparcie prawa 

do nieograniczonej aborcji do 12. tygodnia życia 

dziecka, co jest drastycznym pogwałceniem 

wolności sumienia i religii. W programie tej par-

tii na jednym z pierwszych miejsc jest też wpro-

wadzenie związków partnerskich dla par jedno-

płciowych. (…) 

Na stronie internetowej Sejmu w zakładce 

„prace Sejmu” jest link do „głosowań na posie-

dzeniach Sejmu”. (…)  
 

Samorząd to nie parlament 

W „Naszym Dzienniku” nr 53 (7922) z 4 mar-

ca 2024 r. na s. 7 ukazała się rozmowa Rafała 

Stefaniuka z politologiem, Andrzejem Macie-
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jewskim zatytułowana „Samorząd to nie parla-

ment”. Niżej dzielę się jej fragmentami. 

Rafał Stefaniuk: Czołowe partie zorganizowały 

w ten weekend serie konwencji przed wyborami 

do samorządu. Już tylko miesiąc został do gło-

sowania. Kampania przyspiesza? 

Andrzej Maciejewski: (…) W gminach do 20 

tys. mieszkańców praktycznie nie ma szans na 

to, aby przebiły się komitety partyjne. W nich 

prym wiodą komitety lokalne – bardzo często 

budowane wokół wójtów i burmistrzów. (…) 

Utrzymanie dróg, przedszkoli, inwestycje lokal-

ne nie mają szyldów partyjnych! (…) 

Rafał Stefaniuk: Wyjątek mogą stanowić jedy-

nie wybory do sejmików wojewódzkich. 

Andrzej Maciejewski: Z tym się zgodę. Możemy 

je traktować jako bardzo ważny sondaż poparcia 

partyjnego. (…) Badania pokazują, że aby wpro-

wadzić do sejmiku swoich ludzi, trzeba mieć po-

parcie na poziomie od 12 do 15 procent. (…) 

Rafał Stefaniuk: Jarosław Kaczyński przeko-

nywał, że Prawo i Sprawiedliwość jest na „tak”. 

A więc: „tak” dla rozwoju, „tak” dla budowania 

i w ogóle „tak” dla wszystkiego, co tworzy dobrą 

przyszłość. To ma pociągnąć wyborców? 

Andrzej Maciejewski: Uważam, że hasło „Je-

steśmy na tak” jest bardzo dobre – proste, jasne 

i czytelne. Jednocześnie przeczy ono temu, co od 

miesięcy w mediach mówi Donald Tusk. Twier-

dzi, że w każdej sprawie PiS jest na „nie”. (…) 

Lewica odleciała skrajnie daleko, twierdząc, że 

są to wybory dotyczące praw kobiet, czyli tak, 

„jak oni to rozumieją”. (…) 
 

Według mnie jest ważne, jakie poglądy repre-

zentują kandydaci do władz samorządowych. Od 

ateistów nie można się spodziewać, że będą po-

pierali organizacje związane z Kościołem. Libe-

rałowie raczej nie będą popierali działań prospo-

łecznych i będą np. za wprowadzeniem edukacji 

seksualnej do szkół. Byłem radnym w Gliwicach 

(z Komitetu Obywatelskiego), delegatem z Gli-

wic do Sejmiku Samorządowego Województwa 

Katowickiego I kadencji i przez krótki czas 

członkiem Zarządu Miasta w Gliwicach. Z mo-

ich obserwacji wynika, że etyczność w postępo-

waniu jest ważniejsza niż fachowość. A najważ-

niejszą cechą w działalności społecznej jest tro-

ska o dobro wspólne. Tu przypominam sobie 

słowa byłego prezydenta Gliwic Piotra Sarré, 

który kiedyś powiedział: nie pytaj, co z twojej 

działalności będziesz miał, ale o to, co możesz 

zrobić dla innych. Myślę, że po tym, co zrobiła 

w Polsce Zjednoczona Prawica (Prawo i Spra-

wiedliwość oraz Suwerenna Polska) podczas 

ośmioletnich rządów (w zakresie gospodarki, 

bezrobocia, wyrównania szans społecznych, 

edukacji, ochrony życia, rodziny…), można mieć 

zaufanie do PiS (w ostatnich wyborach na listach 

PiS byli też kandydaci SP). 

6 marca 2024 r.                          Stanisław Waluś 

 

 

Petycja do Komisji Europejskiej 

i polskiego komisarza w UE  

ds. rolnictwa: apel wsparcia  

dla polskich rolników i hodowców 
 

My, niżej podpisani, zwracamy się z pilnym 

apelem do Komisji Europejskiej o rewizję poli-

tyki, która negatywnie wpływa na życie naszych 

rolników i hodowców. 

Polityka, która zezwala na bezcłowy import 

z Ukrainy do czerwca 2025 roku, poważnie za-

graża rolnikom w Polsce i w UE, wprowadzając 

nieuczciwą konkurencję i umożliwiając import 

produktów, na które nie nałożono takich samych 

rygorystycznych standardów, jakie obowiązują 

rolników w UE. 

Domagamy się natychmiastowego przeglądu 

i ponownego zbadania statusu bezcłowego dla 

importu rolnego z Ukrainy, aby zapewnić uczci-

wą konkurencję i chronić interesy rolników UE. 

Ponadto apelujemy do Komisji Europejskiej 

o dostosowanie polityki rolnej Agendy 2030 oraz 

Europejskiego Zielonego Ładu, w taki sposób, 

aby lepiej odpowiadały one ekonomicznej rze-

czywistości rolnictwa. Zapewni to, że dążenie do 

zrównoważonego rozwoju nie będzie odbywać 

się kosztem polskich rolników i hodowców. 

Nasze wsparcie dla nich jest wyrazem solidar-

ności z tymi, którzy martwią się o swoją przy-

szłość i zasługują na naszą uwagę oraz ochronę. 

Ich walka jest naszą walką, ponieważ dostarczają 

oni wysokiej jakości, lokalne produkty żywno-

ściowe dla nas wszystkich. 

Natychmiastowe działanie jest konieczne, aby 

zapobiec dalszemu krzywdzeniu naszych rolni-

ków i by chronić polskie i europejskie rolnictwo. 

Apelujemy o to, by Komisja Europejska szyb-

ko wzięła pod uwagę nasze obawy i konstruk-

tywnie odpowiedziała na nasze prośby. 
 

Link na petycję: 

https://citizengo.org/pl/ot/213039-jestesmy-z-

wami-rolnicy-i-hodowcy 

Z poważaniem, 

Podpisałem 8 III 2024 około 20.12 –  

przed moim podpisem było 47 776 podpisów. 

Stanisław Waluś 
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Bez ekranów 
 

Władze Szwecji wycofują ekrany z przedszkoli 

i młodszych klas. Zdecydowano o wstrzymaniu 

narodowej strategii cyfrowej edukacji, utworzo-

no dotacje na zakup drukowanych podręczni-

ków, powrócono do egzaminów z użyciem 

ołówka i papieru. „Cyfrowe pomoce naukowe 

należy wprowadzać dopiero w późniejszym wie-

ku, gdy zamiast rozpraszać, będą wspierać 

uczniów. Badania naukowe potwierdzają, że 

środowisko pozbawione ekranów stwarza dzie-

ciom lepsze warunki do rozwijania relacji oraz 

pomaga się skoncentrować” – podkreśla minister 

szkolnictwa Lotta Edholm. 

Również duńskie władze edukacyjne zaleciły 

ograniczenie korzystania z ekranów w podsta-

wówkach. „Należy spakować telefony komór-

kowe, zablokować strony z grami, streakingiem 

oraz TikTokiem” – podkreślił minister ds. dzieci 

i edukacji Matias Tesfaye. (…) 

i, Idziemy, nr 7 (953), 18 II 2024, s.20 

 

 

Lekcje bez telefonów 
Norwegia. Dyrekcja ds. Edukacji (Udir) zaka-

zała używania przez uczniów telefonów komór-

kowych oraz tzw. zegarków elektronicznych 

w szkołach. W podstawówkach wykorzystywa-

nie prywatnych urządzeń cyfrowych nie będzie 

możliwe w ogóle. (…) Resort edukacji powołał 

się na badania PISA, PIRLS oraz na ankiety 

uczniów. Ich wyniki wykazały, że wielu uczniów 

ma problemy z czytaniem, koncentracją i moty-

wacją, a jedną z przyczyn ma być używanie tele-

fonów komórkowych. 

J.K., Niedziela, nr 7, 18 II 2024, s. 33 

PS Brawo władze Szwecji (w której mieszkają 

moje dwie wnuczki), Danii i Norwegii. Niech to 

będzie zachętą dla władz Polski (gdzie mieszka 

dwóch moich wnuków).  

Stanisław Waluś, dziadek czterech wnucząt 

 
 

Koalicja 13 grudnia 
 

Anna Zalewska, była minister edukacji naro-

dowej, a od 2019 r. europoseł PiS przypomniała, 

jak rząd Zjednoczonej Prawicy przywrócił 

w szkołach nauczanie historii w pełnym wymia-

rze. „Dziś Barbara Nowacka ponownie wprowa-

dza lewicową cenzurę polskiej historii do szkół!” 

– napisała polityk, dodając hasztag „StopCenzu-

rzeHistorii”. (…) 

Legendy o początkach Państwa Polskiego, Bi-

twa pod Grunwaldem, Powstanie Wielkopolskie, 

Witold Pilecki, Irena Sendlerowa, „Żegota”, ra-

sistowska polityka hitlerowskich Niemiec, ludo-

bójstwo Polaków na Wołyniu, a nawet… Euge-

niusz Kwiatkowski, twórca Centralnego Okręgu 

Przemysłowego –  takie wydarzenia i postacie 

mają zniknąć z podstawy programowej naucza-

nia historii. 

Nie lepiej jest z językiem polskim – Koalicja 

13 grudnia chce wyrzucić z kanonu lektur np. 

pieśni patriotyczne, ale również… „Redutę Or-

dona” Adama Mickiewicza, co w dzisiejszych 

czasach wygląda chyba szczególnie symbolicz-

nie. (…) Z kanonu lektur znika także „Kate-

chizm polskiego dziecka” Władysława Bełzy. 

„Katechizm polskiego dziecka” – najpiękniejsza 

deklaracja miłości do Polski, stworzona w 1900 

r. przez Władysława Bełzę. Utwór, który cenzu-

rowano podczas stalinowskiej nocy na progu lat 

50., ma zostać wykreślony z podstawy progra-

mowej – taką propozycję przedłożyła minister 

Barbara Nowacka. Żeby Polska była Polską – 

w wyniku rządów Koalicji 13 grudnia znów po-

wraca to fundamentalne pragnienie milionów pa-

triotów!  
https://wpolityce.pl/polityka/682307-zalewska-nowacka-

wprowadza-lewicowa-

cenzure?utm_source=notix&utm_medium=webpush 

pobrał i wybrał 20 II 2024 r. Stanisław Waluś 

 

 

Wojna w Ukrainie. Cz. XII.  

Głosy biskupów, wiadomości 
 

Abp Szewczuk: w obliczu bestialskiej wojny 

dziękujemy Papieżowi za wsparcie 

Ukraina wkracza w 100. tydzień swojego opo-

ru wobec pełnoskalowej rosyjskiej inwazji. „Ma-

ło kto ma świadomość, że jest to dotychczas 

największy konflikt zbrojny na świecie po II 

wojnie światowej” – wskazał w swoim najnow-

szym przesłaniu abp Światosław Szewczuk. 

Mówił, iż chodzi tutaj zarówno o wymiary ilości 

zaangażowanych wojsk, liczby ofiar czy ogarnię-

tego terytorium. Przypomniał też codzienność 

ataków agresora na ludność cywilną, podkreśla-

jąc ich ostatnią wyjątkową intensywność 8 i 13 

stycznia. 

Zwierzchnik miejscowych grekokatolików 

wspomniał o dokonanym w minionym tygodniu 

potępieniu ideologii „ruskiego miru” przez 

przywódców różnych Kościołów chrześcijań-

skich na Ukrainie. Zaangażowanie patriarchatu 

moskiewskiego i przewodzonej przezeń wspól-



 24 

noty w ukształtowanie oraz propagowanie tej 

zbrodniczej myśli stanowiącej podstawę do pro-

wadzenia okrutnej wojny jest haniebne – zazna-

czył hierarcha. 

„Kiedy chrześcijanie zabijają chrześcijan, a je-

den z Kościołów daje początek współczesnej lu-

dobójczej ideologii, podważa to zaufanie współ-

czesnego człowieka do Ewangelii Chrystusa 

i stanowi wyzwanie dla wszystkich wierzących, 

niezależnie od wyznania” – mówił abp Szew-

czuk. Co więcej, przypomniał, iż „ponad 600 ko-

ściołów i różnych budynków sakralnych na 

Ukrainie zostało już zniszczonych”. Hierarcha 

apelował więc dalej: „dziś chcemy, aby świat 

jednogłośnie potępił zbrodnie wojenne Rosji 

przeciwko Ukrainie, przeciwko ludności cywil-

nej naszej ojczyzny, i stanął po stronie ukraiń-

skich chrześcijan, piętnując morderczą, ludobój-

czą ideologię, która generuje i usprawiedliwia te 

akty bestialstwa”. (…) 

Biuletyn Radia Watykańskiego 15 stycznia 2024 
 

Bp Skomarowski: wiara daje nam moc, 

aby przetrwać i dalej walczyć 

Życie na Ukrainie jest bardzo trudne, ale nie 

poddajemy się i dzięki modlitwie oraz solidarno-

ści świata nie tracimy nadziei. W rozmowie z Ra-

diem Watykańskim wskazuje na to bp Witalij 

Skomarowski. Przewodniczący łacińskiego epi-

skopatu Ukrainy podkreśla, iż losy tej wojny nie 

decydują się jedynie na poziomie militarnym, 

trwa też walka duchowa. „Wiara w Chrystusa da-

je nam moc, aby przetrwać i dalej walczyć” – 

mówi bp Skomarowski. I dodaje: „Mam nadzieję, 

że świat nie zmęczy się modlitwą o pokój”. (…) 

Beata Zajączkowska: Mija 10 lat od rosyjskiej 

agresji na Ukrainę, o czym wielu zapomina. Jak 

wygląda sytuacja w waszej ojczyźnie? 

Bp Witalij Skomarowski: Te rocznice są smut-

ne, chciałoby się ich już nie musieć odznaczać, 

ale wojna w formie pełnoskalowej trwa drugi 

rok, a w sumie już dziesięć lat. Nigdy sobie nie 

wyobrażałem, że właśnie tak to będzie wyglądać 

i że wypadnie nam żyć w czasach wojny, ale tak 

jest. Nie chcemy tej wojny, oczywiście modlimy 

się o pokój, aby jak najrychlej nastał, ale musimy 

w tym po prostu żyć. (…) 

Beata Zajączkowska: Na jakie największe 

trudności napotykacie i czego najbardziej obec-

nie potrzebujecie? 

Bp Witalij Skomarowski: Wojna trwa już dwa 

lata, dlatego pomoc i praca naszej Caritas jest 

bardziej uporządkowana. Nasze organizacje bar-

dziej znają potrzeby ludzi i mają konkretne pro-

gramy wsparcia. Jednak to, czego potrzebujemy 

najbardziej, to modlitwa. Oczywiście tak długi 

czas trudno jest wytrwać w tej modlitwie, ale 

mam nadzieję, że nasi bracia w wierze nie zmę-

czą się tym. Słyszałem, że gdy w latach 70. XX 

wieku w Stanach Zjednoczonych modlono się o 

nawrócenie Rosji, to całe rodziny odmawiały ró-

żaniec w tej intencji jako odpowiedź na prośby 

Matki Bożej w objawieniach w Fatimie i nie 

ustawały w tej modlitwie. Właśnie ta nieustająca 

modlitwa, która płynie z serca, jest dla nas teraz 

najważniejsza, a potem oczywiście materialne 

potrzeby. (…) 

Beata Zajączkowska: Na całej Ukrainie trwa 

teraz nowenna do patrona waszej ojczyzny, to 

jemu szczególnie zawierzacie sprawę pokoju? 

Bp Witalij Skomarowski: Ten rok Konferencja 

Episkopatu Ukrainy ogłosiła Rokiem Świętego 

Michała Archanioła, który jest patronem naszej 

ojczyzny. Na centralnym placu w Kijowie, tam, 

gdzie zaczął się Majdan, czyli rozpoczęła się 

walka o naszą godność, o niepodległość, o god-

ność człowieka, jest brama, na której stoi figura 

Świętego Michała Archanioła. I to jemu zawie-

rzamy nasze trudności, prosimy o jego obronę. 

Każdego 29 dnia miesiąca, modlimy się za jego 

wstawiennictwem wielką nowenną. I czyni to ca-

ły kościół w Ukrainie. Słyszałem bardzo dużo 

świadectw o tym, że ktoś doświadczył cudownej 

obrony w trudnych sytuacjach walki. Mówiono 

mi, że na froncie nie ma ludzi niewierzących. To 

też jest nasza siła, siła naszej wiary. Wiary 

chrześcijańskiej, która daje nam tą moc, aby 

przetrwać, aby też dalej walczyć. 

Biuletyn Radia Watykańskiego 21 lutego 2024  
 

Tylko cud może nas uratować 

Z abp. Mieczysławem Mokrzyckim, metropolitą 

lwowskim obrządku łacińskiego rozmawia Beata 

Zajączkowska (RV) 

B. Z.: Jaka refleksja towarzyszy Księdzu Ar-

cybiskupowi w związku z dugą rocznicą pełno-

skalowej wojny?  

Ks. Abp: Pośród wielu słów zapisanych na kar-

tach Ewangelii zapadło mi w serce krótkie 

stwierdzenie Pana Jezusa: „Nie ma drzewa do-

brego, które by wydawało zły owoc, ani też 

drzewa złego, które by dobry owoc wydawało. 

Po własnym owocu bowiem poznaje się każde 

drzewo”. (…) Boli nas, że po dziesiątkach lat od 

zakończenia drugiej wojny światowej znów 

przychodzi nam stawać w obronie wolności i 

snuć refleksję nad tym, jak człowiek nie potrafi, 

czy może nie chce pamiętać okrucieństwa, jakie 

tamta wojna pozostawiła po sobie. (…) 



 25 

B. Z.: Czy i jakie owoce przynosi akt zawie-

rzenia Rosji i Ukrainy Matce Bożej? 

Ks. Abp: Zaraz po akcie zawierzenia Rosji 

i Ukrainy przez Ojca Świętego Franciszka w 

Watykanie, a także w naszych parafiach i diece-

zjach widzieliśmy, że w pierwszą sobotę wojsko 

rosyjskie wycofało się z Kijowa. Matka Boska 

Fatimska zachęcała do modlitwy, pokuty i na-

wrócenia. Widzieliśmy to także w wielu wier-

nych naszego Kościoła i innych obrządków czy 

wyznań. Ludzie widzą, że jedyny ratunek jest w 

Panu Bogu, że tylko cud może uratować Ukra-

inę. I to są owoce zawierzenia Matce Bożej. (…) 

B. Z.: Skąd w tym mrocznym czasie czerpać 

nadzieję? 

Ks. Abp: To, co daje mi siłę, nadzieję i wiarę, to 

fakt, że widzę, iż Opatrzność Boża nas nie opusz-

cza i że u ludzi jest tyle wiary. Jeden z żołnierzy 

opowiadał, co spotkało go na froncie. Mówił, że 

podczas walki skończyła się im amunicja i zdawali 

sobie sprawę, że to już koniec. Nie mogli wyjść 

z okopów, bo to by była natychmiastowa śmierć. 

Więc po chwili zaczęli się ze sobą żegnać i patrzy-

li, jak żołnierze rosyjscy zbliżają się do nich. Jeden 

z żołnierzy, który wiedział, że w tych dniach bę-

dzie pogrzeb jego wujka, który zginął także na 

wojnie, a ja chowałem tego wujka, powiedział: 

„Panie Boże, zrób coś, bo moja rodzina nie przeży-

je dwóch pogrzebów”. Żołnierz opowiada, że po 

chwili Rosjanie zatrzymali się, odwrócili i poszli 

do tyłu. Dla niego i dla nas to namacalny cud, znak 

Bożej interwencji. Jeszcze jeden przykład. Brat 

jednego z moich kapłanów jako lekarz pracuje na 

froncie i kiedyś zwierzył się bratu: „Wiesz, że ja 

jestem niewierzący, ale wiem, że jeszcze żyję tylko 

dzięki modlitwie twojej i twoich kolegów. 

B. Z.: Modlitwa staje się siłą? 

Ks. Abp: W niezwykle trudnym czasie, w ja-

kim znalazła się Ukraina, przychodzi nam podjąć 

czuwanie przy krzyżu naszego Pana Jezusa 

Chrystusa. (…) 

Idziemy, nr 8 (954), 25 II 2024, s. 4 

 

24 II 2022 – napaść Rosji na Ukrainę 
 

Kard. Krajewski: „Panie, pokornie Cię proszę 

o cud pokoju w Ukrainie” 

W drugą rocznicę wybuchu wojny w tym kraju, 

kardynał jałmużnik dzieli się refleksją na temat 

konfliktu. Podkreśla znaczenie modlitwy i przy-

pomina o wielkiej solidarności z poranionym na-

rodem ukraińskim. Z Rzymu wysłano w tym cza-

sie ponad 240 ciężarówek z pomocą, a kard. Kra-

jewski odbył siedem podróży do Ukrainy. (…) 

Siedem razy byłem na Ukrainie w imieniu Oj-

ca Świętego i widziałem to, co nigdy nie powin-

no się zdarzyć: jeden człowiek zabija drugiego 

człowieka, brat brata. Wojna wydaje się być 

wywołana zemstą na narodzie, który ma prawo 

do życia w pokoju. (…) 

Dziękuję Panu, ponieważ z samego Rzymu, 

dzięki tak wielu ludziom, udało nam się wysłać 

na tereny ogarnięte wojną ponad 240 ciężarówek 

z pomocą humanitarną. 
 

Nuncjusz o wojnie na Ukrainie: kto tego  

nie doświadczył, ten nie zrozumie 

Trudno jest rozmawiać o wojnie z tymi, którzy 

jej nie doświadczyli. Odnoszę wrażenie, że ży-

jemy w dwóch różnych światach i całkiem inne 

mamy też priorytety – mówi nuncjusz apostolski 

w Kijowie, opisując w rozmowie z Radiem Wa-

tykańskim ‒ Vatican News sytuację na Ukrainie 

dwa lata po wybuchu pełnoskalowej wojny. Abp 

Visvaldas Kulbokas podkreśla, że jest stan wiel-

kiego cierpienia. 

Na pierwszym miejscu mówi o tysiącach 

więźniów, którzy znajdują się w rosyjskiej nie-

woli, a także o dzieciach oddzielonych od swych 

rodziców. „Wiem, że żyją w piekle i poza nie-

licznymi wyjątkami nie można im pomóc” – 

mówi abp Visvaldas Kulbokas. (…) 

Przyznaje zarazem, że niejednokrotnie uderza 

go świadectwo wiary ze strony żołnierzy, którzy 

byli na froncie. „Nie raz słyszałem takie świa-

dectwo – opowiada arcybiskup. – Było bombar-

dowanie, a ja byłem w okopie lub w kontrataku. 

Cały czas się modliłem i czułem, że Jezus jest 

obok mnie. Kule i pociski świstały i wybuchały 

dookoła, ale ja pozostałem przy życiu”. Dla tych 

ludzi, podobnie jak dla więźniów, modlitwa jest 

jedynym płomykiem nadziei – dodaje abp Kul-

bokas. (…) 
 

Bp Kawa: dwa lata wojny to dla Ukrainy 

próba wiary 

Druga rocznica wybuchu pełnoskalowej wojny 

na Ukrainie to dzień postu i modlitwy. W całym 

kraju odbywają się nabożeństwa o wybłaganie 

pokoju, ludzie odwiedzają cmentarze, na których 

spoczywają polegli żołnierze. To także dzień re-

fleksji i przemyśleń nad moralną i psychiczną 

kondycją narodu, który zmaga się z wojną. 

Lwowski biskup pomocniczy Edward Kawa od 

samego początku wojny zaangażowany jest 

w koordynację pomocy humanitarnej, jaką niesie 

Kościół rzymskokatolicki. W tym okresie prze-

wodniczył pogrzebom poległych żołnierzy i na 

co dzień spotyka się z osobami pokrzywdzonymi 
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przez wojnę. Tak dzieli się swoją refleksją 

z ostatnich dwóch lat:  

„Te dwa lata są dla nas próbą wiary. To co te-

raz możemy zrobić, to uczynić rachunek sumie-

nia. Z jednej strony mamy za co dziękować Bo-

gu. Było wiele dobra i pomocy, której doświad-

czyliśmy. Ukraina naprawdę dużo otrzymała 

w tym czasie. A z drugiej strony, jest to dla nas 

czas, aby popatrzeć prawdzie w oczy. Wiele rze-

czy, które były zaniedbane, po prostu zostały 

w tych dwóch latach jakoś bardziej wzięte pod 

uwagę. Mam tutaj na myśli życie duchowe. To 

dzisiaj jest bardzo istotne dla Ukrainy, która 

przeżywa wojnę. Widzimy, że jest coraz trud-

niej. Jest dużo zabitych żołnierzy, cywili i dzieci. 

Mnóstwo rannych. Nawet nie wiemy jakie to są 

liczby. Dużo jest osób cierpiących, których nie 

widać. Cierpią w swoim sercu i też potrzebują 

wsparcia. Wiemy, że bez pomocy duchowej 

i bez odrodzenia duchowego, Ukraina z tym ca-

łym cierpieniem sobie nie poradzi. Myślę, że to 

jest wielkie zadanie dla naszego Kościoła i dla 

wszystkich Kościołów Ukrainy. Aby rzeczywi-

ście zwrócić uwagę na odrodzenie i wzmocnie-

nie duchowe. I to będzie także impulsem dla ca-

łej Europy”. (…) 

Mariusz Krawiec SSP – Ukraina 
 

Katolicki arcybiskup Moskwy: ostatnie 2 lata 

budzą pytanie „do kiedy?” 

„To, co widzę i słyszę tutaj, w Rosji, dokładnie 

dwa lata od 24 lutego 2022 r. (…) jest ukrytym 

pytaniem o biblijnym posmaku, na które do tej 

pory nie udzielono odpowiedzi: «do kiedy?»” – 

pisze abp Paolo Pezzi, łaciński ordynariusz Mo-

skwy. Hierarcha z racji wielokulturowości swo-

jej wspólnoty spogląda tutaj na perspektywę nie 

tylko Ukraińców i Rosjan, ale także Polaków, 

Litwinów, Białorusinów czy innych narodów lub 

grup etnicznych. Trwający konflikt zostawia bo-

lesne rany – przyznaje. (…) 
 

Biuletyn Radia Watykańskiego 24 lutego 2024  

 

Morderstwo duchownego 

Rosjanie zabili prawosławnego księdza Stepa-

na Podolczaka, pracującego w miejscowości Ka-

łanczak w okupowanej przez wojsko rosyjskie 

części obwodu chersońskiego – poinformowała 

agencja RISU. Duchowny odprawiał liturgię po 

ukraińsku i odmawiał przejścia wraz ze swą pa-

rafią z Prawosławnego Kościoła Ukrainy pod 

zwierzchnictwo Patriarchatu Moskiewskiego. 

Idziemy, nr 8 (954), 25 II 2024, s. 6 
 

Zniszczenia zabytków 

Od początku rosyjskiej wojny przeciwko Ukra-

inie UNESCO stwierdziła zniszczenia w 341 

miejscach kultury. 

Idziemy, nr 8 (954), 25 II 2024, s. 7 

 

Bilans ofiar 

W wojnie Ukrainy z Rosją zginęło 31 tys. 

ukraińskich żołnierzy, a strona przeciwna bez-

powrotnie straciła 180 tys. – poinformował 25 

lutego prezydent Ukrainy Wołodymyr Zełenski. 

Idziemy, nr 9 (955), 3 III 2024, s. 6 
 

Opracował Stanisław Waluś  

 

 

Głową w dół 
 

Nietoperze znane są z tego, że odpoczywają 

zwieszając się głową w dół. W tej pozycji spę-

dzają też zimę w stanie hibernacji. Jest to ich 

przystosowanie ewolucyjne. Inne zwierzęta, nie 

przystosowane do tego, raczej nie próbują ich 

naśladować gdyż mogłoby się to dla nich źle 

skończyć. Bardzo obrazowo opisuje to Kazi-

mierz Grześkowiak w swojej „Rozprawie o ro-

bakach”, cytuję:  

„Gacopyz. Gacopyz panie, to mówią, że to 

mysa, że to tako mysa, 

Co świecke w kościele zjadła i wniebowstą-

pienia dostąpiła. 

A to nie je mysa ino gacopyz. To je punie nad-

psyrodzune. 

Nadpsyrodzune, to głową na dół śpi! 

Jakby cłowiek tak kunia głową w dół powiesił, 

to nie łuśnie. 

A jakby nawet łusnął to zdechnie. 

Bo mu krew do głowy pójdzie i żyłka mu w 

mózgu pynknie”. 

Niestety, Komisja Europejska która być może 

nie zna cytowanego tekstu, zlekceważyła prze-

strogę i uparcie lansuje pozycję „do góry noga-

mi” w różnych dziedzinach, zmuszając oporne 

kraje członkowskie do jej przyjmowania. Tak 

więc uznano za normę wszelkie dewiacje seksu-

alne i inne aberracje psychiczne mieszczące się 

we wspólnym określeniu LGBTQ+ i absurdy 

wynikające z ideologii gender. Do działań z tego 

samego zakresu można zaliczyć szykany jakie 

spotykały poprzedni rząd polski, który próbował 

usunąć z sądownictwa pozostałości systemu sta-

linowskiego, posługując się z resztą przy tym 

metodami ogólnie stosowanymi w państwach 

demokratycznych i proponując rozwiązania sto-

sowane z powodzeniem na terenie UE. Uznano, 
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że jest to zamach na praworządność. Natomiast 

kiedy nowy rząd Donalda Tuska zaczął przywra-

cać dawne porządki łamiąc konstytucję i wszel-

kie zasady obowiązujące w systemie demokra-

tycznym, a do tego posunął się do wyrzucenia 

z parlamentu dwóch posłów i zamknięcia ich 

w więzieniu ponieważ w przeszłości ośmielili się 

zwalczać korupcję, Unia uznała że wszystko jest 

w najlepszym porządku.  

Stawianie wszystkiego na głowie prędzej czy 

później musi doprowadzić do sytuacji kiedy (cy-

tując Grześkowiaka) „kuń” zdechnie. I może nie 

byłoby to jeszcze najgorsze gdyby nie to, że na 

jego trupa rzucą się natychmiast stada padlino-

żerców ze wschodu i południa a także tych, któ-

rzy już przebywają na terenie Unii, od lat przyj-

mowanych z otwartymi ramionami. 

20.01.2024         Piotr Lutyk p.lutyk@gmail.com 

 

 

Autorytety 
 

Ostatnio dużo się mówi o lasach. Ma to związek 

z zapowiadanymi drastycznymi zmianami w go-

spodarce leśnej jakie ma przynieść wdrożenie 

w całej UE tak zwanego zielonego ładu. Przyj-

rzyjmy się jakie autorytety uczestniczą w związa-

nych z tym dyskusjach. Bardzo aktywna jest stro-

na społeczna. Niestety, dominują tu postacie kre-

owane (lub kreujące się) na autorytety w dziedzi-

nie przyrody a leśnictwa w szczególności. Mamy 

kilka typów takich „autorytetów”. Reprezentan-

tem jednego jest Adam Wajrak, człowiek bez 

podstawowej wiedzy merytorycznej (z trudem 

zdana matura), który niewątpliwie z dużą zręcz-

nością, powiela zdania swoich znajomych zajmu-

jących się różnymi dziedzinami nauk przyrodni-

czych, ale nie jest w stanie wyciągnąć z nich sen-

sownych wniosków. Drugi typ reprezentuje po-

słanka Jahira, która w tempie karabinu maszyno-

wego wyrzuca z siebie bełkotliwy stek bzdur, nie 

dając przeciwnikowi dojść do głosu. Trzeci typ to 

przedstawiciele różnych nauk (nie koniecznie 

przyrodniczych), często świetni w swoim zakresie 

fachowcy, ale wąsko wyspecjalizowani i nieogar-

niający całości problematyki funkcjonowania 

ekosystemów leśnych. Mimo to autorytatywnie 

się wypowiadają, zapominając, że podstawową 

cechą dobrego naukowca jest unikanie zabierania 

głosu w sprawach na których się nie zna.  

Zdumiewającą cechą wspólną wszystkich tych 

„autorytetów” jest odmawianie prawa głosu za-

wodowym leśnikom, zarówno praktykom jak 

i naukowcom. Przyjrzyjmy się z kolei jakie kwali-

fikacje posiadają leśnicy. Minimum to pięciolet-

nie technikum leśne a dziś to już najczęściej pię-

cioletnie studia wyższe. To bardzo wszechstronna 

podstawa teoretyczna, ale także sporo wiedzy 

praktycznej o lesie bo studia te są, jak mało które, 

nafaszerowane ćwiczeniami terenowymi. Tak 

przygotowani absolwenci mogą poświęcić się 

pracy naukowej, specjalizując się w którejś dzie-

dzinie nauk leśnych. Ci którzy wybierają pracę 

w terenie trafiają zwykle, po pewnym okresie 

przygotowawczym, do Służby Leśnej. Ale zanim 

dojdą do stanowisk decyzyjnych, miną jeszcze la-

ta dające możność skonfrontowania nabytej na 

studiach wiedzy z realiami życia lasu. Dopiero 

wtedy będą w pełni przygotowani do umiejętnego 

godzenia potrzeb gospodarki i przyrody co jest 

codziennością w pracy leśnika-terenowca. I jesz-

cze jedna bardzo ważna sprawa: kandydaci do 

Służby Leśnej zdają egzamin ze znajomości le-

śnego prawa czyli ustawy o lasach. Ta wiedza jest 

niezbędna bo zapobiega niebezpiecznej samowoli 

i uświadamia dobitnie, że za działania niezgodne 

z ustawą leśny decydent może bardzo szybko sta-

nąć przed prokuratorem. 

Niestety, takiej wiedzy nie posiadają często 

najwyżsi decydenci. Sztandarowym przykładem 

jest obecna Minister Klimatu i Środowiska, która 

właśnie zarządziła wstrzymanie pozyskania 

drewna w niektórych lasach, nie zadając sobie 

trudu sprawdzenia czy w takim trybie wolno jej 

to zrobić. Takie działania są z resztą typowe dla 

obecnego rządu Donalda Tuska, który dobrze 

pamięta jak za poprzedniego jego premierowania 

właśnie leśnicy uniemożliwili mu rozmontowa-

nie polskiego modelu leśnictwa w sposób w peł-

ni legalny za pomocą ustawy. Dlatego dziś woli 

działać, jak to ładnie określa Gazeta Wyborcza, 

„na rympał”. 

I na zakończenie jeszcze jedna refleksja. Żaden 

szaleniec, przynajmniej na razie, nie wpadł jesz-

cze na pomysł, żeby odebrać lekarzom prawo 

decydowania, jak leczyć pacjenta. Czemu więc 

próbuje się odmawiać praw leśnikom? 

30.01.2024          Piotr Lutyk p.lutyk@gmail.com 

 

 

Wiem, bo widziałem 
 

Żeby wyciągnąć właściwe wnioski nie wystar-

czy widzieć, trzeba jeszcze mieć pewną wiedzę 

na temat tego, co się widziało. Przez tysiąclecia 

ludzie widzieli codziennie jak Słońce pojawia się 

na wschodzie, w dzień wędruje po sklepieniu 

i znika na zachodzie. Kiedy byli już zdolni for-

mułować wnioski dotyczące budowy świata 

uznali, że Słońce krąży wokół Ziemi. Przecież 

mailto:p.lutyk@gmail.com
mailto:p.lutyk@gmail.com
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wyraźnie to widzieli. Trudno było dojść do inne-

go wniosku nie wiedząc jak jest zbudowany i jak 

funkcjonuje układ słoneczny. Tak, z niewiedzy, 

rodzą się fałszywe wnioski. Podobnie jest z oce-

ną działań leśników. 

Przykład 1 

Wszędzie w mojej okolicy rosną wyłącznie la-

sy sosnowe, w których prawie nie widać innych 

gatunków drzew.  

Wniosek: Leśnicy hodują monokultury bo tak 

im wygodniej, ani myślą dbać o bioróżnorod-

ność. 

Rzeczywistość: W ciągu istnienia państwa pol-

skiego, w wyniku wzrostu zaludnienia i rozwoju 

gospodarki lasy były rugowane z lepszych grun-

tów zajmowanych na cele rolnictwa. Przetrwały 

przede wszystkim na ubogich, suchych glebach 

piaszczystych na których inne drzewa niż sosna, 

ewentualnie brzoza nie chcą rosnąć. Stąd domi-

nacja borów sosnowych w wielu regionach Pol-

ski. Żeby to zrozumieć trzeba mieć pewną wie-

dzę z zakresu siedliskoznawstwa i wymagań po-

karmowych drzew leśnych. 

Przykład 2 

Leśnicy tną drzewa przez cały rok nie zwraca-

jąc uwagi na okresy lęgowe ptaków. Wiem, bo 

widziałem. 

Rzeczywistość: Leśnictwo, jako gałąź gospodar-

ki funkcjonuje w gospodarce rynkowej. Odbiorcy 

drewna żądają regularnych dostaw surowca po-

nieważ ewentualne jego magazynowanie znacznie 

podnosiłoby koszty ze względu na konieczność 

utrzymywania składowisk i zamrożenie kapitału. 

Nie bez znaczenia jest też sprawa zapewnienia sta-

łego zatrudnienia ludziom pracującym przy pozy-

skaniu drewna, gdyż inaczej zmienią zawód i w le-

sie nie będzie miał kto pracować. Nie oznacza to, 

że na ochronę ptaków nie zwraca się uwagi. Dla 

najcenniejszych gatunków wyznaczane są strefy 

ochronne gniazd i nie ma mowy, żeby wejść tam 

z jakimikolwiek działaniami nawet poza okresem 

lęgowym. W przypadku pozostałych gatunków de-

cyzję podejmuje się na etapie sporządzania planu 

urządzeniowego. Z reguły organizacje ornitolo-

giczne zgłaszają obszary o szczególnym zagęsz-

czeniu lęgów ptasich lub występowaniu rzadkich 

gatunków. Jeśli te doniesienia się potwierdzą, cię-

cia planowane w tych miejscach przesuwa się poza 

okres lęgów. Należy również pamiętać, że profe-

sjonalna ochrona przyrody nie koniecznie musi po-

legać na chronieniu wszystkiego, wszędzie i za 

wszelką cenę. Tam gdzie występują gatunki pospo-

lite, wystarczy uważać by ogólny stan populacji na 

danym terenie nie uległ pogorszeniu. Z reguły  

nawet utrata kilku lęgów nie stanowi tu problemu. 

Warto o tym wszystkim wiedzieć przed ferowa-

niem wyroków. 

Przykład 3 

Leśnicy całkowicie zdewastowali młody las 

w mojej okolicy. Wycięli prawie jedną trzecią 

drzew, w większości zdrowych, grubsze drewno 

wywieźli, a gałęzie zostawili porozrzucane. Po-

tworny bałagan. 

Rzeczywistość: W tym lesie wykonano cięcia 

pielęgnacyjne, tak zwaną trzebież wczesną. Jej ce-

lem jest głównie uodpornienia lasu na różne czyn-

niki szkodotwórcze. Usuwa się drzewa zamierają-

ce, osłabione i przygłuszone. Pozostałe uzyskują 

lepszy dostęp do światła, szybciej rosną na gru-

bość, rozbudowują korony, wzmacniają się. Two-

rzą one tak zwany szkielet drzewostanu lepiej 

przeciwstawiający się wiatrom i obfitym opadom 

śniegu, które potrafią wyłamać cały przegęszczony 

i cienki drzewostan. Drzewa w lesie zamierają 

w sposób naturalny, ale może to trwać dłużej i nie 

doprowadzić w porę do pożądanego wzmocnienia 

struktury lasu. Co się tyczy „bałaganu” pozosta-

wionego na dnie lasu to jest to działanie ze wszech 

miar pożądane, gdyż cienkie gałęzie, liście i igli-

wie zawierają wiele cennych pierwiastków 

i związków chemicznych, które powinny wrócić 

do obiegu. Rozrzucone gałęzie w ciągu kilku lat 

ulegną rozkładowi i zasilą glebę cenną próchnicą. 

Tak więc to co laikowi wydaje się dewastacją, jest 

działaniem bardzo dla lasu korzystnym. 

Przykład 4 

Lasy Państwowe masowo wysyłają polskie 

drewno do Chin, a w kraju go brakuje. Widzia-

łem wielkie sterty drewna w porcie. 

Rzeczywistość: Lasy Państwowe nie eksportu-

ją drewna ani do Chin ani do innych krajów. Jest 

ono sprzedawane na aukcjach odbiorcom w Pol-

sce. Wielu uważa, że jest go za mało, ale więcej 

nie można pozyskiwać przy zachowaniu zasad 

zrównoważonej gospodarki oraz poszanowaniu 

form ochrony przyrody. W portach rzeczywiście 

można spotkać drewno przeznaczone na eksport. 

Wynika to stąd, że z naszych portów korzystają 

kraje sąsiednie: Czechy, Słowacja i Ukraina. Tak 

więc, zanim zacznie się powielać plotki o pol-

skim drewnie jadącym do Chin, warto sprawdzić 

skąd ono pochodzi. 

Takie przykłady można by jeszcze mnożyć, ale 

myślę, że te które przytoczyłem wystarczą, żeby 

wykazać, że aby wyciągać prawidłowe wnioski 

nie wystarczy widzieć, ale trzeba wiedzieć co się 

widzi.  

5.02.2024          Piotr Lutyk p.lutyk@gmail.com  

mailto:p.lutyk@gmail.com
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Edukacja? E tam 
 

Komuna wróciła. Oto dialog, który nabrał ak-

tualności. „Nie rozumiem co on gada” – skomen-

tował ktoś przemówienie Jaruzelskiego wprowa-

dzającego stan wojenny. „A ja wszystko rozu-

miem” – odparł wierny/mierny aparatczyk. Kto 

tu jest mądrzejszy? Oczywiście ten deklarujący, 

że rozumie wszystko. 

Czy ktoś jeszcze pamięta, co to był WRON? 

Taka wrona bez ogona? Gdyby jej przywrócić 

ten ogon w postaci ostatniej litery, to mogło by 

brzmieć tak: Wojskowa Rada Ocalenia Narodo-

wego Analfabetyzmu. Za stanu wojennego po-

wstało powiedzonko: „WRON won za Don!”. 

Po co komunistom edukacja? Przecież oni są 

głównie od tego, żeby ciemny lud bronić przed 

burżujami. Sami też jej nie potrzebują. To, czego 

potrzebują, to jedynie tytułów profesorskich 

i działki za darmo z majątku narodowego. 

Analfabeci do szkół! Uczyć się? Skądże! 

Uczyć nasze dzieci tego co najważniejsze, czyli 

seksu ze zboczeńcami. Przyjazna szkoła, to taka, 

bez obowiązku przyswajania jakiejkolwiek wie-

dzy. Matoł jest podatniejszy na każdą manipula-

cję. 

Człowiek myślący nie rozumie o co „koalicji 

13 grudnia” chodzi. Dyplomowany analfabeta 

rozumie wszystko. 

Nie trudno się domyśleć z jakim zadaniem 

Berlin przysłał Tuska. Chodzi oczywiście o to-

talne wprowadzenie w Polsce chaosu i europej-

skiej uległości. To, co bierzemy za nieudolność, 

jest czymś więcej. Sienkiewiczowi nie wystar-

czają jawnie bezprawne działania. Ostentacyjne 

bojkotowanie hymnu narodowego musiało być 

obliczone na maksymalne wkurzenie Polaków. 

Czy się udało? Wątpię, bo nikt rozsądny nie mo-

że traktować takiego gościa poważnie. (…) Jakie 

szkody przynosi to Polsce!!! 

3 lutego 2024                          Małgorzata Todd 

 

 

Gangsterzy i głupcy 
 

Głupcy w rękach gangsterów to groźna broń 

znana nie od dziś, i  nadal skuteczna. „Dyktatura 

proletariatu” nosiła hasła proletariackie na sztan-

darach, utożsamiając go jednocześnie z ciemnym 

ludem, któremu można wcisnąć każdą bzdurę. 

Kiedy przekonała się, że robotnicy prócz mięśni 

mają także rozumy, to zmieniła barwy, z czer-

wonej, na zieloną i teraz zaciekle bronią biedne-

go uciemiężonego klimatu przed szkodliwym ga-

tunkiem ludzkim, który ma czelność żyć na pla-

necie Ziemia. 

I znowu nie ma takiej bzdury, której nie dało 

by się głupcom wcisnąć do łbów. Konkurs na 

kpiny ze zdrowego rozsądku trwa nieprzerwanie 

i przynosi szkody nie do naprawienia. Po ostat-

nich wydarzeniach wiemy już, że przestępcy 

mogą zamienić się miejscami z tymi, którzy zła-

pali ich na gorącym uczynku i wpakowali do 

mamra. Jesteś niewinny? Udowodnij to „nieza-

wistnemu” sądowi! Tak działają mafie zarówno 

krajowa, jak i unijna. Dla tej ostatniej jesteśmy 

wygodnym poletkiem doświadczalnym. 

Jeżeli Polacy nie zaprotestują przeciwko wcie-

leniu do „Sowiet Union”, zwanej dla niepoznaki 

Europejską, to kto inny sprzeciwi się Niemcom? 

17 lutego 2024                         Małgorzata Todd 

 

 

Warto czytać 
 

Dzienniki 

Na początek trochę historii. Po przemianach 

ustrojowych w Polsce pojawił się dziennik Gaze-

ta Wyborcza, którą warto było czytać, dopóki 

napis „nie ma wolności bez Solidarności” nie zo-

stał zastąpiony czerwonym prostokątem. Był też 

dziennik Życie (mówiło się Wołkowe) i potem 

Nowy Świat. Po zmianie tytułu i zawartości do-

brym dziennikiem było „Słowo. Dziennik Kato-

licki”. O ostatnim powiedział ks. prymas Józef 

Glemp, że szkoda, że przynajmniej każda parafia 

go nie kupowała, bo wtedy utrzymałby się na 

rynku. Potem zaczął wychodzić Nasz Dziennik 

i po kilku latach Gazeta Polska Codziennie. Te 

dwa dzienniki i Rzeczpospolita były moim zda-

niem najbardziej wiarygodne. Ale w Rzeczpo-

spolitej ukazał się artykuł Cezarego Gmyza 

o trotylu na wraku Tu-154 i autora zwolniono, 

a po zmianach w redakcji przestałem uważać, że 

jest to dziennik wartościowy. 

Ocenę dzienników dokonałem kilka razy (pu-

blikowane w Dlatego). Posiadam zbiór przeszło 

40 paczek gazet z różnych ważnych dat (np. 

pielgrzymki Ojca Świętego Jana Pawła II do 

Polski). Ostatnia paczka z prasą związana jest z 

beatyfikacją rodziny Ulmów. Podsumowanie tre-

ści w gazetach z tej paczki jest zamieszczone 

w „Dlatego” nr 10 (382) z 22 października 2023 

r. na str. 13-21.  

Nasz Dziennik kupuję od pierwszego numeru 

i dla mnie, chrześcijanina (katolika), inteligenta 

i Polaka jest to najbardziej wartościowy współ-
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czesny dziennik. Cenna jest też Gazeta Polska 

Codziennie.  

Niżej podaję przykłady tytułów z pierwszej 

strony z wybranych egzemplarzy grudniowych 

z 2023 roku: 

Zablokować in vitro; Komisja niewygodna dla 

PO – Nasz Dziennik (ND), 1 XII  

Raport pogrąża Tuska, Gazeta Polska Co-

dziennie (GPC), 1-3 XII 

Liczna armia jest potrzebna – ND, 2-3 XII  

Maryjny cud, ND, 4 XII  

Koalicja Tuska proponuje wiatraki za płotem 

lub wywłaszczanie, GPC, 4 XII 

Cenzura na uniwersytecie, ND, 5 XII 

Wsparcie dla arcybiskupa, ND, 6 XII  

Szczują na Kościół, ND, 7 XII  

Nielegalni migranci gwiazdkowym prezentem 

od Tuska, GPC, 7 XII 

Lobbyści tłumaczą ustawy za posłów KO i Ho-

łowni, GPC, 8-10 XII 

Będzie decydował Berlin, ND, 9-10 XII  

Niemcy doradzają Tuskowi: Wprowadź stan 

wyjątkowy, GPC, 11 XII 

Chcemy być suwerenni, ND, 12 XII 

W 42. rocznicę stanu wojennego, ND, 13 XII 

Wielki powrót reseciarzy; Tusk zapowiada 

czyszczenie Polski z PiS. Postkomuniści za-

chwyceni, GPC, 13 XII 

Trzeba powstrzymać zamach na TVP; Pierw-

szy ukłon Tuska w stronę Moskwy, GPC, 14 XII 

Tusk chce bezprawnie przejąć media, Polacy 

mówią „NIE”, GPC, 15-17 XII  

Katolicy bez ochrony, ND, 16-17 XII 

Zemsta lewicy, ND, 18 XII 

Trybunał w obronie mediów. Przejęcie będzie 

nielegalne; Ponad tysiąc dni bezkarności Grodz-

kiego, 18 XII 

Prezydent podpisał wyrok śmierci, ND, 20 XII 

Tusk zabija wolność słowa. Po przejęciu me-

diów publicznych przez rząd Donalda Tuska 

przyjdzie kolej na następne instytucje; Grzechu 

się nie błogosławi, ND, 21 XII  

Koalicja 13 grudnia sięga po metody Jaruzel-

skiego, GPC, 21 XII 

Stan wojenny w mediach. „Koalicja 13 grud-

nia” kontynuuje proces zawłaszczania państwa 

polskiego; W obronie doktryny, ND, 22 XII 

TVP otoczona przez ludzi w kominiarkach. 

Rosyjsko-niemieckie rządy w jednym obrazku, 

GPC, 22-26 XII 

Gloria in excelsis Deo!, ND, 23-26 XII 

Tylko prawda pokona grzech. Watykańska de-

klaracja zezwalająca na błogosławienie par nie-

regularnych i jednopłciowych jest wewnętrznie 

sprzeczna i niezgodna z doktryną Kościoła; Sło-

wo ks. abp. Stanisława Gądeckiego do polity-

ków, ND, 27 XII 

Ruda WRON-a Orła nie pokona! Manifestacje 

w całym kraju, GPC, 27 XII 

Afryka pozostaje wierna rodzinie, ND, 28 XII 

TV Republika najbardziej oglądaną telewizją 

informacyjną; W hołdzie bohaterskim Wielkopo-

lanom, GPC 28 XII 

 

Tygodniki świeckie 

Sprzed lat pamiętam kilka wartościowych ty-

godników, które jednak przestały się ukazywać. 

Były to: „Tygodnik AWS”, „Ozon”, „Ład”, 

„Wspólnota”, „Gazeta Samorządowa”, „Głos”, 

„Nasza Polska”. Kupuję od pierwszego numeru 

„Tygodnik Solidarność”. Obecnie według mnie 

jest on jednym z czterech wartościowych tygo-

dników świeckich. Pozostałe to „Sieci”, „Gazeta 

Polska” i „Do Rzeczy”. Tygodnik „Sieci” wyda-

je miesięcznik „wSieci Historii”.  
 

POWSTANIE 

STYCZNIOWE 1863. 

POLSKI DUCH WALKI 
 

W numerze na str. 6 jest 

notatka o otwarciu 19 paź-

dziernika w Toruniu Mu-

zeum „Pamięć i Tożsa-

mość” im. św. Jana Pawła 

II (więcej na stronie inter-

netowej: 

www.muzeumpit.pl). 

Są też cztery artykuły w ramach „Tematu mie-

siąca”: 

Henryk Litwin: Zapomniana wojna 1654-1655 

i „rzeź Trubeckiego”, s. 8-9, 

Piotr Świątecki: Misja abp. Felińskiego, s. 10-

12, 

Ks. Jarosław Wąsowicz SDB: Męczeństwo bp. 

Antoniego Baraniaka SDB, s. 13-15, 

Andrzej Grajewski: Biskupi na wygnaniu [bp. 

Stanisław Adamski, bp. Herbert Bednorz, bp. Ju-

liusz Bieniek], s. 16-18. 

 

Tygodniki katolickie 

Z tygodników katolickich wyróżniam pozy-

tywnie trzy: „Gość Niedzielny”, „Idziemy”, 

„Niedziela”. Różnią się one zawartością, ale jest 

to korzystne, bo mogą trafiać do szerszego grona 

czytelników.  

„Gość Niedzielny” wydaje periodyki „Gość 

Ekstra” ‒ ostatni numer 7 (2/2023) i „Historia 

Kościoła”.  
 



 31 

MARYJA, NIEWIASTA 

UBRANA W SŁOŃCE, 

DEPCZĄCA GŁOWĘ 

WĘŻA, TO NIE TYLKO 

KRÓLOWA ANIOŁÓW, 

LECZ RÓWNIEŻ MAT-

KA UCZNIÓW. Posłuchaj 

widzącej z Kibeho. Odkryj 

fenomen maryjnych obja-

wień. Poznaj blask Jasnej 

Góry, historię czterech do-

gmatów i siłę Różańca! 
 

Nr 1 Styczeń/Luty 2024 

Kard. Grzegorz Ryś O Bogu 

z krwi i kości; Kto zabił ks. 

Blachnickiego? Rozmowa 

z prokuratorem; Wandea: za-

pomniane ludobójstwo?; 

O. Tomasz Gałuszka OP In-

kwizycja Fakty i mity część 

I, Pęknięta Ziemia Święta; 

Temat numeru: Jezus. Skąd 

wiemy, że istniał naprawdę?  
 

Tygodnik „Niedziela” wydaje „Magazyn. Ko-

ściół – Dziedzictwo – Ojczyzna”. 
 

Nr 1, czerwiec – sier-

pień 2023. MY, 

NARÓD. POLSKA 

TOŻSAMOŚĆ.  

Prof. G. Kucharczyk: 

Momenty zwrotnicowe 

Śladami „łez” Matki 

Bożej 

Święta Rita: Święta od 

nadziei 

Beatyfikacja Ulmów: 

Rozmowa z ks. dr. 

W. Burdą 

Prof. W. Roszkowski: Historia się nie skończyła 

Kradzieże kościelnych dzieł sztuki 

Prof. G. Górski: Prawdziwy upadek „Trzeciego 

Rzymu” 
 

Nr 2, wrzesień – gru-

dzień 2023. BITWA 

O PAMIĘĆ. HISTORIA 

I TERAŹNIEJSZOŚĆ.  

Prof. G. Górski: Historia 

oficjalna a prawdziwa 

Jak bronić dobrego 

imienia Polski? Roz-

mowa z Maciejem Świr-

skim 

Prof. M. Wacholc: Ta-

jemnica fatimskiego cudu 

słońca 

 

Miesięczniki 
 

Wiara, Patriotyzm i Sztuka 
 

Nr 11 (157), 28 XI – 18 XII 

2023 

CZESŁAW RYSZKA 

Andrzej Bobola Orędow-

nik Polski. [Podobizna Cze-

sława Ryszki, stałego 

współpracownika. Czesław 

Ryszka jest członkiem zało-

życielem i Członkiem Hono-

rowym KIK w Katowicach.] 
 
 

Leszek Sosnowski: Pod czyim przewodem 

Andrzej Nowak: Wybory przeciwko wspólnocie 

Abp Stanisław Gądecki: Ryzyko Drogi Synodal-

nej 

Jolanta Sosnowska: Niedziela z Matejką 

Czesław Ryszka: Brutalna wojna z religią 

Wojciech Polak: Być Polakiem to zaszczyt 

Michał Wojciechowski: Politpoprawna cenzura 

książek 

Marek Klecel: Kobiety na zesłaniu 

Wacław Leszczyński: Kłamstwo i nienawiść 

Ks. Janusz Królikowski: Walka o prawo niena-

rodzonego 

Piotr Biliński: Bestialstwo Niemców 

 

Nr 12 (158), 19 XII – 31 

I 2024 

BŁOGOSŁAWIONYCH 

ŚWIĄT 

I SZCZĘŚLIWEGO 

NOWEGO ROKU 

Wojciech Roszkowski: 

Patriota Roku 2023 

Leszek Sosnowski: Wy-

gaszanie prawicy 

Andrzej Nowak: Klęski 

i zwycięstwa 

Ks. Waldemar Chrostowski: Dwa oblicza syno-

dalności 

Ks. Janusz Królikowski: Pan przyszedł w poko-

rze i pokoju 

Wojciech Polak: Czy Polska uniknie zapaści 

Artur Śliwiński: Iluzje i rzeczywistość 

Lidia Dutkiewicz: Przed tronem Królowej Polski 

Michał Wojciechowski: Zło utożsamiane z wol-

nością 

Adam Bujak, Jolanta Sosnowska: Urzeczeni zi-

mą i górami 

Ryszard Kantor: Zabobony pod pozorem zabawy 
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Biuletyn IPN 
 

Nr 12 (217) 2023 
 

Grudniowy numer 

„Biuletynu IPN” ukazuje 

pierwszoplanowe i mniej 

znane bohaterki Solidar-

ności. Hasłem numeru 

jest Panna „S”, 

w nawiązaniu do piosen-

ki Jana Krzysztofa Kelu-

sa, który tak nazwał cały 

związek. 

Często, kiedy przedstawia się historię NSZZ 

„Solidarność”, można odnieść wrażenie, że two-

rzyli ją sami mężczyźni. Dlaczego? – Dlatego, że 

nawet te z kobiet, które w tworzeniu związku 

odegrały kluczową rolę, bywają zapomniane, 

pozostają w cieniu przywódców. Może wyjąt-

kiem jest Anna Walentynowicz. 

A przecież bez nich nie byłoby tego niepowta-

rzalnego zrywu dziesięciu milionów Polaków. 

Warto spojrzeć na organizację, która przybli-

żyła nas do upragnionej Niepodległości, przez 

pryzmat sylwetek kilkunastu pań, które pokonu-

jąc lęk stanęły do walki z komunizmem. 

Dodatkiem do „Biuletynu IPN” jest płyta DVD 

z filmem „Stanisław Helski. Dlatego”, 2023, 55 

min. w reżyserii Michała Torza. 
https://ipn.gov.pl/pl/publikacje/biuletyn-

ipn/194368,Biuletyn-IPN-nr-122023-Panna-S.html 

 

Niezależna Gazeta Polska ‒ Nowe Państwo 
 

Nr 208, 12/2023 

REFERENDUM To twój 

głos dla Polski 

Referendum stanowi naj-

pełniejszy przejaw suwe-

renności narodu, bowiem za 

jego pośrednictwem naród, 

obywatele, którzy korzysta-

ją z praw publicznych, po-

siadają czynne prawo wyborcze, bezpośrednio 

w głosowaniu wyrażają swoją wolę i opinię. 
 

W ramach tematu numeru „Akademia Demo-

kracji – Referendum” na str. 6-35 zamieszczono 

5 artykułów, w tym prof. Anny Łabno „Potrzeb-

ne nam większe poczucie odpowiedzialności za 

państwo” (s. 20-25), z którego przytaczam wy-

imek: „Niestety, tendencja jest taka, że słabo się 

angażujemy. Moim zdaniem, nie rozumiemy do 

końca, że to, co dzieje się w państwie, zależy od 

nas. Tak wiele osób kończy studia wyższe i chce 

mieć szczególny status, dobre warunki życia, 

a nie dostrzega, że coś z siebie trzeba dać, na 

przykład aktywność obywatelską”. Prof. Anna 

Łabno jest członkiem Klubu Inteligencji Kato-

lickiej w Katowicach od stycznia 1991 r.  

 

L’Osservatore Romano – Wydanie polskie 
 

 
Numer 10 (456) 2023 

Otwarcie XVI Zwyczajnego Zgromadzenia Ogólnego 

Synodu Biskupów s. 1 

Błogosławiona Rodzina Ulmów s. 51 

 

Mały Gość Niedzielny 
 

Nr 6 Czerwiec 2023 

Pierwsze soboty miesią-

ca  

Spełnij prośbę Z NIEBA  

 

 

 

 

 
 

Dodatek do nr 6 z 2023 r. 

DLA POLSKI Patroni 

roku 2023 

Wojciech Korfanty 

Jerzy Nowosielski 

Aleksander Fredro 

Jadwiga Zamoyska 

Maurycy Mochnacki 

Aleksandra Piłsudska 

Paweł Edmund Strzelecki 
 

Mały Gość Niedzielny zaprenumerowałem 

wnukom na rok 2024 jako część prezentu z oka-

zji Świąt Bożego Narodzenia. 

 

Pozostałe miesięczniki 

Pozostałe wartościowe miesięczniki to: „Dobre 

Nowiny” (Jest to największa w Polsce bezpłatna 

gazeta ewangelizacyjna wydawana od 2003 roku 

– zazwyczaj z okazji ważnych wydarzeń religij-
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nych. Od stycznia 2017 roku ukazuje się regu-

larnie, https://dobrenowiny.pl/.), „W naszej Ro-

dzinie”, „Różaniec”, „Kurier WNET – Gazeta 

Niecodzienna”, „Non Possumus. Imperatyw”, 

„Polska Niepodległa”.  
 

8 stycznia 2024 r.    Opracował Stanisław Waluś 

 
 

 

Wolne media publiczne  

bez zamachu stanu  

przez Tuska i Sienkiewicza 
 

 
Public group 

3.0K members  Jan Mikos  Author  Admin 

Przedstaw zespół administratorów: Jan Mikos 

 

W styczniu 2024 roku została założona grupa 

na Facebooku pod nazwą „Wolne media pu-

bliczne bez zamachu stanu przez Tuska i Sien-

kiewicza” grupa publiczna, do której każdy mo-

że zapisać się i jest widoczna dla każdego człon-

ka wszystkich grup zarejestrowanych na portalu 

Facebooku.  

Po czasie 1,5 miesiąca od jej założenia, do 

grupy należy już ponad 3,3 tys. członków. Było 

kilkanaście tysięcy polubień (lajków) i kilka-

dziesiąt tysięcy odsłonięć.  

Aby włączyć się do grupy należy mieć konto 

na Facebooku, tam wystarczy w wyszukiwarce 

wpisać: „Wolne media publiczne bez zamachu 

Tuska i Sienkiewicza” i przycisnąć zapisz. 

Zakres tematyczny grupy jest bardzo szeroki, 

obejmuje wszystkie dziedziny życia społecznego 

i politycznego. Serdecznie zapraszam. 

Jan Mikos 

Nie zabijaj. 

Obrona życia człowieka od poczęcia  

do naturalnej śmierci 
 

Apel Przewodniczącego Konferencji  

Episkopatu Polski 

ws. ochrony życia dzieci nienarodzonych 

i wspierania ich rodziców 
 

Nawiązując do projektów prawnych, dotyczą-

cych zmiany warunków ochrony życia dzieci 

nienarodzonych oraz zdrowia ich matek, złożo-

nych przez różne środowiska polityczne w Sej-

mie RP, zwracam się z apelem do wszystkich lu-

dzi dobrej woli – tak wierzących, jak i niewie-

rzących – o głęboką refleksję i ochronę wartości 

jaką jest życie człowieka od poczęcia do natural-

nej śmierci. 
 

Z niepokojem dostrzegam, że niektóre środo-

wiska – postulując tzw. prawa kobiet do swobo-

dy przeprowadzania aborcji – nie uwzględniają 

prawa do życia człowieka w jego pierwszej, pre-

natalnej fazie życia. 
 

Niepodważalnym faktem jest, że życie czło-

wieka zaczyna się od jego poczęcia, czyli połą-

czenia się komórek rodzicielskich. W chwili po-

częcia powstaje nowa, unikalna osoba, która 

rozwija się dynamicznie, korzystając ze schro-

nienia w łonie matki. Nie jest to kwestia przeko-

nań religijnych, ale niepodważalny fakt, po-

twierdzany przez aktualny stan nauk biologicz-

nych. Życie człowieka od poczęcia zawsze po-

winno być szanowane i chronione. 
 

Po upadku systemu komunistycznego podjęto 

szereg zmian prawnych w kierunku zwiększenia 

ochrony prawa do życia dzieci nienarodzonych. 

Kierunkiem ewentualnych zmian, powinna być 

bez wątpienia jeszcze większa jego ochrona. Na-

leży równocześnie pamiętać o zwiększaniu po-

mocy kobietom brzemiennym, znajdującym się 

w trudnej sytuacji życiowej. 
 

Takie postępowanie będzie zgodne z warto-

ściami ogólnoludzkimi i chrześcijańskimi, które 

leżą u fundamentów naszego ustroju. Znajdują 

się także w naszej Konstytucji, która „zapewnia 

każdemu człowiekowi prawną ochronę życia” 

(art. 38 Konstytucji RP). Potwierdził to dobitnie 

Trybunał Konstytucyjny w swoim orzeczeniu 

z dnia 28 maja 1997 roku. 
 

Apeluję więc o budowanie społeczeństwa soli-

darnego, które nie wyklucza z naszej społeczno-
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ści najmłodszych, niewinnych dzieci, żyjących 

pod sercem matki. Apeluję o uszanowanie ich 

podstawowego prawa do życia oraz o profesjo-

nalne i kompleksowe wspierania ich rodziców.  

+ Stanisław Gądecki 

Arcybiskup Metropolita Poznański 

Przewodniczący Konferencji Episkopatu Polski 

Warszawa, 2 marca 2024 roku 
https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-apeluje-

o-ochrone-zycia-nienarodzonych-i-wspieranie-ich-

rodzicow/ 

Nasz Dziennik, nr 53 (7922), 4 III 2024, s. 2  

 

Legalizacja aborcji nie chroni kobiet przed 

powikłaniami, a nawet przed śmiercią 
Znanym argumentem na rzecz legalizacji abor-

cji jest twierdzenie, że robi się to w celu ochrony 

zdrowia i życia kobiet. Nie ma to jednak żadne-

go pokrycia w faktach. Fałszywy argument, że 

zalegalizowanie aborcji ratuje życie kobiet, jest 

używany przez lewicowe feministki w celu 

usprawiedliwienia ich żądań i wmawiania społe-

czeństwu, że tą drogą ratują życie i zdrowie ko-

biet. Poczęte dziecko, zgodnie z ich założeniem, 

ma zginąć, a jego człowieczeństwo jest negowa-

ne na płaszczyźnie poglądów ideologicznych ne-

gujących fakty biologiczne i logiczne myślenie.  

Legalizacja aborcji nie powoduje zmniej-

szenia śmiertelności kobiet z powodu macie-

rzyństwa, ale staje się przyczyną zwiększonej 

liczby takich tragicznych przypadków! 

Przyczyn jest wiele. Legalizacja przerywania 

ciąży z reguły zwiększa akceptację społeczną 

i liczbę wykonywanych aborcji nie tylko w szpi-

talach, ale także w prywatnych gabinetach, które 

robią to dla zysku. Prowadzi to zwiększenia nie-

bezpieczeństwa okaleczenia kobiety, a nawet 

spowodowania jej śmierci.  

Przykładowo: rzeczywiste statystyki nt. zgo-

nów matek z Republiki Południowej Afryki wy-

raźnie wykazują, że od czasu legalizacji liczba 

zgonów matek spowodowanych aborcją po-

dwoiła się a nawet potroiła. Podobnie w Zambii 

od legalizacji aborcji w 1972 r. w ciągu zaledwie 

czterech lat liczba powikłań aborcyjnych, wy-

magających hospitalizacji w stołecznym szpitalu 

w Lusace, wzrosła ponad dwukrotnie, z 1448 do 

2991 przypadków. W Rwandzie na skutek niele-

galnej aborcji umierało 3% matek, po legalizacji 

odsetek ten się podwoił do 6–7%.  

Analiza danych z krajów wysoce rozwiniętych 

wykazuje, że nagłaśniana w mediach liczba zgo-

nów spowodowanych niebezpieczną aborcją jest 

propagandowo zawyżana. Legalizacja aborcji 

jako rozwiązanie nieistniejącego problemu 

jest po prostu niepotrzebna, nieuzasadniona 

i niebezpieczna.  

Malta i Polska mają najniższe na świecie 

wskaźniki umieralności matek, a obowiązuje 

tam zakaz aborcji w ponad 99% i 98% przy-

padków. Na Malcie od ponad dziesięciu lat nie 

odnotowano żadnego zgonu matki z powodu 

aborcji, ponieważ się ich tam nie dokonuje. 

W Polsce feministki z Nowej Lewicy, należą-

cej do nowej koalicji rządzącej, złożyły w Sej-

mie dwa projekty ustaw legalizujące aborcję na 

żądanie kobiety do 12. tygodnia ciąży i to w ra-

mach podstawowej opieki medycznej, czyli 

opłacanej przez NFZ. Oznacza to, że w trudnej 

sytuacji polskiej służby zdrowia za aborcje 

ma płacić podatnik, czyli my wszyscy! 

Premier Donald Tusk oficjalnie popiera te ini-

cjatywy. 

Życie każdej kobiety i jej poczętego dziecka 

jest bezcenne. Powinniśmy dołożyć wszelkich 

starań, aby je chronić. Należy podkreślać, że 

twierdzenie, iż legalizacja aborcji ratuje życie 

i zdrowie matek jest fałszywe. W rzeczywisto-

ści aborcja pozbawia życia poczęte dzieci 

i okalecza ich matki.  

Według opracowania Human Life International 

Polska na podstawie artykułu dr. Calluma Mille-

ra lekarza i pracownika  naukowego na Uniwer-

sytecie Oksfordzkim. Więcej informacji na stro-

nie www.hli.org.pl 

Ewa Kowalewska  

 

Zachęta do aktywności seksualnej dzieci 

„Ten specyfik powinien być powszechnie do-

stępny bez recepty dla wszystkich zainteresowa-

nych od 15. roku życia” ‒ ogłosił wszem wobec 

na wczorajszej, 24.01.2024, konferencji praso-

wej Donald Tusk. Tym specyfikiem jest tzw. pi-

gułka dzień po. W dalszej części konferencji 

dowiadujemy się, że według Donalda Tuska ten 

specyfik jest lekiem. Więc jako lek będzie sprze-

dawany w aptekach dzieciom już piętnastolet-

nim. Dla młodszych będzie niedostępny ‒ huma-

nitarnie informuje Premier z „brzemieniem pol-

skości na swoich barkach”. Jakby nie wiedział, 

że te młodsze mają też starsze koleżanki i że nie 

będzie problemu z uzyskaniem i dla nich pigułki 

dzień po. Za drobnym wynagrodzeniem, a może 

i skromną przysługę ‒ dlaczego nie? Nie śmiem 

się domyślać, jakiego rodzaju mogą to być przy-

sługi. Raczej na pewno nie będą budujące. 

Z pewnością będzie to jednak (gdyby ustawa 

uzyskała większość w Sejmie) pierwszy stopień 

do nielegalnych i degenerujących społeczność 

https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-apeluje-o-ochrone-zycia-nienarodzonych-i-wspieranie-ich-rodzicow/
https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-apeluje-o-ochrone-zycia-nienarodzonych-i-wspieranie-ich-rodzicow/
https://episkopat.pl/przewodniczacy-episkopatu-apeluje-o-ochrone-zycia-nienarodzonych-i-wspieranie-ich-rodzicow/
http://www.hli.org.pl/
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uczniowską procederów „handlowych”. Pierw-

szy stopień, ale nie ostatni. Następne pojawią się 

nieuchronnie, bo taka jest kolej rzeczy, gdy złu 

uchyli się drzwi na oścież. Tylko że wtedy to 

zjawisko będzie trzeba nazwać inaczej, na tyle 

wulgarnie, że nie śmiem tutaj tego napisać. Nie 

chcę ‒ nie tylko z nieśmiałości, lecz z przekona-

nia, że rządowy projekt tej ustawy zostanie od-

rzucony już przy pierwszym czytaniu. Sam się 

sobie dziwię, że w to wierzę ‒ „cóż jednak po-

cznę w tak straszliwym boju/ wątły, niebaczny, 

rozdwojony w sobie?” ‒ pokrzepia mnie poeta 

sprzed 500 lat i przypomina, że „miłość szczę-

śliwość, ale bojowanie byt nasz odwieczny”. 

Sęp-Szarzyński ma rację, nasze życie jest bojo-

waniem, jest walką ‒ dobrze, jak tylko na słowa 

i argumenty. Trudno jednak o racje i zdrowy 

rozsądek , gdy starcie dobra ze złem przybiera 

formę ostateczną, a w grę wchodzi szczęśliwe 

życie najmłodszych i bezbronnych. I że liczba 

ofiar tej ustawy, gdyby weszła w życie, będzie 

wstrząsająca. I że tymi ofiarami będą przede 

wszystkim dzieci. 

Jest w tym projekcie ustawy o „awaryjnej an-

tykoncepcji” (określenie Premiera) jeszcze coś 

bardziej wstrząsającego. Otóż, jeżeli pojawia się 

w nim określenie „lek”, to również nieuchronnie 

pojawić się musi u każdego zainteresowanego tą 

ustawą skojarzenie z chorobą. Jeżeli lek, to le-

czy, ale z czego leczy, z czego uzdrawia? Oto 

jest pytanie! Rzeczywiście na miarę „być albo 

nie być”. Odpowiedź jest tak prosta, jak „prosta 

jest konstrukcja ustawy” (określenie Tuska) ‒ le-

czy z poczęcia dziecka, człowieka, którego chro-

ni przecież „od poczęcia do naturalnej śmierci” 

Konstytucja. Więc poczęcie dziecka, ciąża i po-

ród mają być jedną wielką chorobą i to tak cięż-

ką, że trzeba pigułką chronić przed nią kobiety?! 

A nawet dziewczynki, które dopiero do kobieco-

ści dorastają?! Ale to jeszcze nie koniec zła, któ-

re niesie ta ustawa ‒ jej projekt jednoznacznie 

legalizuje uprawianie seksu przez dzieci. W pro-

jekcie ustawy milczy się o męskiej stronie tego 

dziecięcego współżycia ‒ nieważne, kim on jest, 

chłopcem, czy już dorosłym mężczyzną. A jed-

nak jeżeli to jest ktoś znacznie starszy od piętna-

stolatki, to co z pedofilią? Nie ma jej? Współży-

cie dwudziestolatka z piętnastolatką nie jest już 

przestępstwem? No proszę, jak to łatwo ukryć w 

małej poprawce do istniejącej ustawy (bo tym 

jest w istocie projekt ustawy ‒ poprawką) fak-

tyczną likwidację ciężkiego przestępstwa! 

Ale to jeszcze nie wszystko. Zło czai się także 

i w tym, że ustawa przez samo swe zaistnienie 

uznaje publiczną aktywność seksualną dzieci za 

fakt naturalny. A że zło jest zazwyczaj wielo-

warstwowe, więc na tym jeszcze nie koniec. Ta 

ustawa uderza też w rodzinę ‒ odbiera rodzicom 

prawo do wychowywania swoich dzieci. Wyko-

puje głęboką przepaść między dziećmi a rodzi-

cami. I to w tym okresie, gdy każdy nastolatek 

i każda nastolatka przeżywają naturalny okres 

buntu i nieposłuszeństwa. „A dlaczego mi ma-

mo, tato, nie pozwalacie, skoro mam ustawowe 

prawo do uprawiania miłości” ‒ takie pytania 

niepełnoletnich nastolatek staną się czymś 

oczywistym w wielu, bardzo wielu rodzinach.  

Wierzę jednak, że tak się nie stanie. Natomiast 

dyskusja nad tym projektem ustawy w Sejmie 

odsłoni nam prawdę o posłach, senatorach 

i o kondycji moralnej naszej klasy politycznej. 

O której to kondycji mamy już i tak niezbyt wy-

sokie mniemanie. I to jest jedyna zaleta tego pro-

jektu. Parlamentarzyści sami zadecydują, czy 

warci są szacunku. Bo gdyby się okazało, że nie 

są warci, to mamy tylko jedno wyjście ‒ prze-

nieść życie polityczne poza Parlament, tworzyć 

nowe elity, poważnie odmłodzone i z warto-

ściami godnymi naszej łacińskiej cywilizacji.  

Aleksander Chłopek  

Artykuł ten ukazał się pod koniec stycznia 

2024 r. na: 
https://www.salon24.pl/u/1312eksa46/1356188,legalizac

ja-pedofilii 

 

 

Nie dla in vitro 
 

Konsekwencje in vitro 

Dlaczego in vitro stwarza aż tyle moralnych, 

medycznych i społecznych niebezpieczeństw? 

Sejm przegłosował ustawę o refundacji sztucz-

nego zapłodnienia. Niestety, nie uwzględniono 

wielu kluczowych poprawek, które mogłyby wy-

eliminować główne zagrożenia etyczne. (…) 

Współcześni ludzie są zakładnikami stylu ży-

cia, kultury i technologii medycznych. (…) Pro-

blemy z płodnością z powodu wieku i wielolet-

niego stosowania antykoncepcji pojawiają się już 

po 30. roku życia i z każdym, kolejnym rokiem 

są coraz większe. 

Wówczas świat przekonuje, że potrzebne jest 

in vitro, i to najlepiej refundowane. Tu pojawiają 

się kolejne problemy, bo przecież medycy już 

dawno zdefiniowali ciążę po 35. roku życia jako 

ciążę geriatryczną. (…) 

Artur Stelmasiak, Niedziela, nr 50,  

10 XII 2023, s. 32-33, ciąg dalszy  

w następnym numerze „Dlatego” 
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Stop dla gender – tak dla planu Boga 
 

Genderowa „konstytucja” 

Z Markiem Jurkiem, reprezentantem Komitetu 

Inicjatywy Ustawodawczej „Tak dla rodziny, nie 

dla gender”, rozmawia Barbara Stefańska 

Na najbliższym posiedzeniu Sejmu przewi-

dziano głosowanie nad losami ustawy zakła-

dającej wypowiedzenie konwencji stambul-

skiej. Za poprzednich rządów to się nie udało. 

Czy teraz jest szansa? 

Obecnie szanse są na pewno mniejsze niż wte-

dy, kiedy projekt składaliśmy, ale ugrupowania, 

które były przeciwne konwencji – PiS, PSL 

i Konfederacja – nadal mają w Sejmie więk-

szość. (…) 

Konwencję stambulską ratyfikował prezydent 

Bronisław Komorowski w 2015 r. Rząd PiS 

przez pierwsze cztery lata nic nie robił, aby ją 

odwołać, mimo wcześniejszych obietnic. Po wy-

borach 2019 r. powstał obywatelski projekt 

ustawy „Tak dla rodziny, nie dla gender”. PiS 

znowu zastosowało unik i zamiast projekt po-

przeć, premier Mateusz Morawiecki zwrócił się 

do Trybunału Konstytucyjnego o zbadanie zgod-

ności genderowej konwencji z konstytucją. 

A tam jego wniosek leżał i czekał, aż dojdzie do 

władzy Donald Tusk i go z TK wycofa. Ale że 

„Tak dla rodziny, nie dla gender” jest projektem 

obywatelskim, zachowuje ważność przez dwie 

kadencje i teraz wraca pod obrady, a my musimy 

sprawę dokończyć. 

Dlaczego należy wypowiedzieć ten doku-

ment? 

Jest to „międzynarodowa konstytucja ideologii 

gender”. Konwencja przewiduje głęboką reedu-

kację społeczeństwa w celu „wykorzenienia ste-

reotypowych ról kobiety i mężczyzny”. (…) 

Konwencja obowiązuje w Polsce dziewiąty 

rok. Jakie ma skutki? 

Wspiera wszelkie genderowe polityki do nie-

dawna liberalnych i lewicowych władz regional-

nych i lokalnych, a teraz również rządu. (…)  

Część krajów nie ratyfikowała konwencji 

stambulskiej lub ją wypowiedziała, wśród 

nich Czechy i Izrael. Jaką argumentację przy-

jęły te państwa? 

Różną, są bowiem państwa takie jak Węgry, 

Słowacja czy Bułgaria, które bronią przede 

wszystkim praw rodziny, ale są i państwa bar-

dziej liberalne, jak Czechy, które nie chcą inży-

nierii społecznej, zmuszającej państwa do za-

trudniania mężczyzn w zawodach socjologicznie 

kobiecych i odwrotnie. (…) 

Projekt „Tak dla rodziny, nie dla gender” 

zakłada stworzenie Międzynarodowej Kon-

wencji Praw Rodziny. Co by to dało? 

To bardzo potrzebny instrument dla państw, 

które genderową konwencje odrzuciły – Czech, 

Słowacji, Litwy, Węgier, Bułgarii. Gwaranto-

wałby poszanowanie uniwersalnych praw wy-

chowawczych oraz zapewniał ochronę małżeń-

stwa i rodziny jako wzoru społecznego. (…) 

Idziemy, 7 (953), 18 II 2024, s. 4 
 

Nadchodzi katastrofa 

O szansach na uchwalenie ustawy „Tak dla Ro-

dziny, nie dla gender” i wywrotowym programie 

obecnej koalicji mówi Marek Jurek 

Bogumił Łoziński, Gość Niedzielny, nr 6, rok CI, 

11 II 2024, s. 40-41 

Marek Jurek w latach 2005-2007 był  

marszałkiem Sejmu i wiceprezesem PiS.  

W 2007 r. odszedł z PiS i do 2018 r. kierował 

Prawicą Rzeczypospolitej. (str. 41) 
 

Wybrał Stanisław Waluś 

 

 

Okienko dla poezji  
 

Cóż mamy do stracenia? 
 

Cóż mamy do stracenia, gdy przyjdzie ryzykować 

Tych marnych parę groszy, odznakę honorową 

Wyższy stopień uzależnienia, zwany obłudnie 

awansem 

Cóż mamy do stracenia, rozważmy szans niuanse.  
 

Cóż mamy do stracenia, gdy przyjdzie ryzykować 

Tę pryczę zwaną stołkiem, lub celę twą biurową 

Wszystko ginie w oparach tumiwisizmu 

Cóż mamy do stracenia, ofiary realizmu. 
 

Cóż mamy do stracenia, gdy przyjdzie ryzykować 

Nasz prasłowiański honor tak się zdewaluował 

Dobry on dziś dla demagogów, więc go odku-

rzyć próbują 

Lecz kiedy nikt nie widzi, też chętnie ryzykują. 
 

Cóż mamy do zyskania, gdy przyjdzie ryzykować 

Tych marnych parę groszy, odznakę honorową 

Wyższy stopień uzależnienia, zwany obłudnie 

awansem 

Cóż mamy do zyskania, nie bawmy się w niuanse. 
 

Kabaret „Elita”, Wrocław 1980/1981  

 

Nadesłał Antoni Winiarski 
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Talitha Kum 

Mk 5,35-43 
 

Jak wiele znaczy 

owo Talitha Kum 

dla córki Jaira 

jej ojca matki sióstr i braci 

wreszcie i ludzi którzy za Nim poszli 

a nie dowierzając czekali na cud   

lamentując na dworze 

płacząc i wrzeszcząc w niebogłosy 

nad okrutnym losem 

który dziecko nakrył śmierci całunem  

małą dziewczynkę 

to wtedy padły owe dwa słowa 

Talitha Kum 

co dosłownie znaczy 

dziewczynko mówię ci wstań 

powiedziane z boską mocą 

tego który ma życie w sobie 

i chce je dzielić z innymi  
 

31.1.2024             Ks. Tomasz Czapiewski  
  

Nadesłał Stanisław Kruszyński 

 
 

Jestem katolikiem i Polakiem 
- nie kupuję w sklepach w niedzielę 

- staram się kupować polskie towary  

w polskich sklepach 
 

Prymas Tysiąclecia 1901 – 1981 
 

Kocham ojczyznę więcej 

niż własne serce i wszystko, 

co czynię dla Kościoła, 

czynię i dla niej. 

Pod powyższym tytułem i znaczkiem ze sło-

wami Prymasa Tysiąclecia będę z Państwem dzie-

lił się zarówno swoimi refleksjami, jak i fragmen-

tami artykułów zaczerpniętych z prasy i Internetu. 

Stanisław Waluś 

 

Polacy coraz bardziej doceniają niedziele 

wolne od handlu 

46 proc. badanych jest za zniesieniem zakazu 

handlu w niedzielę, a jego utrzymanie popiera 44 

proc. Nigdy jeszcze różnica między tymi zanta-

gonizowanymi grupami nie była tak niewielka – 

informuje w poniedziałek „Rzeczpospolita”. (…) 

Jednak, jak wynika z badania UCE Research 

opisywanego w poniedziałek przez „Rzeczpo-

spolitą”, słabnie poparcie dla niedzielnego han-

dlu. (…) 

Jak przypomina gazeta, jeszcze we wrześniu 

także w badaniu UCE Research przeciwko zaka-

zowi handlu w niedzielę opowiedziało się 54 

proc. 

Zakazowi handlu w niedzielę sprzeciwiają się 

przede wszystkim wyborcy Koalicji Obywatel-

skiej (59 proc.), Lewicy (58,3 proc.) i Konfede-

racji (50 proc.) 

Największymi zwolennikami zakazu są wy-

borcy PiS (62,5 proc.), Bezpartyjnych Samorzą-

dowców (54,6 proc.) oraz Trzeciej Drogi (56,7 

proc.). (…) 

Autor: PAP, oprac. Robert Wąsik 
https://www.tysol.pl/a117192-sondaz-polacy-coraz-

bardziej-doceniaja-niedziele-wolne-od-

handlu#google_vignette 

Pobrał 12 II 2024 i wybrał Stanisław Waluś 

 

 

Wieści ze świata 
 

51. Narodowy Marsz dla Życia  

w Waszyngtonie D.C. 

19 stycznia 2024 r. o poranku, przed rozpoczę-

ciem Narodowego Marszu dla Życia, ponad 6 000 

młodych katolików zgromadziło się w hali Zbro-

jowni, aby uczestniczyć we Mszy św. i koncercie 

„Miłość jest odpowiedzią”. Mszę św. odprawił 

Abp William Lori, Najwyższy Kapelan Rycerzy 

Kolumba, a koncelebrował bostoński kardynał 

Sean O’Malley i kilkuset księży z diecezji i zako-

nów z całego kraju. Młodzi świętowali drugą 

rocznicę uchylenia przełomowego orzeczenia Są-

du Najwyższego USA w sprawie Roe przeciw 

Wade z 1973 r. Ta decyzja otworzyła możliwość 

zakazywania aborcji na poziomie stanów. 

Pogoda była zimowa. Mimo padającego śnie-

gu, tysiące uczestników, z transparentami oraz 

muzyką, przeszło na miejsce wiecu na National 

Mall przy stacji metra Smithsonian. Hasłem 

Marszu było „Głoszenie daru godności ludzkiej”.  

Pierwszy Marsz dla Życia w Waszyngtonie 

w 1974 r. zgromadził 20 tys. uczestników. 

W 2013 r. maszerowało 650 tys. obrońców życia. 

W Marszu, oprócz katolików, uczestniczyli też 

ewangelicy, protestanci, Żydzi, wyznawcy religii 

niechrześcijańskich i członkowie grup świeckich. 

Jedną z grup tworzyli członkowie Amerykań-

skiego Towarzystwa Obrony Tradycji, Rodziny 

i Własności (TFP) wraz z ich zespołem muzycz-

nym „Holy Choirs of Angels Band”. Muzycy 

grali na dudach, instrumentach dętych blasza-

nych, piszczałkach i bębnach. 

Marsz zakończył się między Kapitolem i Są-

dem Najwyższym. 
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Grupa członków TFP z flagami na Marszu dla Życia 

w Waszyngtonie. 

Źródło fotografii [1]. 
 

[1] https://www.tfp.org/the-2024-march-for-life-why-the-

pro-life-movement-cannot-and-will-not-surrender/  

https://marchforlife.org/national-march-for-life/ 

https://www.catholicworldreport.com/2024/01/19/love-is-

the-answer-thousands-fill-washington-d-c-stadium-for-

life-fest-rally/ 

https://www.ncregister.com/news/2024-s-pro-life-events  
 

Antoni Winiarski 

 

 

Nasze Rocznice 
 

Kwiecień 2024 

1045 lat temu (11 kwietnia 1079 r.) na stopniach 

ołtarza w kościele na Skałce, na rozkaz króla Bo-

lesława, został zabity biskup krakowski Stani-

sław ze Szczepanowa. 

230 lat temu (4 kwietnia 1794 r.) Tadeusz Ko-

ściuszko stoczył pierwszą zwycięską bitwę 

z wojskami rosyjskimi pod Racławicami. 

230 lat temu (17 kwietnia 1794 r.) na wieść 

o zwycięstwie Kościuszki pod Racławicami wy-

buchło powstanie w Warszawie, na czele którego 

stanął ks. Józef Mejer i szewc Jan Kiliński. 

175 lat temu (3 kwietnia 1849 r.) w Paryżu zmarł 

Juliusz Słowacki. Przy jego śmierci był obecny za-

przyjaźniony z nim Zygmunt Szczęsny Feliński. 

130 lat temu (24 kwietnia 1894 r.) Polskie auto-

nomiczne władze Galicji wprowadziły obowiąz-

kową, bezpłatną naukę w szkołach ludowych 

(podstawowych) z polskim językiem wykłado-

wym. 

115 lat temu (8 kwietnia 1909 r. ) w Kalifornii 

zmarła Helena Modrzejewska. 

105 lat temu (w nocy z 19 na 20 kwietnia 1919 

r.) pierwsze oddziały Błękitnej Armii przekro-

czyły tymczasową granicę polsko-niemiecką. 

105 lat temu (21 kwietnia 1919 r. ), wojska pol-

skie pod dowództwem Józefa Piłsudskiego wy-

zwoliły Wilno spod okupacji bolszewickiej. 

105 lat temu (29 kwietnia 1919 r. ) Sejm Usta-

wodawczy ogłosił dzień 3 maja świętem naro-

dowym. Było to pierwsze święto narodowe usta-

nowione po odzyskaniu niepodległości. 

100 lat temu (1 kwietnia 1924 r. ) w Warszawie 

powstała Mennica Państwowa. 

100 lat temu (29 kwietnia 1924 r.) rząd Rzeczy-

pospolitej wprowadził do obiegu nową monetę: 

polski złoty. 1 zł = 1 mln 800 tys. marek. 

95 lat temu (21 kwietnia 1929 r.) w Cieszynie 

zmarł ks. Józef Londzin, działacz narodowy Ślą-

ska Cieszyńskiego. 

85 lat temu (3 kwietnia 1939 r.) w wyniku ran 

odniesionych dzień wcześniej w wyniku samo-

bójczego strzału zmarł Walery Sławek, współ-

twórca Organizacji Bojowej Polskiej Partii So-

cjalistycznej, żołnierz Legionów, członek Ko-

mendy Naczelnej Polskiej Organizacji Wojsko-

wej, twórca BBWR, marszałek Sejmu i trzykrot-

ny premier. 

Wybrała Barbara Kwaśnik 
 

W kwietniu 2024 pamiętamy: 

13 kwietnia − Dzień Pamięci Ofiar Zbrodni Ka-

tyńskiej 

14 kwietnia − Święto Chrztu Polski 

29 kwietnia – Dzień Męczeństwa Duchowień-

stwa Polskiego w czasie II wojny światowej 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ś † P 
10 kwietnia 2010 – Smoleńsk 

 

 
 

Golgota Polska przy kościele wojskowym w Gli-

wicach – 20 X 2023 r. 
--------------------------- 

https://www.tfp.org/the-2024-march-for-life-why-the-pro-life-movement-cannot-and-will-not-surrender/
https://www.tfp.org/the-2024-march-for-life-why-the-pro-life-movement-cannot-and-will-not-surrender/
https://marchforlife.org/national-march-for-life/
https://www.catholicworldreport.com/2024/01/19/love-is-the-answer-thousands-fill-washington-d-c-stadium-for-life-fest-rally/
https://www.catholicworldreport.com/2024/01/19/love-is-the-answer-thousands-fill-washington-d-c-stadium-for-life-fest-rally/
https://www.catholicworldreport.com/2024/01/19/love-is-the-answer-thousands-fill-washington-d-c-stadium-for-life-fest-rally/
https://www.ncregister.com/news/2024-s-pro-life-events
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Z historii Powstań Śląskich 
 

Cz. XXIII. Lud walczy – elity zdradzają. III 

powstanie śląskie 
 

Wyimki: Zgubna jest polityka liczenia na łaskę 

mocarstw! To, co Polacy wywalczyli, to mieli. 

Nikt nam niczego podarować nie chciał. Niemcy, 

którzy wywołali wojnę, mogli liczyć na większe 

poparcie niż wychodząca z niewoli Polska. 

Włosi od początku występowali – nawet zbroj-

nie – przeciwko powstańcom, a Anglicy szpiego-

wali i donosili Niemcom. Jedynie Francuzi za-

chowywali przyjazną wstrzemięźliwość w stosun-

ku do Polaków. 

Korfanty wciąż mówił o zawieszeniu broni, 

ale powstańcy musieli się cały czas bronić. 

Lokalne niemieckie ataki na ich pozycje 

świadczyły o tym, że przeciwnik nie ma za-

miaru zaprzestać walki. 

31 V 1921 r., w dniu, w którym Korfanty odwo-

łał naczelnego wodza powstania, hr. Mielżyń-

skiego, Niemcy przypuścili kolejny atak – na 

Kalinów i Suchą. Na szczęście ich sukcesy były 

chwilowe. 2 czerwca uderzyli na odcinek obrony 

między Olesnem a Zębowicami. Tam walki 

trwały do 6 czerwca. 29 maja, kiedy NKWP gło-

siła zawieszenie broni, zakończyła się koncen-

tracja wojsk niemieckich na odcinku Góry św. 

Anny. Tego dnia w kwaterze głównej odbyła się 

narada, w której uczestniczyli przedstawiciele 

mniejszości niemieckiej z zajętych przez po-

wstańców terenów. Byli to członkowie komitetu 

wyłonionego przez niemieckie partie polityczne 

i działającego pod przewodnictwem prałata 

Uliczki. (…) 

Ich [powstańców] nastroje odzwierciedla pieśń 

zwana hymnem powstańczym (sł. Emanuel Kon-

stanty). Oto jej fragment: 

Powstańcy, naprzód! Hej, w szeregi! 

Na ramię broń, do boku stal! 

Wytknięta droga! Odry brzegi! 

W obronie staniem modrych fal. 

Do walki, marsz, o świętą ziemię, 

O święte chaty, święty siew, 

O śląski lud, piastowskie plemię, 

O serca polskie, polską krew! 

Nie spoczniem, aż ustąpi wróg, 

Gdyż nas na bój prowadzi Bóg. 
 

Jadwiga Chmielowska  
http://www.kik.katowice.opoka.org.pl/teksty-kik-i-inne-

materialy 

Cały tekst na stronie internetowej  

KIK w Katowicach w zakładce 

„Teksty KIK i inne materiały”. 

Przemilczeć i zapomnieć 

Rozmowa z Bartoszem Kownackim,  

wiceprzewodniczącym sejmowej  

Komisji Obrony Narodowej 

Radosław Sikorski zrezygnował z wnie-

sienia skargi do Europejskiego Trybunału 

Praw Człowieka przeciwko Rosji w spra-

wie katastrofy smoleńskiej. Jak odebrał 

Pan tę decyzję? 

– To posuniecie, które kompromituje całe 

kierownictwo resortu spraw zagranicznych. 

Nie jestem też tym w żaden sposób zdziwio-

ny. W ostatnich miesiącach mogliśmy zapo-

znać się z serialem „Reset”. Cała Polska zo-

baczyła to, jakie podejście do Rosjan mieli 

przedstawiciele koalicji Platformy Obywatel-

skiej i Polskiego Stronnictwa Ludowego – 

a przecież Radosław Sikorski był i jest istotną 

osobą po tamtej stronie politycznej barykady. 

Dzisiaj nie robi nic, co mogłoby nas zasko-

czyć – dalej realizuje swoja politykę, którą 

znaliśmy z czasów pierwszych rządów PO. 

A więc było to posuniecie kompromitujące, 

ale nie zaskakujące. 

Europa zmieniła się przez te lata. Podej-

ście innych krajów do Rosji również. Dla-

czego rząd Donalda Tuska miałby być cią-

gle ten sam? 

– Donald Tusk nie wyzbył się swojej men-

talności. On naprawdę wierzy w to, że z Rosją 

– taka, jaka ona jest – trzeba rozmawiać. Za-

ostrzenie polityki wobec Rosji, a nawet pro-

wadzenie jej w ujęciu realnym – uważa za ru-

sofobie. Myślę, że to wynika z jego osobowo-

ści. (…) 

To jaki sygnał wysyłamy przyszłym poko-

leniom? Wychodzi na to, że w razie poważ-

nej katastrofy na okoliczności śmierci naj-

ważniejszych polityków w Polsce trzeba 

będzie spuścić zasłonę milczenia? 

– To jest fatalna wiadomość, którą wysyła-

my naszym dzieciom i wnukom. W przyszło-

ści analizując to, co się dzieje, będą dochodzić 

do wniosku, że pokolenia Polaków pierw-

szych dekad XXI wieku nie szanowały wła-

snego kraju w relacjach międzynarodowych. 

Świat widzi, jak rząd Donalda Tuska odpusz-

cza tę sprawę. I wyrabia sobie o nas opinię. 

Jestem przekonany, że historia tych ludzi oce-

ni negatywnie. (…)  

Rafał Stefaniuk, Nasz Dziennik,  

nr 19 (7888), 24 I 2024, s. 8 

Opracowanie Stanisław Waluś 
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Uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 

z dnia 1 grudnia 2022 r. 

w sprawie uczczenia 80. rocznicy wybuchu 

Powstania Zamojskiego 
 

Powstanie Zamojskie było zbrojną odpowie-

dzią Polskiego Państwa Podziemnego na ludo-

bójczą akcję wysiedleń z Zamojszczyzny – jeden 

z najokrutniejszych aktów terroru hitlerowskich 

Niemiec wobec Narodu Polskiego. 

Niemiecki Generalny Plan Wschodni przewi-

dywał przekształcenie Zamojszczyzny w nie-

miecką przestrzeń życiową. Przymusowe wysie-

dlenia Polaków rozpoczęły się w nocy z 27 na 28 

listopada 1942 r. III Rzesza była wówczas 

u szczytu potęgi. 

Brutalność wysiedleń spowodowała natych-

miastową reakcję polskich formacji niepodległo-

ściowych. Na niemieckie zbrodnie odpowiedzia-

ły kontratakiem lokalne oddziały partyzanckie 

Armii Krajowej i Batalionów Chłopskich. 

24 grudnia 1942 r. dowódca Armii Krajowej ge-

nerał Stefan Rowecki „Grot” wydał rozkaz obro-

ny ludności. Komendant główny Batalionów 

Chłopskich Franciszek Kamiński zdecydował 

o przystąpieniu do działań Pierwszej Kompanii 

Kadrowej i innych oddziałów Batalionów 

Chłopskich. 

Dzięki zdobyciu przez wywiad Armii Krajowej 

listy miejscowości objętych akcją wysiedleń 

z wielu ewakuowano zagrożoną ludność. Od-

działy partyzanckie atakowały formacje dokonu-

jące wysiedleń, linie komunikacyjne okupanta, 

posterunki policji i zasiedlone przez volksdeut-

schów wsie. Do lutego 1943 r. polskie podziemie 

przeprowadziło ponad 120 akcji zbrojnych prze-

ciwko okupantowi. Działania wojskowe Polskie-

go Państwa Podziemnego wspierała ludność cy-

wilna. Mieszkańcy wstępowali do walczących 

oddziałów, wieś żywiła partyzantów i zapewnia-

ła im kwatery. 

Najważniejsze starcia Powstania Zamojskiego 

to m.in. bitwa pod Wojdą, akcja odwetowa Ar-

mii Krajowej w niemieckiej kolonii Cieszyn, 

zwycięska bitwa pod Zaborecznem, w której 

udział wzięły cztery kompanie Batalionów 

Chłopskich pod dowództwem kapitana Francisz-

ka Bartłomowicza „Grzmota” oraz pluton Armii 

Krajowej Bronisława Piaseckiego „Lisa”, a także 

odwetowa akcja Armii Krajowej „Wieniec II” – 

masowy atak na obiekty i linie kolejowe. 

Walka zbrojna w obronie wysiedlanej ludności 

Zamojszczyzny była największym ze względu na 

czas trwania i zasięg terytorialny aktem zorgani-

zowanego oporu Polskiego Państwa Podziemne-

go przeciwko zbrodniczej polityce niemieckiej 

na okupowanych ziemiach. Działania odwetowe 

polskiego podziemia Niemcy określili mianem 

Powstania Zamojskiego. Wobec siły polskiego 

oporu, 22 lutego 1943 r. generalny gubernator 

Hans Frank nakazał przerwanie akcji. Niemcy 

planowali wysiedlić mieszkańców prawie 700 

miejscowości. Zdołali uczynić to wobec miesz-

kańców 293 wsi. 

W 80. rocznicę wybuchu Powstania Zamoj-

skiego Sejm Rzeczypospolitej Polskiej oddaje 

hołd Dzieciom Zamojszczyzny i wszystkim ofia-

rom zbrodni oraz żołnierzom Polskiego Państwa 

Podziemnego, którzy walcząc o wolną Ojczyznę, 

nieśli pomoc i ratunek mieszkańcom Zamojsz-

czyzny w tych tragicznych dniach, zwycięsko 

przeciwstawili się zaplanowanej przez Niemcy 

eksterminacji Narodu Polskiego. 

MARSZAŁEK SEJMU 

Elżbieta Witek 
https://www.sejm.gov.pl/media9.nsf/files/AOLA-

CLPTBG/%24File/Uchwa%C5%82a%20z%20okazji%20

80.%20rocznicy%20wybuchu%20Powstania%20Zamojski

ego.pdf 

 

 

Narodowy Dzień Pamięci  

„Żołnierzy Wyklętych” - 1 marca 
 

Golgota Polska – 

parafia wojskowa 

św. Barbary w Gli-

wicach. 

Napis po lewej: 

ŻOŁNIERZOM 

WYKLĘTYM – 

NIEZŁOMNYM. 

STRZELCY 

RZECZYPOSPOLI

TEJ. 

Napis po prawej: 

ŻOŁNIERZOM 

WYKLĘTYM – 

NIEZŁOMNYM. 

GLIWICKI KLUB GAZETY POLSKIEJ. 

Zdjęcie 28 II 2022 r. 

 
Znaczek Poczty Polskiej 

 

Polska 4zł 50.  

Sierżant Józef Fronczak „Laluś”. 

Narodowy Dzień Pamięci 

„Żołnierzy Wyklętych”. 

 

 

 

Stanisław Waluś 
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Narodowy Dzień Pamięci „Żołnierzy 

Wyklętych” w Katowicach, 1 III 2024 
 

Zgodnie z wolą Sejmu Rze-

czypospolitej Polskiej ob-

chodzony w tym roku po raz 

czternasty jako święto pań-

stwowe Narodowy Dzień 

Pamięci „Żołnierzy Wyklę-

tych” jest wyrazem hołdu 

(…) za krew przelaną 

w obronie Ojczyzny. (…) 

Główne obchody odbyły 

się 1 marca 2024 r. w koście-

le pw. Niepokalanego Poczę-

cia Najświętszej Maryi Pan-

ny, przy placu ks. E. Szram-

ka 1 w Katowicach. (…) O godz. 11.00 została 

odprawiona msza św. w intencji Żołnierzy Wy-

klętych pod przewodnictwem bp. Marka Szkudły. 

„Historia jest nauczycielką życia” – to bardzo 

znane powiedzenie – przypomniał podczas kaza-

nia bp Marek Szkudło. (…) 

Niejeden już próbował interpretować ich histo-

rię w sposób odległy od realiów, zaniżać wartość 

ich poświęcenia. (…) Nie zapomnijmy o tym 

i nie pozwólmy nikomu zafałszować tej historii 

ponownie – dodał. (…) 

Historia jako nauczycielka życia uczy nas tak-

że, że zmiana jest nieunikniona. Przemijają im-

peria, zmieniają się systemy polityczne, a ludzie 

przystosowują się do nowych warunków – mó-

wił podczas piątkowej uroczystości. 

My, jako wierzący w to, że Tak Bóg umiłował 

świat, że dał swojego Syna Jednorodzonego; 

każdy, kto w Niego wierzy, ma życie wieczne 

tego przemijania nie musimy się bać. Powinni-

śmy jednak sami przeżywać je godnie i innych 

tego uczyć – dodał na zakończenie. 

Po mszy na placu ks. E. Szramka odbył się 

apel pamięci. Następnie oddano salwę honoro-

wą. Na zakończenie uroczystości delegacje zło-

żyły kwiaty i wiązanki w kaplicy „Golgota Oj-

czyzny”. (…) 

Główne uroczystości zostały zorganizowane 

przez Oddział Instytutu Pamięci Narodowej w Ka-

towicach oraz parafię pw. Niepokalanego Poczęcia 

Najświętszej Maryi Panny w Katowicach. (…)  
https://katowice.ipn.gov.pl/pl3/aktualnosci/197676,Naro

dowy-Dzien-Pamieci-Zolnierzy-Wykletych-w-

Katowicach-1-marca-2024.html 
 

Przedstawił Rajmund Rał, uczestnik Mszy św. 

i uroczystości w parafii Niepokalanego Poczęcia 

Najświętszej Maryi Panny w Katowicach  

Intencje powierzone Apostolstwu Modlitwy 

przez Papieża Franciszka na rok 2023 i 2024 
Marzec: Za współczesnych męczenników 

Módlmy się, aby osoby, które w różnych czę-

ściach świata ryzykują życie dla Ewangelii, za-

rażały Kościół swoją odwagą i swoim misyjnym 

zapałem. 

Kwiecień: O docenianie roli kobiet 

Módlmy się, aby godność kobiet i ich bogac-

two były uznawane w każdej kulturze i aby usta-

ła dyskryminacja, jakiej doświadczają one 

w różnych częściach świata.  

 

 

Krucjata Różańcowa za Ojczyznę 

Codziennie przynajmniej jedna 

dziesiątka różańca, więcej informacji 

na stronie: 

http://krucjatarozancowazaojczyzne.pl 

 

 

 

1,5 % podatku na rzecz KIK dla 

wsparcia chrześcijańskiej kultury 
 

Ustawa o działalności pożytku publicznego 

i woluntariacie podaje 34 cele, które można 

wspomóc półtora procentem, wśród nich kulturę. 

Nasza cywilizacja oparta na korzeniach chrześci-

jańskich powinna promować i dbać również 

o kulturę chrześcijańską. 

Klub Inteligencji Katolickiej w Katowicach 

wspiera te działania zapraszając twórców promu-

jących wartości chrześcijańskie m.in. na dorocz-

ne Dni Kultury Chrześcijańskiej, dzieciom przy-

bliżamy kulturę chrześcijańską podczas corocz-

nych Dni Dziecka, wydajemy biuletyny w wersji 

papierowej i elektronicznej, prowadzimy stronę 

internetową Klubu, dbamy też o działalność wy-

dawniczą. Dziękujemy dotychczasowym Dar-

czyńcom i prosimy wszystkich o wspieranie 

chrześcijańskiej kultury. 

Aby przekazać 1,5 % należnego podatku na 

rzecz Klubu Inteligencji Katolickiej w Katowi-

cach, w zeznaniach podatkowych należy wpisać 

w odpowiedniej rubryce numer KRS:  

KRS 0000068764 

Jeśli wyrazicie Państwo zgodę na podanie nam 

danych osobowych, to z wdzięcznością prześle-

my podziękowanie. 

Prezes KIK w Katowicach 

 

http://krucjatarozancowazaojczyzne.pl/
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Do członków i sympatyków KIK 

w Katowicach 
 

Emeryci i renciści mogą w bardzo prosty spo-

sób przekazać 1,5 proc. podatku na rzecz KIK 

w Katowicach. Jeżeli jesteś emerytem lub renci-

stą i nie masz obowiązku złożenia zeznania po-

datkowego oraz: 

dostałeś roczne rozliczenie podatku PIT-40A, 

nie korzystasz z odliczeń, chcesz przekazać 1,5% 

podatku wybranej organizacji pożytku publicz-

nego wystarczy, że złożysz PIT-OP w terminie 

do 30 kwietnia roku następującego po roku po-

datkowym (w 2024 roku PIT-OP możesz złożyć 

najpóźniej do 30 kwietnia). 

Jeżeli złożysz oświadczenie PIT-OP, będzie to 

oznaczać, że wyraziłeś zgodę na przekazanie 

kwoty w wysokości 1,5% podatku należnego. 

Ponadto, jeżeli otrzymałeś od organu rentowego 

roczne obliczenie podatku PIT-40A i nie złożysz 

wniosku PIT-OP, organ podatkowy przekaże 

kwotę 1,5% podatku należnego na rzecz OPP 

wskazanej przez Ciebie we wniosku zawartym w 

zeznaniu, korekcie zeznania lub w PIT-OP za 

2023 rok. W tym przypadku przekazanie kwoty 

1,5% podatku należnego na rzecz OPP następuje 

na podstawie wniosku PIT-OP sporządzonego 

przez organ podatkowy za pośrednictwem portalu 

podatkowego (automatyczna akceptacja PIT-OP). 

 

Można przekazać dar  

dla KIK w Katowicach 

Dziękujemy osobom, które przekazały darowi-

znę na cele statutowe Klubu Inteligencji Katolic-

kiej w Katowicach w 2023 roku w zeznaniu po-

datkowym za rok 2023.  

Darowizny na cele statutowe mogą zostać od-

liczone od dochodu w zeznaniu podatkowym za 

rok 2023 do 30 kwietnia 2024 r. Sposób odlicza-

nia darowizn podany jest poniżej. 

Będziemy wdzięczni za przekazanie daro-

wizn w bieżącym roku na cele statutowe Klu-

bu Inteligencji Katolickiej w Katowicach. Da-

rowizny te będą mogły zostać odliczone 

w przyszłym roku w zeznaniu podatkowym za 

rok 2024. 

Obecne przepisy podatkowe umożliwiają 

wpłatę darowizny na konto KIK w Katowicach 

i odliczenie tej kwoty od dochodu w rozliczeniu 

rocznym PIT. Odliczeniu podlegają darowizny 

do łącznej kwoty nieprzekraczającej 6% docho-

du podatnika. Do limitu tego wlicza się sumę da-

rowizn przekazanych na cele kultu religijnego, 

na cele pożytku publicznego dla organizacji 

prowadzących działalność pożytku publicznego 

(np. Klubu Inteligencji Katolickiej w Katowi-

cach) oraz na cele krwiodawstwa. 

Warunkiem skorzystania z odliczenia jest od-

powiednie udokumentowanie przekazania daro-

wizny. Darowizna powinna zostać udokumento-

wana dowodem wpłaty na rachunek bankowy 

obdarowanego. Trzeba jednak pamiętać, że z ta-

kiego odliczenia skorzystają tylko osoby rozli-

czające się według zasad ogólnych oraz ryczał-

tem od przychodów ewidencjonowanych. Daro-

wizny nie odliczą natomiast przedsiębiorcy, któ-

rzy wybrali opodatkowanie podatkiem liniowym 

(stawka 19%) lub kartą podatkową. 
 

SPOSÓB WYPEŁNIENIA PRZELEWU 

Dokonując przelewu darowizny, w rubryce na-

zwa odbiorcy wpisujemy:  

Klub Inteligencji Katolickiej w Katowicach,  
nr rachunku odbiorcy:  

32 1050 1214 1000 0090 3030 8622 

W miejscu tytułem wpisujemy: 

Dar na cele statutowe 

skarbnik Małgorzata Piechoczek  
 

Rekolekcje w Kokoszycach 

Rekolekcje odbędą się w dniach 13-15 wrze-

śnia 2024 r.  Więcej informacji: 
https://www.kik.katowice.opoka.org.pl/rekolekcje 

 

Spotkania Sekcji Nauka-Wiara 

Zapraszamy po wakacjach na spotkania do 

Domu parafialnego oo. Oblatów. 
http://www.kik.katowice.opoka.org.pl/9-aktualnosci/40-

program-kik 
Katowice-Koszutka, ul. Misjonarzy Oblatów 

MN 12, wejście od podwórza, sala na parterze. 
 

Dyżury w siedzibie KIK i biblioteka KIK 

zawieszone do odwołania.  

Dyżury Zarządu Komitetu PiS w Katowicach 
Czwartek w godz. 16.00 – 18.00. 40-006 Ka-

towice, ul. Warszawska 6/305. Wśród dyżurują-

cych są: Piotr Pietrasz i Rajmund Rał – człon-

kowie KIK w Katowicach. 

Składki KIK w Katowicach: Od osoby pracu-

jącej 5 zł miesięcznie, co daje 60 zł na rok, od 

osoby niepracującej – 3 zł, co daje 36 zł na rok, 

wpisowe − 10 zł. Składki prosimy wpłacać 

przewodniczącemu sekcji lub na konto KIK 

w Katowicach: Klub Inteligencji Katolickiej 

w Katowicach Plac ks. Emila Szramka 2, 40-014 

Katowice, konto ING Bank Śląski Katowice  

32 1050 1214 1000 0090 3030 8622 

Informacja o KIK w Internecie: 

http://www.kik.katowice.opoka.org.pl 

E-mail: kikkt@katowice.opoka.org.pl 

https://www.kik.katowice.opoka.org.pl/rekolekcje
mailto:kikkt@katowice.opoka.org.pl
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Cykl reportaży z miejsc, które zachwycają  

a człowiek odczuwa Bożą obecność. 
 

USA. Północny wschód, cz. 1 
 

 
 

Z Toronto jedziemy do Wodospadu Niagara 

na granicy Kanady i USA. Najpierw oglądamy 

wodospad ze statku, który podpływa blisko ścia-

ny wody spadającej z wysokości 51 m. Ubrani  

w niebieskie peleryny wyglądamy jak stado 

smerfów. Następnie przekraczamy granicę na 

moście Rainbow Bridge nad rzeką Niagara, wy-

pływającą z Jeziora Erie i wpadającą do Jeziora 

Ontario. W USA, od razu jedziemy przez most 

American Falls Bridge na Goat Island (Kozią 

Wyspę) na rzece Niagara. Tu, z punktów wido-

kowych, oglądamy fragmenty wodospadu za-

równo po stronie kanadyjskiej („Wodospad Pod-

kowa”), jak i USA. Wskutek erozji krawędź wo-

dospadu cofa się o 0,3 m w ciągu roku.  
 

 
 

Wodospad Niagara po stronie USA – American Falls. 
 

Zatrzymujemy się przy pomniku Nikoli Tesli, 

który przy elektryfikacji postawił na prąd zmien-

ny, zaprojektował turbiny i wspólnie z George 

Westinghouse zbudował w 1895 r. pierwszą na 

świecie elektrownię wodną wytwarzającą prąd 

zmienny. Obecnie woda rzeki Niagara zasila 

dwie hydroelektrownie w Kanadzie i USA. Wo-

da do elektrowni dostarczana jest rurociągami 

tak, aby w sezonie w porze dziennej przez wodo-

spad przepływało 2800 m
3 

wody w ciągu sekun-

dy a w nocy i poza sezonem 1400 m
3
/s.  

2 maja 2023 r. Wodospad Niagara został pod-

świetlony na biało-czerwono z okazji Dnia Flagi 

oraz Dnia Polonii i Polaków za Granicą.  

29 sierpnia 2020 r., wodospad został również 

podświetlony polskimi barwami narodowymi  

z okazji 40. rocznicy powstania „Solidarności”.  

Opuszczamy Kozią Wyspę i po 20 minutach 

dojeżdżamy do Sanktuarium Matki Bożej Fatim-

skiej w Youngstown, New York. 
 

 
 

Sanktuarium Matki Bożej Fatimskiej. Youngstown, 

koło Lewiston, NY. Granitowa figura Maryi na kopu-

le ma wysokość 4 m i waży 10 ton. 
 

Modernistyczny kościół zakrywa kopuła 

z mapą północnej półkuli. Kopuła o wysokości 

17 m zrobiona jest z trzech warstw: dwie war-

stwy szkła i jedna warstwa szkła akrylowego. 

W 1975 r. papież Paweł VI nadał kościołowi 

godność bazyliki mniejszej. Bazyliką opiekują 

sie Barnabici, Zgromadzenie Księży świętego 

Pawła – Ojców Barnabitów, zakonu założonego 

w 1530 r. 
 

 
 

Narodowy Cmentarz utworzony dla poległych w bi-

twie pod Gettysburgiem z 1 na 3 lipca 1863 r. Get-

tysburg, Pensylwania. 
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W listopadzie 1860 r. prezydentem Stanów 

Zjednoczonych został wybrany Abraham Lin-

coln, głównie głosami północnych stanów.  

W 1861 r. 11 stanów południowych ogłosiło se-

cesję wybierając prezydentem Jeffersona Davisa. 

1 stycznia 1863 r. na północy zniesiono niewol-

nictwo. W lipcu 1863 r. w krwawej bitwie pod 

Gettysburgiem, wojska Południa poniosły poraż-

kę. 19 listopada 1863 r. na Narodowym Cmenta-

rzu Gettysburskim A. Lincoln wygłosił przemo-

wę dedykowaną poległym żołnierzom Unii.  

9 kwietnia 1865 naczelny dowódca wojsk Kon-

federacji gen. Robert Lee podpisał akt kapitula-

cji. W wojnie zginęło 620 tys. ludzi. 5 dni póź-

niej Lincoln zginął w zamachu. 

Do Gettysburga PA jedziemy przez góry Ap-

palachy. Po zwiedzeniu Narodowego Cmentarza, 

jedziemy do Waszyngtonu DC, stolicy USA. 
 

 
 

Gobelin z kaplicy polskiej w Ba-

zylice – śluby króla Jana Kazi-

mierza we lwowskiej katedrze.  

Na kopule kaplicy są namalowane 

postacie polskich świętych. 

Bazylika Matki 

Bożej Niepo-

kalanie Poczę-

tej, Patronki 

USA. W 1920 

r. rozpoczęto 

budowę bazy-

liki, a w 1959 

r. poświęcono.  

W bazylice są 

82 kaplice ma-

ryjne. Tu  

w 2015 r. Pa-

pież Franciszek 

kanonizował 

Junípero Serrę 

OFM z Major-

ki, który chry-

stianizował 

Kalifornię. 
 

 
 

Kapitol jest siedzibą Kongresu Stanów Zjednoczo-

nych. 

Odwiedzamy kościół i Klasztor Franciszkanów, 

Sąd Najwyższy, Pomnik Waszyngtona, Mauzo-

leum Lincolna, Pomnik Weteranów Wojny 

Wietnamskiej, Biały Dom i Cmentarz Arlington. 
 

 

Następnego dnia, po 

Mszy św. w kościele 

Wniebowstąpienia, zwie-

dzamy neogotycką angli-

kańską Narodową Kate-

drę św. Piotra i św. Pawła 

(1907-1990). Centralna 

wieża katedry ma wyso-

kość 91 m. 

W katedrze jest witraż 

kosmiczny, w którym  

w środku czerwonego ko-

ła umieszczono kamień  

z Księżyca, podarowany 

przez załogę Apollo XI. 
 

Zwiedzamy Muzea Instytutu Smithsona – Hi-

storii Naturalnej, Historyczne, Sztuki oraz Prze-

strzeni Powietrznej i Kosmicznej. 
 

 
 

Skamieniałe drzewa, araukarie, przed Muzeum Histo-

rii Naturalnej, Instytut Smithsona. Waszyngton DC. 
 

 
 

Mount Vernon, Wirginia. Dom Jerzego Waszyngtona. 
 

Tekst i zdjęcia Antoni Winiarski z pielgrzymki 

w 1998 r.  
 

https://www.kik.katowice.opoka.org.pl/old/pielam1.html 
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